
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بر اســاس تفاهم نامه ای که بــه امضای مدیرعامل 
شــرکت عمران شهرهای جدید و رییس سازمان نظام 
مهندسی ســاختمان رسیده قرار اســت در شهرهای 
جدید پرند، هشــتگرد، صدرا، گلبهار، سهند و ایوانکی 
به مهندسان واجد شرایط عضو نظام مهندسی، مسکن 
ملی واگــذار شــود.تفاهمنامه همکاری در ســاخت 
واحدهای مســکونی طرح اقدام ملی مســکن و سایر 
با هدف اســتفاده از ظرفیت ســازمان نظام مهندسی 
و انجمن صنفی انبوه ســازان روز یکشــنبه ۳۰ آذرماه 
۱۳۹۹ با حضور حبیب الله طاهرخانی معاون وزیر راه و 
شهرسازی و احمد خرم رئیس سازمان نظام مهندسی 

ساختمان به امضا رسید.
همچنین مقرر شــد برای تامین مسکن مهندسین 
واجد شــرایط که در ســازمان نظام مهندسی عضو یا 
شاغل هســتند واحدهای مسکونی طرح اقدام ملی در 

شهرهای جدید احداث شود. 
کمک به احداث پروژ ه های طرح اقدام ملیّ مسکن، 
احداث ســایر پروژه های تجــاری و خدماتی در قالب 
مشارکت، در شــهرهای جدید کشور و همکاری برای 
مطالعه و مکان یابی جهت احداث شــهرک های جدید 
از جمله موضوعات مطرح شده در مفاد این تفاهمنامه 

به شمار می روند.
حبیب الله طاهرخانی، معاون وزیر راه و شهرســازی 
و مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید در این 
خصــوص بگفت: در حوزه اقدام ملی نیز یکی از جوامع 
هدف، مجموعه های حرفه ای هستند که سازمان نظام 

مهندسی از جمله بزرگترین آنها است. 
این ســازمان اعلام آمادگی کرده بود در قالب طرح 
اقدام ملی و با تولی گری خودشــان برای اعضا مسکن 
تهیه کننــد.وی افزود: ما زمین را با کنترل افرادی که 
معرفی می شــوند در اختیار ســازمان نظام مهندسی 
قرار می دهیم. البته در  حال حاضر در شهرهای پرند،  
هشــتگرد،  صدرا،  گلبهار،  سهند و ایوانکی این امکان 
وجود دارد. اجرای پروژه را نظام مهندســی انجام می 
دهد ولی کنترل شــرایط متقاضیان با ما است. در این 
طرح مهندســان جوان فاقد مسکن می توانند خانه دار 
شوند. ســازمان نظام مهندسی نیز قرار است کمکهای 

مالی را به جامعه هدف داشته باشد.
طبق ایــن تفاهمنامه تأمین و تخصیص زمین قابل 
ارتهان و بدون معارض مورد نیاز سازمان نظام مهندسی 
کشــور به ترتیب در شــهرهای جدید پرند،  هشتگرد،  
صدرا،  گلبهار،  ســهند و ایوانکــی، همکاری و تأمین 
زمین در قالب ســاخت پروژه های تجاری و خدماتی 
مطابق قوانین شهرهای جدید بصورت مشارکتی، اعمال 
نظارت عالیه بر اجرای ضوابط و مقررات شهرســازی و 
معماری در ساخت و ســاز واحدهای مسکونی و سایر 
پروژه ها و آماده سازی زمین، موافقت با ترهین زمین 
و اعیان محل پروژه به نفع بانک عامل معرفی شــده از 
سوی سازمان نظام مهندسی جهت دریافت تسهیلات 
بانکی مورد نیاز و تهیه طرح های آماده ســازی زمین 
پروژه و پیگیری سیر مراحل اداری تصویب آن از سوی 
مراجع ذیربط از تعهدات تعیین شده برای شرکت عمران 
شهرهای جدید اعلام و در مقابل سازمان نظام مهندسی 
ســاختمان نیز متعهد شده است ضمن ارسال فهرست 
متقاضیان مســکن واجد شرایط دارای فرم »ج« سبز، 
همراه با توزیع شهری آن پس از توافق با شرکت مادر، 
به معاونت مسکن وساختمان وزارت متبوع جهت ثبت 

در سامانه طرح اقدام ملی مسکن، اقدام کند.
گفتنی اســت استفاده از شیوه های جدید و روش 
های ساخت نوین به منظور تسریع در فرایند ساخت، 
افزایش ســهم احداث مسکن به روش صنعتی سازی 
و ارتقاء کیفیت صنعت ســاختمان، پیگیری و تأمین 
خدمــات زیر بنایی شــامل: آب، برق و گاز در پروژه 
های موضوع این توافقنامه از دیگر تعهدات ســازمان 
نظام مهندســی ساختمان در این تفاهمنامه به شمار 

می روند.

حسین حقگو

صنعت رشد کرده است 
اما...

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  

دوشنبه   1399/10/01
2000تومان 
شماره : 981

021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

مجلس نباید شاکله بودجه را 
تغییر دهد

سخنگوی شورای نگهبان:

در روزهایی که انتقادات نمایندگان ازلایحه بودجه ۱4۰۰ بالا گرفته، سخنگوی شورای 
نگهبان اعلام کرد که مجلس نمی تواند شاکله بودجه را تغییر دهد و در این صورت با 
ایراد شورا همراه خواهد شد. عباسعلی کدخدایی در نشست خبری دیروز خود در پاسخ 
به سؤالی در خصوص بودجه سال آینده گفت: »درباره بودجه فعلًا نمی توانم نکته ای 
بگویم، چون همه چیز در حال تغییر است.« او به نامه قالیباف خطاب به حسن روحانی 
هم اشاره کرد و ادامه داد: اخیراً رئیس مجلس نامه ای به رئیس جمهوری نوشته اند و 
گفتند که ما نگرانی هایی از قانون بودجه داریم و بودجه باید کارآمد و واقعی و منطبق 
با نیازهای کشور باشد. او در پایان این جمله تأکید کرد: نواقص بودجه را در سا ل های 
گذشته یادآوری کردیم و امسال هم گفتیم. قانون بودجه ایرادات متعددی دارد و ما 
بارها ایرادات را به دولت و مجلس اعلام کردیم. کدخدایی با بیان اینکه مجلس نمی تواند 
شاکله بودجه را تغییر دهد گفت: البته شورای نگهبان تفسیری در این زمینه دارد و 
اینکه اختیار تقدیم لایحه بودجه بر عهده دولت اســت.  پیرو این تفســیر آورده شده 
که مجلس نمی تواند شاکله بودجه را تغییر دهد و باید تغییراتش به گونه ای باشد که 
شاکله بودجه تغییر نکند لذا اگر این مسأله براساس چارچوب تفسیر شورای نگهبان 
باشد، این شورا به بودجه ایراد خواهد گرفت. سخنگوی شورای نگهبان درباره همکاری 
این شورا  با مجلس پیرو بررسی بودجه با در نظر گرفتن اصلاح ساختار این لایحه هم 
گفت: ما نمی خواهیم به بحث های بین دولت و مجلس ورود کنیم. اما عرض کردیم که 
قانون بودجه ایرادات متعددی دارد و این ایرادات را بارها و بارها در سال های گذشته 
به دولت و مجلس اعلام کردیم. اما نشست خبری سخنگوی شورای نگهبان همچون 
همیشــه با پرسش های گوناگون انتخاباتی هم همراه بود؛ از حضور نظامیان گرفته تا 
ثبت نام آنهایی که در دفعات گذشته نتوانستند از سد نظارتی این شورا عبور کنند محور 
سؤالات خبرنگاران بود. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی درباره حضور افراد 
نظامی در انتخابات و اینکه آیا باید حتماً درجه آنان سرلشکر باشد، گفت: طبیعتاً اگر 
کسی بخواهد در شورای نگهبان برای ثبت نام و حضور در انتخابات مجلس یا ریاست 
جمهوری وارد شود، باید با حوزه و نهاد خود قطع ارتباط کرده باشد. اگر آن فرد نظامی 
باشد، درجات و اینگونه مسائل تأثیری ندارد. ممکن است فردی پایین ترین درجه را 
داشته باشد اما ثبت نام هم کند.  بنابراین نه تنها درجات تأثیری در بررسی صلاحیت ها 

ندارد بلکه باید با نهاد خودش قطع ارتباط کرده باشد و رسماً به ما اعلام کنند.
به گزارش ایسنا، کدخدایی در پاسخ به سؤالی درباره برگزاری انتخابات الکترونیک و 
اعلام آمادگی وزارت کشور در این رابطه و رایزنی شورا در این زمینه گفت: امسال علاوه 

بر سلامت انتخابات که وظیفه اصلی مان است وظیفه دیگری هم داریم و آن هم سلامت 
مردم است. همه دستگاه ها و شورای نگهبان همت می کنند تا آنجایی که ممکن است 
براساس پروتکل های بهداشتی، انتخابات را به نحوی برگزار کنند که کمترین آسیب به 
مردم برسد. وی اضافه کرد: کارگروه هایی در این زمینه تشکیل شده و هماهنگی هایی 
صورت می گیرد البته برخی مطالب که مطرح می شود نیازمند قانون است و باید قانون 
را اصلاح کنیم و فرصت هست. اما آنچه را که به شورا و وزارت کشور مربوط است و 
نیاز به قانون ندارد انجام می دهیم. اینکه شعب را افزایش دهیم و افراد بیشتری را بر 

سر صندوق ها داشته باشیم از جمله تدابیری است که انجام می شود.
کدخدایی در پاسخ به سؤالی درباره لایحه مدیریت تعارض منافع در انجام وظایف 
قانونی و ارائه خدمات عمومی و ضرورت تصویب هرچه سریعتر آن گفت: هنوز آن را 
ندیدم و نمی توانم اظهارنظر کنم ولی از لحاظ موضوعی کار خوبی اســت و می تواند 
بســیاری از مشکلات را در کشور در سطوح مدیریتی حل کند و نگرانی های مردم را 
برطرف سازد. کدخدایی درباره اصلاح قانون انتخابات گفت: تا زمانی که مصوبه اصلاح 
قانون انتخابات به  دستمان نرسد، نمی توانیم اعلام نظر کنیم اما اصل اصلاح قانون اقدام 
خوبی است. اگر قرار است رأی گیری مکاتبه ای یا پستی انجام شود، قانون چنین اجازه ای 

نمی دهد و اگر بناست چنین اقدامی انجام شود، قانون باید اصلاح شود.
طبق قانون همه افراد می توانند در انتخابات شرکت کنند

وی در پاسخ به سؤالی درباره اینکه آیا افرادی که قبلًا رد صلاحیت شدند می توانند 
در انتخابات ۱4۰۰ شــرکت کنند و آیا تأیید صلاحیت می شوند؟ گفت: طبق قانون 
همه افراد می توانند شرکت کنند و اگر صدها بار رد شده باشند می توانند شرکت  کنند 

اما اینکه تأیید شوند بستگی به شرایط آنها و بررسی شورا دارد.
کدخدایی درباره تصویب طرح دوفوریتی اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها هم گفت: 
در نوبت بررسی اول، این طرح به دلیل عدم رعایت مفاد مصوبه شورای عالی امنیت ملی 
مورد اشکال قرار گرفت و اما بعد از رفع ایراد این موضوع در مجلس، عدم مغایرت آن 
با شرع مقدس و قانون اساسی اعلام شد. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی 
مبنی بر اینکه آیا دستگاه های مختلف می توانند تفسیر خود را از قانون داشته باشند، 
گفت: تفســیر قوانین بر عهده مجلس اســت و وقتی  قانونی به تأیید شورای نگهبان 
می رســد، این انتظار است که همه مسئولان و دستگاه های اجرایی به صورت واحد و 
یکصدا قانون را به شکل واحد به اجرا در بیاورند که مشکل نباشد. طبیعتاً اگر ابهامی 

وجود دارد، دولت هم می تواند از مجلس درخواست تفسیر کند.

مهندسان صاحب 
مسکن ملی می شوند

معــاون اقتصادی بانــک مرکزی اخیرا اعلام کردکه »شــاخص تولید 
کارگاه های بزرگ صنعتی کشور در سه ماهه دوم نسبت به دوره مشابه سال 
قبل ۱۱.۹ درصد« رشد کرده است. به گفته این مقام اقتصادی با توجه به 
اینکه »قریب به 7۰ درصد از ارزش افزوده بخش صنعت به کارگاه های بزرگ 
صنعتی )بالای ۱۰۰ نفر کارکن( اختصاص دارد« رشد واقع شده یعنی ۱۱.۹ 
درصدی تولید کارگاه های مزبور »بر تقویت عملکرد رشد اقتصادی در تابستان 
امسال موثر خواهد بود«.  پژوهشکده پولی و بانکی نیز در گزارش اخیر خود 
از رشد6/۹ درصدی تولیدات صنعتی شرکت های بورسی در مهرماه خبر داد 
که بر اساس این گزارش »در دو سال اخیر بی سابقه بوده است.« البته در 
این گزارش عنوان می شود که بخش عمده این رشد متعلق به رشد تولیدات 
محصولات شیمیایی و خودرو سازی و قطعات بوده است.  ضمن آنکه نمی توان 
همین رشدهای واقع شده را نادیده گرفت و از آن خشنود نبود و سپاسگزار 
کارگران و مهندسان و مدیران این بنگاه ها برای کسب این موفقیت در این 
شرایط بسیار سخت تحریمی و سلطه پاندمی کرونا سپاسگزاری نکرد. اما 
همانطوری که در ادامه گزارش پژوهشکده پولی و بانکی آمده است، شاخص 
تولید در صنایع دستگاه های برقی و ماشین آلات و تجهیزات در همین مهرماه 
نســبت به مدت مشابه سال قبل رشد منفی داشته که این رشد منفی در 
ماه های اخیر تکرار شده است و »با توجه به اینکه این صنایع تولیدکننده 
کالاهای سرمایه ای هستند کاهش متوالی تولید در این صنایع را می توان 
نشانه تضعیف سرمایه گذاری در اقتصاد کشور دانست.«   بی گمان عبارت 
فوق در گزارش پژوهشکده پولی و بانکی را باید بسیار جدی گرفت. اینکه 
روند حرکت صنعت کشــورمان به سمت کاهش شدید رشد ارزش افزوده 
صنایع ساخت محور و مبتنی بر دانش و فناوری بوده و سهم صنایع مبتنی 
بر منابع هیدرو کربوری و در فضای انحصاری روندی افزایشی داشته است.   
در گزارش سال گذشته موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی نیز اعداد 
و ارقام دقیق این روند نزولی بیان شده بود. اینکه در »حالی که سهم صنایع 
هیدرو کربوری به سرعت رشد کرده و از ۱2/5 درصد در سال 8۳ به ۳8/5 
درصد در سال ۹۳ رسیده است سهم صنایع متکی به دانش فنی از ۱2درصد 
به ۱۰/8 درصد در سال ۹۳ سقوط کرده است«. همچنین رابطه مبادله صنعت 
با ســایر بخش های اقتصادی نیز »از ۱/2۱ در سال ۱۳74 به۰/۹۳ درصد 
در سال ۹5 کاهش یافته است« که معرف نزول ارزش محصولات صنعتی 

نسبت با محصولات سایر بخش های اقتصادی است.
این روندهای بســیار نگران کننده ریشه در غلبه الگوهای غلط توسعه 
صنعتی طی چند دهه و شدت گیری آن متاسفانه در یکی دو سال اخیر و 
اوج گیری تحریم ها دارد. در این الگوهای غلط در بعد بیرونی خودکفایی یا 
جایگزینی واردات و در بعد درونی تامین نیازهای ضروری و معیشتی جامعه 
یا تامین نیازهای داخلی تولید و اشتغال با تاکید بر حمایت از مصرف کننده 
در مقابل تولید کننده داخلی یا رقیب جهانی سلطه داشته است. در حالی که 
آنچه می تواند صنعت کشور را به معنای واقعی رشد دهد و در جایگاه شایسته 
خود بنشاند الگویی است که در بعد بیرونی قابل رقابت در سطح منطقه ای 
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دخالت دولت در زنجیره تولید ادامه دارد
بخش ابتدایی زنجیره فولاد یعنی معدنی ها )سنگ آهن( بارها از طریق اتاق 
بازرگانی نظرات خود را درخصوص تنظیم بازار اعلام کرده و به این موضوع تاکید 
کرده اند که سپردن معاملات به مکانیزم های بازار همچون عرضه و تقاضا بهترین 
شیوه تعیین نرخ به شمار می رود و باید میزان دخالت دولت در اقتصاد بسیار کم 
و تنها محدود به موارد اســتثنا باشد. اما درحال حاضر وضعیت در زنجیره آهن 
و فولاد این گونه نیست و شمش سازان مواد اولیه خود را براساس نرخ دستوری 
و بســیار ارزان تر از قیمت جهانی دریافت می کنند. در این شرایط ورود وزارت 
صمت به این زنجیره، نه تنها مغایرتی با رفتن به سمت بازار آزاد ندارد که تنها 
تعدیل سوبسیدهای فعلی شمش سازان به شمار می رود. اما از آنجا که این تعدیل 
در سیاســت گذاری از مزایای یکی از حلقه های زنجیره می کاهد و )شاید( نفع 
عمومی تمامی حلقه ها را به دنبال دارد، داد اعتراض بخشی از حلقه های زنجیره 

را بلند کرده است.
در شــیوه نامه فولادی وزارت صنعت، معــدن و تجارت به چند مورد اصلی 
پرداخته شــده که عرضه تمامی محصولات حلقه های مختلف زنجیره فولاد در 
بورس کالا یکی از این موارد اســت. ایــن موضوع درحالی که مزایایی به همراه 
دارد، اما بدون چالش هم نیســت. عرضه تمامی محصولات در رینگ معاملاتی 
بورس کالا باعث می شود تا کشف نرخ در فضایی شفاف و رقابتی انجام شود که 
این موضوع در شرایطی که حلقه های بالادستی از قیمت گذاری دستوری زیان 

می بینند، گزینه ای مناسب به شمار می رود.
درحال حاضر با وجودی که قیمت پایه شمش فولاد در بورس کالا براساس نرخ 
جهانی تعیین می شود و در برخی برهه های زمانی، به علت رقابت قیمت در بازار 
داخل، حتی از بهای جهانی نیز بالاتر می رود، اما تعیین قیمت در بخش ابتدایی 
زنجیره شامل سنگ آهن، کنسانتره و گندله به صورت دستوری و براساس ضرایب 
مشخص از قیمت شمش فولادی تعیین می شود. این نحوه تعیین قیمت باعث 
شــده تا مواد اولیه شمش سازان با بهایی بسیار ارزان تر از قیمت های جهانی به 
دست فولادی ها برسد و درحالی که بخش فولاد از این ارزان فروشی منتفع شده، 
حلقه های ابتدایی زنجیره متحمل زیان می شوند. در این شرایط گاهی فولادسازان 
شمش تولیدی خود را به صورت کنترل شده در بورس کالا عرضه می کنند و این 
موضوع باعث می شــود تا در برخی زمان ها مانند تابستان امسال، رقابت بهای 
شــمش فولاد را در بازار داخل حتی از قیمت صادراتی نیز بالاتر ببرد. به این 
ترتیب نحوه سیاست گذاری فعلی در زنجیره فولاد و حمایت گسترده در بخش 
شمش باعث شده تا درحالی که شمش سازان مواد اولیه خود را بسیار ارزان تر از 
نرخ جهانی دریافت می کنند، آن را با قیمتی به مراتب بالاتر از قیمت های جهانی 
به صنایع تکمیلی بفروشند. این موضوع نیز باعث شده تا زنجیره آهن و فولاد 

کشور از بالادست تا پایین دست به صورت دوکی شکل رشد کنند.
به عنوان نمونه در نهاده ای همچون کنسانتره )سنگ آهن( نحوه قیمت گذاری 
باعث شــده بود تا پیش از این، واحدهای فرآوری این کالا را 5۰ درصد ارزان تر 
از نرخ جهانی در اختیار حلقه های بعدی و به طور مشــخص شمش سازان قرار 
دهند. اما در هفته جاری با توجه به رشد جهانی قیمت کنسانتره، تفاوت قیمت 
کنســانتره در بازار داخل با بهای جهانی به 85 درصد رســیده و به این ترتیب 
شمش سازان مواد اولیه خطوط تولید خود را 85 درصد ارزان تر از قیمت جهانی 
دریافت می کنند. در ماه های گذشته بخش ابتدایی زنجیره فولاد برای افزایش 
ضریب قیمت گذاری نهاده های خود، کش و قوس های فراوانی با شمش ســازان 
داشتند. اما این بخش از زنجیره حاضر نشد هیچ تغییری در ضرایب نرخ گذاری 
به وجود آورد، در عین حال بهای شمش فولاد در بازار داخل نیز افزایش مستمری 
داشت که به زیان صنایع تکمیلی و مصرف کننده منجر شد و مجموع این عوامل 
زمینه ساز آن شدند تا وزارت صنعت، معدن و تجارت بخواهد تغییراتی را در نحوه 

عرضه و معاملات این زنجیره به وجود آورد.
در این شرایط آوردن تمامی حلقه های زنجیره فولاد به بورس کالا باعث می شود 
تا کشف قیمت در بازاری شفاف تر انجام شود که سود تمامی حلقه های زنجیره 
را به صورت یکسان در بر دارد. البته عرضه محصول تولیدی در بورس کالا برای 
بنگاه های کوچک و متوســط در تمامی حلقه های زنجیره از معدن تا محصول 
نهایی دشوار و حتی نشدنی است. در این میان خرید از بورس کالا برای متقاضیان 
خرد نیز چندان در دســترس نیست. بنابراین انتظار می رود که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در شیوه نامه فولادی خود به وضعیت فروشندگان و متقاضیان 
خرد توجه داشته باشد و راهکاری برای معاملات در این سطح درنظر بگیرند و 
درواقع موارد استثنا را در این شیوه نامه لحاظ کنند.حال در شرایطی که نارضایتی 
مصرف کننده از روند رو به رشد قیمت محصولات فولادی و افزایش مستمر بهای 
شمش فولاد که ماده اولیه صنایع تکمیلی به شمار می رود باعث شده تا وزارت 
صمت تصمیم به تغییر در سیاست های این زنجیره بگیرد، شمش سازان در مقام 
انتقاد برآمده و طرفدار اقتصاد آزاد شــده اند.از دیگر موارد این شیوه نامه تعیین 
نرخ پایه براســاس 8۰ درصد قیمت جهانی منطقه CIS است، با توجه به اینکه 
رقابت برای خرید در شیوه نامه آزاد گذاشته شده، اگر مبنای تعیین نرخ تمامی 
حلقه ها بر این اساس باشــد، ایرادی به وجود نمی آید. از سویی تمامی حلقه ها 
در وضعیت یکسانی قرار دارند و از طرف دیگر با رقابت براساس عرضه و تقاضا 
بازار به تعادل واقعی می رسد. در این شرایط جدل های فعلی برای تغییر در این 

شیوه نامه را باید جدل برای از دست دادن رانت تلقی کرد.

معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: بنا داریم در یک برنامه سه 
ساله، هشــت میلیارد دلار از واردات مواد 
اولیه، مواد واسطه ای و قطعات و تجهیزات 
مورد نیاز صنایع کشور را با نهضت »ساخت 

داخل« کاهش دهیم.
مهدی صادقــی نیارکی در آیین افتتاح 
کارخانه قوطی ســازی زمزم کرمانشاه  که 
امــروز )دوم دی( با حضــور رئیس بنیاد 
مســتضعفان و جمعی از مسئولین استان 
برگزار شــد، با اشــاره به چند راهبرد مهم 
وزارت صمت، اظهار کرد: یکی از مهمترین 
برنامه های ما که برای اولین بار در ســال 
۱۳۹8 آن را تعریف کردیم، نهضت ساخت 
داخل اســت که بر اساس آن برنامه داریم 
ظرف مدت سه سال هشت میلیارد دلار از 
واردات کشــور را با تولیدات داخل کاهش 

دهیم.
وی ادامه داد: این هشــت میلیارد دلار، 
بخشــی از واردات 2۰ میلیارد دلاری مواد 
اولیه، مواد واســطه ای، قطعات و تجهیزات 

مورد نیاز صنایع کشور است.
معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره 
به اینکه برش سالیانه، برش استانی و برش 
ســهم نهادهای عمومی غیردولتی از این 
طرح مشخص شده، عنوان کرد: سهم استان 
کرمانشاه برای امسال 5۰ میلیون دلار بود 
که تا کنون بسیار بیشتر و نزدیک به ۱2۰ 

میلیون دلار محقق شده است.

بــه گفتــه صادقی نیارکــی، این ۱2۰ 
میلیــون دلار جایگزیــن واردات، عمدتــا 
در بخــش قطعات خــودرو، جعبه فرمان، 
کاتالیســت ها و بخش قابل توجهی از آن 
نیز مربوط به همین کارخانه قوطی سازی 

زمزم است.
وی یکی دیگر از راهبردهای مهم وزارت 
صمت خصوصا در ســال جهــش تولید را 
فعالسازی دو هزار واحد صنعتی راکد و نیمه 

فعــال از مجموع ۱۰ هزار واحد راکدی که 
داریم عنوان کرد و یادآور شد: سهم استان 
کرمانشاه از این تعداد 55 واحد صنعتی و 
معدنی است که خوشــبختانه تاکنون 22 
واحد معدنی و 28 واحد صنعتی به فعالیت 

مجدد برگشته اند.
معاون امور صنایع وزارت صمت سپس 
به اقدامات انجام شده در استان کرمانشاه 
اشــاره داشــت و ادامه داد: تا پایان امسال 

یازده طرح صنعتی با سرمایه گذاری ۳5۰۰ 
میلیــارد تومان و اشــتغالزایی هزار نفر در 

استان کرمانشاه افتتاح می شود.
صادقــی نیارکی همچنیــن از پیگیری 
جدی چند پروژه مهم مصوبه ســفر مقام 
معظم رهبری در استان کرمانشاه خبر داد و 
عنوان کرد:یکی از این پروژه ها کارخانه ایران 
خودرو بود که به بهره برداری رسید، پروژه 
دیگر بیوایمپلنت اســت که فاز »زرد« آن 

شامل تولید رگ مصنوعی، تاندون و ... در 
آینده نزدیک افتتاح می شود و پروژه دیگر 
نیز بیواتانول اســت که با پیشرفت فیزیکی 
75 درصدی ســال آینده بــه بهره برداری 

خواهد رسید.
وی درباره کارخانه قوطی ســازی زمزم 
نیز با بیان اینکه اســتارت کار و مطالعات 
این پروژه از ســال ۱۳87 زده شد، عنوان 
کرد: این طرح به همت متخصصین داخلی 

آماده و راه اندازی شد.
معاون امــور صنایــع وزارت صمت از 
سرمایه گذاری دو هزار میلیارد تومانی این 
طرح نیز یاد کرد و با بیان اینکه از این میزان 
42 میلیــون یورو از صندوق توســعه ملی 
تامین اعتبار شده، خاطرنشان کرد: افتتاح 
این کارخانه تاثیر بسزایی در جلوگیری از 
خروج ارز از کشور خواهد داشت، بگونه ای 
که در سال ۱۳۹7 حدود 22 میلیون دلار 
بــرای واردات قوطی هزینه شــد و اکنون 
ایــن واردات به میزان قابل توجهی کاهش 

خواهد یافت.
بــه گفته صادقی نیارکی، از این پس نه 
تنها در زمینه تولید قوطی نوشابه خودکفا 
می شویم، بلکه می توانیم صادرات و ارزآوری 

هم داشته باشیم.
وی اظهار کرد: قطعا واردات این محصول 
به جهت آنکه اکنون در داخل کشور تولید 
می شود، مشــمول ممنوعیت و محدودیت 

خواهد بود.

کاهش 8 میلیارد دلاری واردات مواد اولیه 

 
 

 خبر
 چرا دانش آمــوزان مناطق محروم بایــد از آموزش مجازی 

محروم باشند؟
نماینده مردم زابل در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که دانش آموزان 
مناطق محروم چه گناهی کرده اند که در این مناطق به دنیا آمده و امروز با 
شیوع بیماری کرونا از دسترسی به اینترنت و درس خواندن محروم شده اند.

حبیب الله دهمرده در  جلســه علنی مجلس شــورای اسلامی ضمن مطرح 
کردن ســوال خود از وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در خصوص علت 
عدم اجرای طرح نصب فیبر نوری در استان های مرزی به ویژه سیستان و 
بلوچستان بیان کرد: امروز در سطح دنیا بسیاری از کارها به صورت مجازی 
انجام می شود اما در کشور ما یک اختلاف بزرگ بین نقاط برخوردار و کم 
برخوردار وجود دارد. بنده در استان های مختلف کار کرده ام امروز با توجه 
به شــیوع بیماری کرونا دانش آموزان مناطق محروم کل کشــور و به ویژه 
سیســتان و بلوچستان، کرمان و لرستان مرتکب چه گناهی شده اند که در 
آنجــا زندگی می کنند و نمی توانند از طریق بســتر مجازی درس بخوانند. 
آیــا فقط آقای وزیر باید به برخی از مناطق خاص توجه کند؟وی در ادامه 
اظهار کرد: سیســتان و بلوچستان در قد و قواره یک استان نیست بلکه در 
حد چهار یا پنج استان وسعت دارد اما ما همیشه آن را به اندازه یک استان 
دیده ایم. در حوزه برق و ارتباطات عقب ماندگی تاریخی در ســطح استان 
وجود دارد. به جز بحث آموزش عالی در ســایر شاخصه ها همیشه از آخر، 
اول هســتیم همسایه ما کشور ســوئیس نیست بلکه افغانستان و پاکستان  
اســت که بدبختی هایی را برای مردم منطقه به دنبال دارند.نماینده مردم 
زابل در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: دانش آموزان منطقه به اینترنت 

دسترسی ندارند آیا آنها حق درس خواندن ندارند؟
 آیا فردا نباید در کنکور با دانش آموزان دیگر در ســطح کشــور رقابت 
کننــد؟ چرا آقای وزیر از روز اول پیگیر این موضوع نبود این شــکاف روز 

به روز بیشتر می شود.
مردم التماس می کنند که به هیچ امکاناتی برای درس خواندن دسترسی 
ندارند ما نماینده مردم هســتیم و باید به آنها پاســخگو باشیم. بنده بحثم 
تنها استان سیستان و بلوچستان نیست بلکه تمام نقاط محروم کشور است 

چه پاسخی برای مردم داریم؟

مرکز آمار نرخ تورم آذرماه را اعلام کرد که بر اساس 
آن نرخ تورم سالیانه نهمین ماه سال خانوارهای کشور به 
۳۰.5 درصد رسید که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 
۱.5 واحد درصد افزایش داشت. براساس این گزارش نرخ 
تورم سالیانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در 
یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل 
از آن است.همچنین نرخ تورم سالیانه برای هر دو گروه 
خانوارهای شهری و روستایی برابر ۳۰.5 درصد است که 
برای خانوارهای شهری ۱.5 واحد درصد افزایش و برای 
خانوارهای روستایی ۱.7 واحد درصد افزایش داشته است.

 کاهش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور
منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص 
قیمت، نســبت به ماه مشابه سال قبل است. نرخ تورم 
نقطه ای در آذر ماه ۱۳۹۹ به عدد 44.8 درصد رســیده 
است؛ یعنی خانوارهای کشــور به طور میانگین 44.8 
درصد بیشتر از آذر ۹8 برای خرید یک »مجموعه کالاها 

و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
نرخ تورم نقطه ای آذر ماه ۱۳۹۹ در مقایسه با ماه قبل 
۱.6 واحد درصد کاهش یافته اســت. نرخ تورم نقطه ای 
گروه عمده »خوراکی ها، آشــامیدنی هــا و دخانیات« 
بــا افزایش ۱.۳ واحد درصدی بــه 57.۹ درصد و گروه 
»کالاهای غیر خوراکی و خدمات« با کاهش ۳.۱ واحد 
درصدی به ۳8.7 درصد رسیده است.این در حالی است 
که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری 44.2 درصد 

است که نسبت به ماه قبل ۱.5 واحد درصد کاهش داشته 
است. این نرخ برای خانوارهای روستایی 48 درصد بوده 
که نسبت به ماه قبل 2.۳ واحد درصد کاهش داشته است.

 کاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور
نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت، 
نسبت به ماه قبل است. نرخ تورم ماهانه آذر ۱۳۹۹ به 2 

درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل، 
۳.2 واحد درصد کاهش داشته است.

تــورم ماهانه بــرای گروه های عمــده »خوراکی ها، 
آشــامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی و 

خدمات« به ترتیب 5 درصد و نیم درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای 
شهری ۱.۹ درصد است که نسبت به ماه قبل، 2.8 واحد 

درصد کاهش داشــته اســت. هم چنین این نرخ برای 
خانوارهای روســتایی 2.7 درصد بوده که نسبت به ماه 

قبل 4.۹ واحد درصد کاهش داشته است.

 تغییرات قیمت ها در آذرماه
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 
بیشترین افزایش قیمت نســبت به ماه قبل مربوط به 
گروه » روغن هــا و چربی ها« )روغن مایع، روغن نباتی 
جامد(، گروه »شیر، پنیر و تخم مرغ« )شیر پاستوریزه و 
غیر پاستوریزه، دوغ پاستوریزه، تخم مرغ(، گروه » میوه 
و خشکبار « )نارنگی، پرتقال، انار(، گروه » آشامیدنی ها« 
)نوشابه گازدار، آب میوه، چای خارجی بسته ای( است. 
در گروه عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات«، گروه 
»مبلمان و لوازم خانگی« )انواع شوینده، بخاری گازی(، 
گروه »هتل و رســتوران« )غذاهای آماده(،»پوشاک و 
کفش« بیشــترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل 

داشته اند.
همچنین گروه »حمل ونقل« )انواع اتومبیل سواری( 

نسبت به ماه قبل کاهش قیمت داشته است.

 درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های 
هزینه ای کل کشور در آذرماه

دامنه تغییرات نرخ تورم سالیانه در آذر ماه ۱۳۹۹ برای 
دهک های مختلف هزینه ای از 27.۹ درصد برای دهک 

اول تا ۳7.2 درصد برای دهک دهم است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از برنامه ریزی برای اتصال همه روستاهای 
بالای 2۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات تا پایان سال ۹۹ خبر داد.

»محمدجواد آذری جهرمی« در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی در 
پاســخ به ســوال نماینده زابل افزود: مطابق برنامه ششم توسعه، 8۰ درصد 
روستاهای بالای 2۰ خانوار باید تا سال پایانی برنامه به اینترنت متصل شوند و 
امروز مواجهه با پاندمی کرونا، اهمیت و ضرورت این مساله را بیشتر کرده است.

وی بیان داشــت: تلاش این وزارتخانه و اپراتورهای ارتباطی نیز ســرعت 
دادن به این برنامه است.

آذری جهرمی ادامه داد: اکنون از مجموع ۳۹ هزار و 5۰۰ روستای بالای 2۰ 
خانوار، حدود ۳5 هزار روستا به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند و چهار 
هزار روستای دیگر باقی مانده است؛ در تلاشیم برنامه اتصال این روستاها تا 
پایان امسال تکمیل شود.وی با اشاره به استان سیستان و بلوچستان یادآور 

شد: استاندارد اتصال روستاهای این استان به شبکه ملی اطلاعات، کمتر از 
متوسط کشوری است.وزیر ارتباطات گفت: تاکنون ۱2 هزار کیلومتر شبکه 
فیبر نوری بین شــهری در این استان اجرایی شــده که هفت هزار و ۳۰۰ 
کیلومتر از سوی شرکت مخابرات و چهار هزار و 7۰۰ کیلومتر نیز در دولت 
»تدبیر و امید« بوده اســت.وی تاکید کرد:  سیستان و بلوچستان به بیش از 
این ظرفیت برای فیبر نوری نیازمند است، زیرا از مجموع هفت هزار و 4۰۰ 
روستای دارای سکنه این استان، ۳ هزار و 4۰۰ روستا بالای 2۰ خانوار جمعیت 
دارد، اما هدفگذاری قانون که بر مبنای آن به این وزارتخانه بودجه می دهد، بر 
مبنای جمعیت بالای 2۰ خانوار است.آذری جهرمی خاطرنشان کرد: در هیچ 
استانی چنین شکاف در بین روستاهای بالا و زیر 2۰ خانوار آن وجود ندارد.

وی اظهار داشت: با درخواست از رییس سازمان برنامه و بودجه و همچنین 
وزیر اقتصاد و هماهنگی با رییس جمهوری، یک هزار میلیارد تومان از سوی 

دولت اختصاص یافته تا عقب ماندگی ها در این زمینه و شکاف موجود از بین 
برود؛ در این زمینه تا اردیبهشت ماه آینده یک برنامه کامل داریم.

 سفر وزیر به سیستان و بلوچستان
این عضو کابینه دولت از ســفر ۱۰ روزه خود به سیستان و بلوچستان از 
یکشنبه هفته آینده )هفتم دی ماه( خبر داد و گفت:  با تقسیم بندی این استان 
به ســه منطقه نوار ساحلی، سیستان و بلوچستان، تیم های عملیاتی مستقر 
می شوند تا 27 درصد روستاهای باقی مانده بالای 2۰ خانوار که البته پوشش 

دادن آنها کاری دشوار است، به شکه ملی اطلاعات بپیوندند.
وی یادآور شد:  مناطق باقی مانده به اندازه کل مناطق پوشش داده شده، 
با دشــواری در اجرا مواجه است و در کنار آنها بخش بزرگی از روستاهای با 

جمعیت زیر 2۰ خانوار نیز از خدمات بهره مند می شوند.

نرخ تورم سالیانه آذرماه ۳۰ درصد شد

همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار تا پایان سال به اینترنت متصل می شوند

 
 

تمدید زمان بررسی لوایح FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام که با موافقت رهبر معظم انقلاب در پاسخ 
به درخواست رئیس جمهوری انجام گرفت، موجب طرح 
مجدد فواید و مضرات پیوستن به این سازمان جهانی شد، 
به نظر کارشناسان، FATF یک شرط لازم برای ایجاد رشد 

اقتصاد در کشور است.
»احمد مجتهد« پیوســتن به FATF و تصویب لوایح 
چهارگانه مربوط به آن را برای اقتصاد ایران شرط لازمی 
دانست که به تنهایی برای ایجاد رشد و رونق اقتصادی 
کافی نخواهند بود.این اســتاد دانشگاه در ادامه توضیح 
داد: ما برای آنکه اقتصاد ایران از شرایط فعلی خارج شده 
و به سمت رونق حرکت کند باید بتوانیم از لیست سیاه 
FATF  خارج شده تا پس از آن وارد مبادلات بین المللی 
شویم. البته مغلطه ای که برخی از مخالفان پیوستن ایران 
به این سازمان بین المللی مطرح می کنند، این است که 
انتظار دارند با پیوســتن به این معاهده، رونق اقتصادی 
هم ایجاد بشود و چون این اتفاق نمی افتد، پیوستن به 
آن را بیهوده توصیف می کنند.رئیس اسبق پژوهشکده 
پولــی و بانکی افزود: FATF و معاهدات بین المللی دیگر 
چــون آن، از جمله WTO )ســازمان تجــارت جهانی(، 
 همگی بسترهایی هستند که امکان مراودات بین المللی را 
برای اقتصاد کشــورها فراهم می کنند. به بیانی دیگر، 
استخرهایی هستند که به شناگران فرصت و امکان شنا 

در آن را می دهند.
 طبیعتا وجود استخر به معنای مهارت شناگر نخواهد 
بود و اگر ما می خواهیم شــاهد رونق و رشــد اقتصادی 
باشــیم، علاوه بر حفظ امکان شــنا در اســتخر، باید 

مهارت های شــناگری خود را هم افزایش دهیم.مجتهد 
ادامه داد: بنابراین پیوســتن بــه FATF و تصویب لوایح 
چهارگانه ای که دولت به مجلس تقدیم کرده بود، به منزله 
شروط لازم برای رونق اقتصادی کشور است. اما تحقق 
این مهم نیاز به شروط کافی دیگری دارد.این کارشناس 
امور اقتصادی در خصوص مضرات قرار گرفتن در لیست 
ســیاه FATF گفت: این که بزرگترین مشکل بین المللی 
امروز اقتصاد ایران را تحریم های یکجانبه و ظالمانه دولت 
آمریکا علیه ایران می دانند، حرف درستی است و با خروج 
از لیست سیاه FATF در شرایط این تحریم ها تفاوت ویژه ای 
ایجاد نخواهد شد، اما باید توجه داشته باشیم که در همین 
شرایط تحریمی فعالان اقتصادی ایرانی می توانستند با 
برخی بانک های چینی، روسی و حتی ترکیه ای مراودات 
 FATF مالی داشته باشند و با قرار گرفتن در لیست سیاه

این امکان از صادرکنندگان و واردکنندگان گرفته شد. 
اتفاقی که روند تجاری ایــران را با خلل جدی دیگری 
مواجه ســاخت.وی در تشریح دلایل مخالفان پیوستن 
بــه FATF در ایران توضیح داد: این افراد به نوعی اقتصاد 
خودبسنده فکر می کنند، به این معنا که فضای تولیدی و 
اقتصادی داخلی کشور به گونه ای شود که هرگونه ارتباط 
و وابستگی بنیادین به خارج مرزها از میان برود. این اعتقاد 
در حالی مطرح می شود و پیگیری شده است که واقعیت 
اقتصادهای کشــورهای مختلف در سراسر جهان نشان 
می دهد امکان ایجاد چنین فضای بسته اقتصادی برای 
هیچ کشوری وجود نداشته و نخواهد داشت. حتی کره 
شمالی هم مروادات اقتصادی با چین دارد و به خصوص 
در مواد معدنی مانند ذغال ســنگ به این اقتصاد بزرگ 
جهانی وابسته است.این استاد دانشگاه در ادامه به رشد 

منفی اقتصادی کشور طی ماه های گذشته اشاره کرد و 
گفت: این مسئله عوامل مختلفی دارد که از جمله آن ها 
می توان به منفی بودن نرخ سرمایه گذاری در داخل کشور 
اشاره کرد که تحت تاثیر تحریم ها علیه ایران و عدم امکان 

ورود تکنولوژی های جدید ایجاد شده است.
رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی خاطر نشان کرد: 
در این شرایط برخی فکر می کنند ما می توانیم تکنولوژی 
را خودمان ایجاد کنیم. البته که امکان ساخت در داخل 
وجود دارد، اما متاســفانه این تکنولوژی ها عموما بسیار 
عقب تر از سطح دنیاست و بهره وری بسیار کمتری دارند. 
مسئله ای که در صنعت پتروشیمی به وضوح شاهد آن 
هستیم. پتروشیمی هایی که کاملا با اتکا به داخل ساخته 
می شوند به دلیل عقب بودن از تکنولوژی های روز دنیا، 
علاوه بر آنکه نسبت به نرم جهانی هزینه بسیار بیشتری 
را بر اقتصاد کشور تحمیل می کنند، در نهایت هم فقط 
می توانند مواد اولیه پتروشیمی را تولید کنند. بنابراین 
امروز کشــور ما فقط صادرکننده مواد اولیه پتروشیمی 
هســت که ارزش افزوده کمی برای برای اقتصاد کشور 
ایجــاد کرده اســت. مجتهد تاکید کرد: مــن از دلایل 
سیاســی مخالفت ها اطلاع ندارم، اما از بعد اقتصادی از 
انجام چنین مخالفت هایی به شدت متعجب هستم. اگر 
منافع ملی را در نظر بگیریم، نباید به خاطر مخالفت با 
فرد، گروه یا جریان خاصی، زمینه بسته شدن مرزهای 
اقتصادی کشور را فراهم کنیم. رونق اقتصادی زمانی ایجاد 
 می شود که بتوانیم مراودات بین المللی سالم داشته باشیم 
و بتوانیم از تکنولوژی و تجربه جهانیان به نحو احســن 

استفاده کنیم.

پیوستن به FATF شرط لازم برای رونق اقتصادی است
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/01

شماره : 981

یک مقام مسئول کارگری با پیش بینی 
افزایــش حقوق کارگران در ســال آینده 
گفت: اشتغال و دستمزد در کشور دستوری 
جواب نمی دهد و اگر می خواهیم این دو 
مقوله به طور علمی پیش برود باید ببینیم 
کشورهای دنیا چه اقداماتی برای بالا بردن 
نرخ تولید و بهره وری و حقوق کارگرانشان 

در پیش گرفته اند.
علی اصلانــی بر ضرورت ارتقای قدرت 
خرید کارگــران تاکید کرد و درباره پیش 
بینی افزایش حداقل دستمزد کارگران در 
سال آینده گفت: معتقدم جلسه دستمزد 
شورای عالی کار همین حالا تشکیل شود 
یا در موقع خــودش به اندازه تورم حقوق 
کارگران تعیین نمی شــود چون زیربنای 
حقوق در بودجه سال ۱4۰۰ گذاشته شده 
و دولت درصد افزایش حقوق کارمندان در 

بودجه سنواتی را 25 درصد دیده است.
وی ادامه داد:درســت اســت که مسیر 
تعیین دســتمزد کارگران از شورای عالی 
کار مــی گذرد ولی وقتی 7۰ تا 8۰ درصد 
کارخانه ها دولتی اســت و دولت به عنوان 
بودجه  در  کارفرمای کشــور  بزرگتریــن 
ســنواتی روی افزایــش 25 درصد برنامه 

ریزی می کند نمی توانیم انتظار داشــته 
باشیم که حداقل مزد کارگران 4۰ درصد 

تعیین شود.
رئیس کانون شورای اسلامی کار البرز 
پیش بینی کرد:دستمزد کارگران در سال 
آینده در حد همان 25 درصد و نهایتا دوتا 

سه درصد بالاتر از این رقم تصویب شود.
اصلانی گفت: امسال کارمندان دولت در 
کنار افزایش ۱5 درصدی سنواتی،  امتیاز 
افزایش 5۰ درصدی چند سالشــان را هم 
گرفتنــد ولی چنین  چیــزی به کارگران 
تعلق نگرفت.وی در عین حال درباره موضع 

برخی نمایندگان مجلس که اعلام کردند 
زیربار افزایــش کمتر از 4۰ درصد حقوق 
کارگران برای سال آینده نمی روند، گفت: 
نمایندگان نسبت به حقوق کارگران دغدغه 
هایــی دارند ولی اگر زیربــار نروند از نظر 
قانونــی چه کاری می توانند انجام بدهند. 

مشکل ما این است که اشتغال و دستمزد 
را دســتوری کرده ایم در حالی که با این 
روش دستمزد و اشتغال درست نمی شود.

وی تصریــح کرد: ما نمی توانیم به یک 
کارخانــه بخش خصوصی که فرضا ۳۰۰۰ 
نیروی کار دارد و یک ریال ســهام دولتی 
در آنجا نیست دســتور بدهیم که حقوق 
کارگــران را 4۰ درصد افزایش دهد چون 
کارفرمــا می گوید بر اثر شــاخصه هایی 
همچــون تولید، خرید و فروش، تراز مالی 
و قیمت تمام شــده به نیروی کار حقوق 
مــی دهد و اگر بخواهیم دســتوری وادار 
بــه افزایش حقــوق کنیم، ممکن اســت 
درکارخانــه را ببندد و چنــد هزار نیروی 

کار خانه نشین شوند.
رئیس کانون شورای اسلامی کار البرز 
در پایــان تاکید کرد: در مباحثی همچون 
تولید،  اقتصاد، کارخانه داری و موضوعات 
کارگری و کارفرمایی، شــیوه دســتوری 
جواب نمی دهد بلکه این یک علم است و 
راهکار دارد و باید ببینیم کشــورهای دنیا 
در ایــن زمینه چه اقدامی انجام دادند که 
نــرخ تولید و بهره وری در آنها بالا رفته و 

درآمد کارگران افزایش یافته است.

پیش بینی افزایش حقوق کارگران در سال آینده

به نام محرومان؛ به کام رانت جویان
تلاش برای محرومیت زدایی و حمایت از اقشار آسیب پذیر و توسعه مناطق 
کم برخوردار در چند دهه گذشته در بسیاری موارد به توزیع رانت های مختلف 
انجامیده است. این مرتبه نیز قرار شده است تا این لباس رانتی را بر تن طرح 
توزیع قیر رایگان برای احداث و بهبود جاده های روســتایی بپوشانند. کلماتی 

همچون محرومیت زدایی بار سنگینی دارند.
ابراین به کار بردن چنین کلماتی در بیان اهداف یک طرح باعث می شــود 
کــه منتقدان از نقد با صراحت لهجه و کالبدشــکافی در آنها پرهیز کنند که 
همین موضوع زمینه سوءاستفاده از چنین پروژه هایی را بیشتر می کند.  برای 
ســال های متمادی روش های مختلف و مجراهای متعدد سوءاســتفاده، فساد، 
اختلاس، رشوه و... در کشور ما وجود داشته است و افرادی که در دستگاه های 
دولتی یا حاکمیتی حضور داشــته یا با آنها در ارتباط هستند و طمعی به این 
منابع دارند توانســته اند از این خوان نعمت به اصطلاح محرومیت زدایی منتفع 
شوند. از همین رو فشار بیشتری برای اختصاص منابع کشور به نفع اقشار ضعیف 
وارد می کنند. طرح توزیع قیر رایگان برای توسعه راه های روستایی نیز ازجمله 
همین طرح ها اســت که در ســال های گذشته و چند نوبت در مجلس شورای 
اســلامی تصویب و اجرایی شــده و نتیجه اجرای آن نیز مشخص شده است. 
گزارش ها و بررســی های مختلف از اجرای طرح توزیع قیر رایگان در سال های 
قبل از فسادزا بودن این طرح و هدررفت منابع قابل توجه کشور حکایت دارد. 
با این وجود دوباره امسال نمایندگان مجلس با اصرار توانستند این طرح را برای 
ماه های پایانی ســال تصویب و قانونی کنند. درواقع محرومیت زدایی و توسعه 
مناطق کم برخوردار تبدیل به اسم رمزی برای سوءاستفاده کنندگانی شده که 
قیافه وجیه المله می گیرند.  بررسی طرح های زیرساختی حاکی از آن است که 
به هیچ وجه میزان توسعه و زیرســاخت های ایجادشده در طرح هایی همچون 
توزیع قیر رایگان در تناسب با هرزرفت منابع و به عبارتی نشتی این منابع به 
جیب ها و محل   های خاص نیســت. روش های این چنینی عملی و درست نبوده 
و هرچه مســیر کمک های یارانه ای و توســعه ای طولانی و پیچیده تر شود، از 
میزان شفافیت کاســته و هرزرفت منابع بیشتر می شود. همچنین باید اذعان 
کرد که داستان قیر رایگان تا حد زیادی از موضوع توسعه خارج است؛ درواقع 
قیر رایگان بیشتر نامی است که بر یک منبع قابل توجه گذاشته شده که عمدتا 
منافع افراد خاصی را تامین می کند. بررسی های کارشناسی حاکی از آن است 
که میزان اثربخشی این گونه طرح های محرومیت زدایی و توسعه ای در مقایسه 
با مبالغی که به این طرح ها اختصاص داده شده و در ادامه به طرق مختلف در 
جیب های دیگر نشت پیدا می کند، بسیار کمتر است. درحالی که راه های اصولی تر 
و جواب پس داده  و شــفاف تری نیز برای توســعه راه های روستایی وجود دارد، 
اصرار بر اجرای این طرح، علامت سوال بزرگی را نسبت به وجود اهداف پشت 
پرده به وجود می آورد.  بررسی تجربه دنیا در کمک های بین المللی به کشورهای 
فقیر نیز حاکی از آن است که اغلب طرح های حمایت گرانه از کشورهای فقیر 
ناکام مانده و منابع مالی اختصاص داده شــده برای توسعه در این مناطق مورد 
دست اندازی گروه های مختلف قرار گرفته و در نهایت به مصرف اصلی نرسیده 
اســت. در دهه های 8۰ و ۹۰ میلادی کشــورهای ثروتمندی همچون آمریکا، 
ژاپن و کشورهای اروپایی منابع مالی را به توسعه کشورهای آفریقایی اختصاص 
می دادند. اما دولت های در راس قدرت این کشورها به جای صرف این منابع مالی 
در بهبود وضعیت کشــور و مردم، اغلب این منابع را به نفع گروه سیاسی شان 
و تقویت حامیان خود اســتفاده می کردنــد و درنهایت تنها خرده ریزه های این 

منابع به دست عموم جامعه می رسید.
 همچنین تجربه کمک ســازمان های بین المللی به هند نیز بیانگر تشکیل 
ســازمان هایی برای دریافت این منابع است که بخش عمده کمک ها را به خود 
اختصاص داده و تنها اندکی از آن را صرف کارهای نمایشــی کرده اند.  موارد 
بیان شــده بیانگر آن اســت که در تمام دنیا عده ای به نام اقشار ضعیف درحال 
سوءاستفاده هستند. حال هرچه فاصله میان منبع کمک و گیرنده آن پیچیده تر 
شــود، احتمال سوءاستفاده و به عبارتی تصرف این منابع به وسیله این شبکه 
تودرتو بیشتر می شود. از همین رو کشورهای پیشرفته که نظام یارانه ای پیشرو 
دارند، در دهه های اخیر توانســته اند ارتباط میان یارانه ارائه شده و گیرنده آن 
را مســتقیم کنند. در این کشــورها با تقویت اطلاعات و آمار از وضعیت تمام 
شهروندان و ایجاد پایگاه داده از افرادی که بیکار می شوند، به اطلاع دقیقی از 
گروه های آســیب پذیر همچون نیازمندان، بیماران و معلولان و... می رسند و به 
این ترتیب زمینه ارائه کمک مالی از طریق مسیر بانکی شفاف فراهم می شود 
و میزان سوءاســتفاده به حداقل می رســد. اما با وجودی که حدود ۱2 سال از 
برنامه هدفمندســازی یارانه ها در کشور می گذرد، همچنان اطلاعات دقیقی از 
اقشار ضعیف جامعه در دست نیست؛ هرچند که ظرف چند سال اخیر اقداماتی 
در زمینه هدفمند کردن توزیع یارانه انجام شده، همچنان اطلاعات آماری در 
این سیستم به حد مطلوب نرسیده است و همین موضوع نیز مانعی در جهت 
واقعی ســازی یارانه های نقدی در کشور به شــمار می رود.  البته فارغ از رانت زا 
بودن یا نبودن طرح توزیع قیر رایگان، تبدیل موضوعات خرد به چالش اصلی 
در کشــور و پرداختن این حجم توجه به چنین طرحی، از اساس اشتباه بوده؛ 
چراکه موجب به حاشــیه راندن موضوعات اصلی در کشور می شود. نتیجه آن 
نیز، ســطح  توسعه کشــور ظرف 4۰ سال پس از انقلاب است که به هیچ وجه 

مطلوب نیست.  
از آنجا که در سیستم حاکمیتی ایران تنها یک مجلس تعریف شده، بسیاری 
از تصمیم گیری های مجلس شــورای اسلامی از موارد کلان به تصمیمات خرد 
و براســاس منافع محلی و منطقه ای معطوف شــده است. بنابراین درحالی که 
شــبکه ریلی کشور و همچنین میزان ســاخت بزرگراه و آزادراه ها به شدت از 
اهداف توســعه ای عقب مانده، هر سال توســعه راه روستایی تبدیل به چالش 
اساسی در مجلس می شود. درواقع باید این امکان به وجود  آید که برای منابع 
محدود کشــور با توجه به ضرورت، نیازمندی و اولویت برنامه توسعه ای تعریف 
شود. شاید اگر شبکه راه آهن توسعه یافته  و گسترده تری در کشور احداث شده 
بود یا بزرگراه ها گســترش بیشــتری پیدا کرده بود، نیاز به راه روستایی کمتر 
می شــد. همچنین اگر پوشــش اینترنت و تلفن همراه در کشور به گستردگی 
کامل نزدیک می شــد، نیاز به تردد در جاده های روســتایی کشور نیز کاهش 
می یافــت.  بایــد اذعان کرد افراد کمی وجود دارند که دانش جامع و کاملی از 
دلایل کمتر برخوردار بودن و محرومیت برخی مناطق روســتایی کشور داشته 
باشند و اولویت توســعه روستایی را بدانند. بسیاری این دانش را نیاموخته اند 
و گزارش های این چنینی جز در موارد نادر تولید نمی شــود؛ حتی گزارش های 
محدود تولیدشده نیز بعضا مطالعه نمی شود. اگر تصمیم سازان این قبیل طرح ها، 
شناخت حداقلی از مناطق روستایی و مشکلات آن داشتند، به جای پافشاری 
بر طرح توزیع قیر رایگان ســراغ تصویب پروژه های تامین آب آشامیدنی برای 
مناطق روستایی می رفتند. معضل بعدی مناطق روستایی اشتغال است که البته 
بخشی از این مشکل نیز به کمبود آب و عدم امکان فعالیت کشاورزی و دامداری 
برمی گردد. همچنین کارآفرینی روستایی در کشور مورد کم توجهی قرار گرفته 
و آمایش سرزمین نیز در کشور به درستی پیاده نشده است. تمرکز فعالیت های 
اشــتغال زا، کارخانه ها، صنایع کوچک و متوســط و مراکــز خدماتی در نقاط 
مشخصی بوده و در پهنه وسیعی از کشور این سرمایه گذاری انجام نشده است، 
معضل بعدی روستاهای کشور نیز نبود امکانات اولیه همچون مدرسه و درمانگاه 
 و... است. جمع تمام این موضوعات باعث شده است تا روستانشینان بسیاری به 
دنبال کار مهاجرت کنند. در این شــرایط طرحــی همچون توزیع قیر رایگان 
ســر از مجلس در می آورد و به اســم توســعه و حمایت از روستاییان تصویب 
می شــود؛ اما همگان می دانند که در نهایت نیز روستاییان از این یارانه عظیم 

بی نصیب می مانند.

 
 

 
 

مرکز آمار اعلام کرد:  بررسی تعداد 2۹ هزار ۱7۰ کارگاه صنعتی فعال در 
سال ۱۳۹7، حدود 7۹ درصد در طبقه 4۹-۱۰ نفر کارکن و 2۰.۹ درصد در 

طبقه 5۰ نفر کارکن و بیشتر قرار دارند. 
مرکز آمار سال گذشته  آمارگیری از کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن و 
بیشتر را برای شناخت ساختار صنعتی کشور، فراهم آوردن زمینه اطلاعاتی 
مناســب برای برنامه ریزی های توسعه صنعتی، اتخاذ سیاست های اقتصادی 
صحیــح و ارزیابی نتایج اجرای برنامه ها، با مراجعه به 24 هزار و ۳۰4 کارگاه 
صنعتی در سراسر کشور اجرا کرد. این طرح از سال ۱۳5۱ سالانه به جز سال های 

۱۳56 و ۱۳57 در سراسر کشور اجرا شده بود.
نتایج طرح آمارگیری نشان می دهد، تعداد 2۹ هزار و ۱7۰  کارگاه صنعتی 
۱۰ نفر کارکن و بیشتر در کشور به فعالیت صنعتی اشتغال داشته اند که نسبت 

به سال قبل ۳.8 درصد )یکهزار و ۱62 کارگاه( کاهش داشته است.
همچنین از تعداد 2۹ هزار و ۱7۰ کارگاه صنعتی فعال در ســال ۱۳۹7 
بالغ بر 2۳ هزار و 6۰ کارگاه )7۹.۱ درصد( در طبقه 4۹-۱۰ نفر کارکن و 6 
هزار و ۱۱۰ کارگاه )2۰.۹ درصد( در طبقه 5۰ نفر کارکن و بیشتر قرار دارند.

تعداد کارگاه های صنعتی 4۹-۱۰ نفر کارکن فعال در سال ۱۳۹7 به میزان 
6.4 درصد و کارگاه های صنعتی 5۰ نفر کارکن و بیشتر فعال، ۰.۱ درصد نسبت 

به سال ۱۳۹6 کاهش داشت.
بر اساس نتایج این طرح، تعداد کارگاه های غیرفعال صنعتی ۱۰ نفر کارکن 
و بیشتر در سال ۱۳۹7 برابر با سه هزار و 75۰ و در سال ۱۳۹6 برابر با چهار 

هزار و ۳5 کارگاه بود.
درصد کارگاه های غیرفعال صنعتی در سال ۱۳۹7 برابر با ۱۰.6 درصد بود 

که ۰.24 درصد نسبت به سال ۱۳۹6 کاهش داشت.
تعداد کارگاه های صنعتی فعال که در سال ۱۳۹6 دارای ۱۰ نفر کارکن و 
بیشتر بوده اند و در سال ۱۳۹7 تعداد کارکنان آنها به کمتر از ۱۰ نفر کارکن 
کاهــش یافت که برابر با دو هزار و 6۱5 کارگاه و در ســال ۱۳۹6 برابر با دو 

هزار و ۹2۹ کارگاه بود.
درصد کارگاه های فعال صنعتی زیر ۱۰ نفر کارکن شــده در سال ۱۳۹7 

برابر با 4.7 و در سال ۱۳۹6 برابر با ۹.7 بود.
بر اساس نتایج این طرح در سال ۱۳۹7 تعداد کارکنان کارگاه های صنعتی 

۱۰ نفر کارکن و بیشــتر کشــور یک میلیون و 7۳۳ هزار و 78۹ نفر بود که 
نسبت به سال قبل 5.2 درصد کاهش )4۳ هزار و 78۰ نفر( نشان می دهد.

همچنین تعداد 465 هزار و ۱۹7 نفر )8.26 درصد( مربوط به کارگاه های 
صنعتی فعال 4۹-۱۰ نفر کارکن و  یک میلیون و 268 هزار و 5۹2 نفر )2.7 

درصد( مربوط به کارگاه های صنعتی فعال 5۰ نفر کارکن و بیشتر است.
کارگاه هــای صنعتی ۱۰ نفر کارکن و بیشــتر کشــور در ســال ۱۳۹7 
ارزش افزوده ای برابر با دو میلیون و 8۳۳ هزار و 2۱۱ میلیارد ریال ایجاد کرده اند 
که نسبت به سال قبل 2.4 درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم 4۱۹ هزار 
میلیارد ریال )با سهم ۱4.8 درصد( مربوط به کارگاه های ۱۰ تا 4۹ نفر کارکن 
و دو میلیون و 4۱4 هزار و 2۰6 میلیارد ریال )با سهم 85.2 درصد( مربوط به 

کارگاه های 5۰ نفر کارکن و بیش تر است.
کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن و بیش تر کشور در سال ۱۳۹7 حدود 6۳۹ 
هزار و 727 میلیارد ریال سرمایه گذاری کرده اند که نسبت به سال قبل ۱48.6 
درصد افزایش نشان می دهد. از این رقم 6.5 درصد مربوط به کارگاه های ۱۰-4۹ 
نفر کارکن و ۹۳.5 درصد   مربوط به کارگاه های 5۰ نفر کارکن و بیشتر است.

بانک مرکزی ضمن اعلام پایان برنامه جامع ادغام بانک ها و موسسه اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، توضیحاتی را در خصوص فرایندهای 

طی شده ارائه کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، این بانک در سال ۱۳۹7 به موجب 
مصوبات شورای پول و اعتبار و شورای عالی هماهنگی اقتصادی )سران سه قوه( 
و هم راستا با اصلاح نظام بانکی، برنامه جامع ادغام بانک ها و موسسه اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه را با در نظر گرفتن ملاحظات مرتبط 
با مشتریان، سپرده گذاران، سهامداران، کارکنان و سایر ذینفعان و پس از انجام 
بررسی های کارشناسی گسترده با حضور نمایندگان دستگاه های ذی ربط، تدوین 
کرد.هدف سیاست گذار پولی و بانکی کشور از اجرای طرح ادغام، ساماندهی 
بازار پولی کشــور و افزایش توان نظارتی بانک مرکزی، به منظور بهره گیری 
از توانمندی هــا و ظرفیت بانک های »انصار«، »قوامین«، »حکمت ایرانیان«، 
»مهراقتصاد« و »موسســه اعتباری کوثر« در قالب یک بانک واحد باثبات و 

کارآمدتر و ادغام این مجموعه در بانک سپه بوده است.
بر این اساس، بانک مرکزی در فرآیند اجرایی طرح ادغام بانک های وابسته 
به نیروهای مسلح در ابتدا و بر اساس چارچوب عملیاتی مشخص و به موجب 
زمان بندی تعیین شــده طی مدت بیش از دو ســال و نیم، این طرح ملی را 

پیاده سازی و عملیاتی کرد.در این برنامه جامع که با کوشش معاونت نظارت 
بانک مرکزی، همراهی و پشــتیبانی مؤثر و تعیین کننده ستاد کل نیروهای 
مســلح، وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک های مشــمول اقدام و خصوصا 
مدیران تلاشگر بانک سپه عملیاتی و با موفقیت اجرایی شد، فرآیندهای لازم 
از قبل پیش بینی و براساس زمان بندی مشخص انجام شد. برای نمونه از جمله 
فعالیت های معاونت نظارت بانک مرکزی طی مدت دو سال و نیم گذشته در 
این خصوص می توان به برخی فرآیندها از جمله بازخرید و یا انتقال بخش 
عمده ای از سهام واحدهای ادغام شونده به شرکت معرفی شده از سوی واحد 
ادغام پذیر، تدوین شیوه نامه ارزش گذاری و تعیین هیأت کارشناسان رسمی و 
انجام ارزش گذاری واحدهای ادغام شونده، هماهنگی و تعامل با سایر دستگاه ها 
و وزارتخانه های ذی ربط در خصوص موضوعات مختلف ادغام از جمله همکاری 
با ســازمان بورس و اوراق بهادار، سازمان امور مالیاتی کشور، وزارت کشور و 
...؛ تمهیدات لازم به منظور ایجاد زیرساخت های فناوری اطلاعات،  اصلاحات 
عملکردی در بانک ها و مؤسســه اعتباری مشمول ادغام شامل کاهش اضافه 
برداشت، تعدیل نرخ های سپرده و کاهش تعداد شعب و برگزاری مجامع عمومی 
فوق العاده ادغام واحدهای ادغام شونده به منظور انتخاب اعضای هیأت مدیره 
جدید اشاره کرد.همچنین در فرآیند پیاده سازی این طرح جامع، ضروری بود 

که یکپارچه سازی فعالیت ها در حوزه فناوری اطلاعات و اتصال زیرساخت های 
مرتبط با این امر به منظور خدمات دهی هرچه بیشتر و بهتر نیز محقق شود 
که از اهم این موارد اتصال یکپارچه شعب بانک های ادغامی به سیستم های 
بانکداری متمرکز بانک های ادغامی؛ اتصال یکپارچه سوئیچ های بانکی به شبکه 

شتاب و اتصال یکپارچه مراکز داده بانک های ادغامی بود.
ذکر این نکته نیز ضروری است که مبلغ سپرده های نزد چهار بانک  و موسسه 
اعتباری به همراه مبلغ سپرده های نزد بانک سپه در ابتدای طرح ادغام و پیش 
از آغاز این فرآیند )اسفند ۱۳۹7( بیش از ۱5 درصد از کل مبلغ سپرده های 
شبکه بانکی را شامل می شد. همچنین مبلغ مانده تسهیلات بانکها و موسسات 
اعتباری وابسته به نیروهای مسلح به همراه بانک سپه پیش از طرح ادغام، بالغ 

بر ۱2 درصد از کل مبلغ مانده تسهیلات شبکه بانکی بود.
خاطرنشان می شود از آنجایی که در واحدهای ادغام شونده  و ادغام پذیر 
حدود 5۰ هزار نفر نیروی انســانی خدوم شبکه بانکی کشور، فعالیت دارند، 
بنابراین توجه به آنها و مســایل مرتبط با این کارکنان در زمره اولویت های 
اصلی معاونت نظارت بانک مرکزی قرار دارد و از همان ابتدای اجرای این طرح، 
امنیت شغلی، یکسان سازی رویه های اجرایی و ارایه خدمات به این کارکنان 

در دستور کار قرار گرفت.

۷۹ درصد کارگاه های صنعتی ۱۰ نفر کارکن دارند

گام موفق بانک مرکزی در ادغام بانک های وابسته به نیروهای مسلح

آیفون های ۱۲ موجود در بازار؛ غیررسمی یا قاچاق؟
به گفته یک کارشــناس حوزه فناوری اطلاعات، اگر 
آیفون ۱2 بدون کد رجیســتری در بــازار وجود دارد، 
احتمالا به صورت قاچاق وارد شده که با توجه به مکانیزم 
فعلی ســامانه همتا و گمرک، نمی توان این گوشی ها را 

رجیستر کرد.
طرح رجیستری با هدف جلوگیری از قاچاق گوشی 
اجرایی شد و اما از همان ابتدا، با چالش هایی همراه بود. 
همان زمان سودجویان به بهانه رجیستری، هزینه های 
مازاد بر قیمت گوشــی از خریداران دریافت می کردند و 
به همین دلیل بارها از ســوی مسوولان عنوان شد که 
رجیســتری هزینه ای ندارد و فروشندگان نباید هزینه  
اضافه ای به اســم رجیســتری دریافــت کنند، هرچند 
هزینه هــای گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده، به خودی 
خود منجر به افزایش قیمت گوشــی ها به نفعی شد که 

پیش از این به جیب قاچاقیان می رفت.
به همین دلیل در این زمان بود که واردات گوشی های 
مســافری باب شــد. حذف هزینه هایی از جمله مالیات 
بر ارزش افــزوده و معافیــت  8۰ دلاری گمرکی برای 
گوشی های مسافری، در برهه ای از زمان، واردکنندگان 
غیررســمی گوشی را بر آن داشــت که اقدام به واردات 
چمدانی گوشی قاچاق به اسم مسافری کنند، راهی که 
با حذف معافیــت 8۰ دلاری برای تلفن همراه و امکان 
رجیستری یک گوشی برای هر پاسپورت، تا حد زیادی 

جلویش گرفته شد.
از ســویی در حالی که با شــیوع کرونــا در جهان، 
تمامی رویدادها متاثر از همه گیری این ویروس شــدند 
و حتی تولید گوشــی  هم بــا چالش هایی همراه بود، به 
دلیل محدودیت های تحریمی و شیوع کرونا، نرخ ارز در 
ایران روند صعودی طی می کرد و به گفته واردکنندگان، 
تخصیص ارز به گوشــی ها به سختی صورت می گرفت، 
اتفاقی که به دلیــل افزایش تقاضا برای تبلت و موبایل 
در روزهای دورکاری و آموزش آنلاین، منجر به افزایش 

چندبرابری این ابزارهای الکترونیکی شد.
در برهه ای همچنین به دلیل مشکلات ارزی در کشور 
عنوان شــد که واردات گوشی های بالای ۳۰۰ یورو که 
کالایی لوکس محســوب می شوند، با محدودیت و عدم 
تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی مواجه شده که البته 

آن زمان جنجال هایی به پا کرده و قیمت گوشی ها را هم 
افزایش داد و اما در نهایت اعلام شــد به دلیل مخالفت  
برخی از مســوولان از جمله محمدجواد آذری جهرمی 
-وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- این ممنوعیت حذف 
شده است.از سوی دیگر، به دلیل محدودیت های ناشی از 
کرونا، معرفی و عرضه گوشی آیفون ۱2 به عنوان پرچمدار 
شرکت اپل هم با تاخیر چند هفته ای در مهرماه انجام شد 
و پس از آن و به فاصله مدت زمان کوتاهی، زمزمه هایی 
از ورود این گوشــی به ایران هم به گوش رسید. هرچند 
تا کنون از سوی شرکت های واردکننده، خبری از واردات 
رسمی آیفون ۱2 نشده، اما نگاهی به مارکت های آنلاین 
و مراجعه به فروشــگاه ها،  حاکی از ورود غیررسمی این 
گوشی به کشــور است و فروشندگان هم رجیستری را 

هم به عهده مصرف کننده گذاشته اند.

 رجیستر نشدن آیفون ۱2 شایعه بود
در این راستا میثم دادخواه - نایب رئیس کمیسیون 
خدمات پس از فروش تلفن همراه- به ایســنا گفت: در 
برهه ای از زمان، موضوع ممنوعیت گوشــی های بالای 
۳۰۰ یورو مطرح شــد که البته به صورت اعلام رسمی و 

قانونی نبود، اما در یک اقدام غیرشفاف، عملا تخصیص 
ارزی از ســوی بانک مرکزی به گوشی های بالای ۳۰۰ 
یورو نمی دادند و تصور واردکنندگان این بود که واردات 
گوشی های بالای ۳۰۰ یورو ممنوع است، اما درنهایت این 
مساله با توجه به مخالفت ها، مرتفع شد. موضوع رجیستر 
نشــدن آیفون ۱2 در سامانه همتا هم در حد شایعه ای 
بود که اتفاق نیفتاد و سامانه همتا هم اعلام کرد آیفون 

۱2 مشکل رجیستری نخواهد داشت.
وی در پاسخ به اینکه چرا با وجود وارد نشدن آیفون 
۱2 به صــورت تجاری، این گوشــی در بازار وجود دارد، 
گفــت: اگر آیفون ۱2ای بدون کد رجیســتری در بازار 
هســت، احتمالا به صورت قاچاق وارد شده و اما سامانه 
همتا هم آنها را رجیســتر نخواهد کرد. سازوکار سامانه 
همتا و گمرک منســجم است و عملا باید از یک کشور 
دیگر وارد ایران شــوید و با ارایه مدارک، گوشــی را در 

گمرک رجیستر کنید.
این کارشــناس حوزه مخابرات و فناوری اطلاعات با 
اشاره به تصمیم گمرک برای غیرحضوری کردن فرآیند 
رجیستری بیان کرد: در روزهای گذشته خبری از سوی 
گمرک منتشر شده که فرآیند رجیستری گوشی ها بار 

دیگر غیرحضوری شــود، اما نه به شیوه قبلی که با یک 
پاسپورت بتوان چندین گوشی را رجیستر کرد. مکانیزم 
جدید بدین صورت اســت که با توجه به تاریخ ورودتان 
به کشور، فقط تا یک بازه مشخص می توانید یک دستگاه 

را رجیستر کنید.

 کرونا، رجیستری گوشی را غیرحضوری کرد
دادخواه با بیان اینکه تصمیم رجیســتری گوشی ها 
بر این اســاس بود که بساط واردات غیررسمی و قاچاق 
جمع شود، افزود: بهتر بود گمرک این فرآیند را به صورت 
حضوری انجام مــی داد، اما به دلیل اتفاقاتی که افتاد و 
بخش عمــده  آن مربوط به کرونا بود و به دلیل ازدحام 
جمعیت که با سیاســت های حاکم بر کرونا مغایر است، 
در حالی که مکانیزم های اجرایی به سمت آنلاین شدن 
می روند و فرآیند رجیستری در گمرک به صورت حضوری 
انجام می شــد، در نهایت تصمیم گرفتنــد این فرآیند 

به صورت غیرحضوری انجام شود.
نایب رئیس کمیســیون خدمات پس از فروش تلفن 
همراه خاطرنشــان کرد: البته گمرک اشتباه گذشته را 
دیگــر انجام نمی دهد که با یک پاســپورت بتوان چند 
گوشی رجیســتر کرد و با مکانیزم جدید که در فرآیند 
تخصیص رجیســتری به گوشی همراه است، هر مسافر 
تنها می تواند یک گوشی را رجیستر کند. از سوی دیگر در 
حالی که به دلیل شیوع کرونا، عملا تعداد مسافران خارج 
از کشور کاهش یافته، به نظر نمی رسد مانند گذشته که 
گوشی های مسافری به تعداد بالا به کشور وارد می شد، 

این اتفاق بیفتد و گوشی های قاچاقی رجیستر شود.
این فعال حوزه بازار بــا بیان اینکه با مکانیزم فعلی 
ضعفی در سامانه همتا و گمرک دیده نمی شود و تا ۹۹ 
درصد جلوی واردات گوشــی قاچاق گرفته شده، گفت:  
مگر اینکه برخی از افراد در یک مسافرت صوری یا کاری، 
به خارج از کشور رفته و هر کدام یک گوشی آیفون ۱2 
وارد و با پاسپورت هایشان رجیستر کنند و به جای اینکه 
خودشان اســتفاده کنند، آن را بفروشند. برای این هم 
می توان یک راهکار  در نظر گرفت و سامانه همتا می تواند 
مکانیزمی را فراهم کند که تا یک زمان هشت ماهه، اجازه 

انتقال مالکیت گوشی را برای واردات مسافری ندهد.



4

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/01

شماره : 981

نگاه سیاسی را از بودجه برداریم
برای جبران کســری بودجه راه  حل اصلی این است که هزینه های دولت 
کم شود. این بحث سال ها مطرح است که برای جبران کسری بودجه ،دولت 
باید کوچک شود؛ در واقع مشکل کسری بودجه در دولت های مختلف مربوط 
به مشــکلات ساختاری در اقتصاد ما است؛ تا مشکلات ساختاری حل نشود، 
بودجه  با کســری مواجه اســت؛ خیلی از هزینه هایی که باعث کسری بودجه 
اســت هزینه شرکت های دولتی است که دولت های مختلف ملزم به پرداخت 
این هزینه ها هستند.شــرکت های دولتی زیان انباشته شده دارند و این زیان 
هم از بودجه تأمین می شــود؛باید راهکاری برای حل این مشکل اساسی اجرا 

شود. دولت باید چابک شود.
دولــت بزرگ هزینه زیادی هم دارد که بیشــتر منابــع بودجه را می برد. 
اگر دســت دولت در محدود کردن شــرکت های دولتی بسته است، در سالی 
که شــیوع کرونا هم علاوه بر تحریم، شرایط اقتصادی را سخت کرده، دولت 
چاره ای جز کاهش هزینه های خود ندارد؛ راه حل بعدی برای جبران کسری 
بودجه فروش اوراق است. کاهش کسری بودجه غیرتورمی نتیجه فروش اوراق 
است، اما چون ســال آخر دولت است، تعهد به دولت بعدی منتقل می شود، 
به همین دلیل مخالفت های خاصی با فروش اوراق هســت، اما در هر صورت 
فروش اوراق بســیار مطلوب تر از راهکارهایی مانند استقراض از بانک مرکزی 
اســت، البته امید به این است که با آغاز مذاکرات و گفت و گوها، تحریم ها کم 

اثر شود و بتوانیم نفت بفروشیم و منابع دولت افزایش یابد. 
فــروش میعانات گازی و محصولات پتروشــیمی هــم می تواند با کاهش 
تحریم ها، منابع بیشتری برای دولت فراهم کند؛ هر چه پتروشیمی ها و کارخانه 
ها با ظرفیت کامل تولید کنند و صادرات روند عادی داشته باشد منابع دولت 
بیشتر و کسری بودجه کمتر خواهد بود.نگاه های سیاسی آفت حل مشکلات 
بودجه ریزی است؛ نمی شــود هم تحریم باشیم، هم کمترین رابطه اقتصادی 
و بین المللی را با دنیا داشــته باشیم و هم از آن طرف بودجه ای بدون مشکل 
و با کمترین کســری را تأمین کنیم؛ برخی مخالفت ها با کلیات بودجه از این 
حکایت دارد که مخالفان خواستار تصویب بودجه به  صورت یک دوازهم هستند، 
اما در هر صورت وقتی ارتباط ما با جهان محدود باشــد مشــکلات عمیق تر 
می شود؛ اما راهکاری هم برای حل مشکلات از سوی مخالفان ارائه نمی شود. 
شــرکت های دولتی بیشترین کسری بودجه را به دولت تحمیل می کنند که 

مشکلی ساختاری دارد.
از طرف دیگر نهادهایی برای گرفتن بودجه وارد برنامه بودجه ریزی شده اند 
که اصلًا نباید وارد می شــدند..این نهادها دولتی نیستند و زیر نظر دولت هم 
نیســتند، یعنی دولت هیچ نظارتی بر خرج و هزینه کرد این نهادها ندارد اما 
باید به آنها بودجه بدهد.این نهادها خودشــان درآمدزا هستند و باید مالیات 
و بودجه به دولت بدهند، اما خودشــان از بودجه سهم می گیرند.نتیجه اینکه 
مشــکلات ســاختاری در اقتصاد دلیل اصلی کســری بودجه در دولت های 
مختلف است؛ بزرگ شدن دولت نتیجه این مشکلات ساختاری است. تحریم 
و کاهش ارتباطات بین المللی و در نتیجه کاهش منابع، عاملی مهم است که 
کســری را بر بودجه تحمیل می کند. همه این مشــکلات راه حل دارد و اگر 
نگاه سیاســی از بودجه برداشته شود، می توان کسری بودجه را به روش های 

معقول و منطقی حل کرد.

دبیــرکل انجمن لــوازم خانگی گفت: 
امســال متاثر از پاندومی کرونا، بیستمین 
نمایشگاه بین المللی لوازم خانگی با رعایت 
کامل پروتکل های بهداشتی و بدون حضور 
خارجی ها و بازدیدکنندگان مردمی برگزار 

می شود. 
بیســتمین  افزود:  هاشــمی«  »عباس 
نمایشــگاه بین المللی لــوازم خانگی پس 
از انجام هماهنگی های لازم با ســتاد ملی 
مقابله با کرونا، با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشــتی در متراژ ۱6 هزار مترمربع و با 
حضور ۱75 واحــد تولیدی داخلی، بدون 

حضور خارجی ها برگزار می شود.
وی توضیــح داد: این نمایشــگاه چهار 
روزه از روز جمعــه آینــده )پنجم دی ماه( 
آغاز خواهد شد و با حضور بازدیدکنندگانی 
از صنایع و واحدهای صنعتی تا دوشــنبه 
)هشتم دی ماه( ادامه خواهد یافت.هاشمی 
خاطرنشــان کرد: این نمایشگاه، با توجه به 
متراژ و حضور واحدها، بزرگترین نمایشگاه 
برگــزار شــده از ابتدای امســال تاکنون 

محسوب می شود.
وی گفت: با وجود درخواست این انجمن 
از کارگزاری نمایشگاه ها در کشورهای چین 
و ترکیه، اما به دلیل محدودیت های پروازها 
و مشــکلات قرنطینه، در نمایشگاه امسال 

شاهد حضور خارجی ها نخواهیم بود.
خانگــی  لــوازم  انجمــن  دبیــرکل 
خاطرنشان کرد: با هماهنگی شرکت سهامی 
نمایشگاه های بین المللی ایران، همزمان با 
نمایشگاه  نمایشگاه،  این  فیزیکی  برگزاری 
مجازی برای واحدهایی که موفق به حضور 

نشــده یا بازدیدکنندگان فراهم شده و در 
تلاشیم تا طی چهار روز برگزاری نمایشگاه، 
وبیناری با حضور مسوولان و تولیدکنندگان 
و صنعتگــران داشــته باشــیم.وی تاکید 
کرد: با اســتقرار تونل هــای ضدعفونی در 
ورودی ســالن ها، استقرار تیم های پزشکی 

و اورژانــس، مواد ضدعفونی کننده، الزام به 
ماسک زدن افراد و همچنین رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی در زمان غرفه سازی، 
پروتکل های بهداشــتی مدنظر ستاد ملی 
مقابلــه با کرونا به طور کامل رعایت خواهد 
شد و حضور ناظران مختلف را برای مدیریت 

کنترل شــده تعداد بازدیدکنندگان در هر 
لحظه خواهیم داشت.هاشــمی، از حضور 
برخی شرکت های دانش بنیان و همچنین 
قطعه ســازان مرتبط با صنایع لوازم خانگی 
در این دوره از نمایشــگاه خبر داد.بررسی 
آمارهای منتشــره وزارت صنعت، معدن و 
تجارت حاکــی از تولید 2 میلیون و 8۰۱ 
هزار و ۱۰۰ دستگاه انواع یخچال و  فریزر، 
ماشین لباس شــویی و تلویزیون از ابتدای 
امســال تا پایان آبان ماه است.در هشت ماه 
گذشــته، یک میلیون و ۳۳4 هزار و ۳۰۰ 
دســتگاه یخچال و فریزر در کشــور تولید 
شد که در هم سنجی با پارسال رشد 2۹.2 

درصدی نشان می دهد.
مطابــق ایــن آمارها، در هشــت ماهه 
امســال 665 هزار و 2۰۰ دستگاه ماشین 
لباس شویی توسط کارخانجات داخلی تولید 
شد. تولید یاد شده در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته رشــد 58.2 درصدی داشته 
اســت.تولید انواع تلویزیون در این مدت با 
رشد 62.5 درصدی پیشتاز شد و به 8۰۱ 
هزار و 6۰۰ دســتگاه رسید.با این حال، در 
تولیــد کولر آبی افــت ۱۱.2 درصدی در 
هم سنجی با سال گذشــته به ثبت رسید 
و تولیدکنندگان داخلی 758 هزار و 2۰۰ 

دستگاه از این محصول تولید کردند.

کرونا مانع حضور خارجی ها در نمایشگاه لوازم خانگی

 
 

 خبر
 جزئیات تخصیص بیمه بیکاری به عوامل فرهنگ و هنر و رسانه 
با موافقت دولت و تصویب آیین نامه اجرایی بیمه بیکاری شاغلان حوزه 
فرهنــگ و هنر و رســانه، امکان بهره مندی از مزایــای بیمه بیکاری برای 
اصحاب رســانه و فرهنگ و هنر فراهم شــد.مطابق این آیین نامه، شاغلان 
فرهنگی و هنری و رسانه ای که تولیدکننده آثار و خدمات مربوطه بوده و 
درآمد اصلی خود را از این طریق تأمین می کنند در زمره اصحاب فرهنگ 

و هنر، رســانه و صدا و سیما قرار می گیرند.
در این آیین نامه که در جلسه هیات وزیران به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور به تصویب رسید، داشتن حداقل یک سال سابقه پرداخت حق بیمه 
قبل از تاریخ درخواســت درسامانه ثبت درخواست بیمه بیکاری شرط بهره 
مندی از مقرری اعلام شــده است.بر اساس قانون بیمه بیکاری فعلی مدت 
پرداخت مقرری بیمه بیکاری جزو ســوابق فرد محســوب می شود اما در 
این آیین نامه، مدت پرداخت بیمه بیکاری جزو ســوابق نیست و افراد می 
توانند در دوره دریافت مقرری نیز نســبت به پرداخت حق بیمه خود اقدام 
کنند.پیش بینی شده منابع مقرری بیمه بیکاری از طریق مشارکت دولت، 
کمکها و ســایر درآمدهای قانونی دولت تأمین شــود.به گفته وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی، پرداخت بیمه بیکاری به شاغلان حوزه فرهنگ و هنر و 
رسانه برای اولین  بار و در جهت حمایت از این قشر فرهیخته به اجرا در می 
آید چرا که تاکنون بیشــتر شاغلان این حوزه در ردیف مشاغل آزاد تعریف 
شده و امکان بهره مندی آنها از مزایای قانون بیمه بیکاری فراهم نشده بود.

با وجــود حمایتهای صــورت گرفته از ســوی دولت، بحــران کرونا و 
تعطیلی های پی در پی مشــاغل فرهنگی و هنری، نشــان داد که شاغلان 
این فعالیت ها باید از پشــتوانه محکم تری برای امرار معاش برخوردار شوند.

در ماههای گذشته انتشار ویروس کرونا موجب شد تا بسیاری از مشاغل و 
کســب و کارها به ویژه مشاغل خدماتی دچار آسیب شوند؛  بر این اساس 
دولت پرداخت تســهیلات حمایتی و مقرری بیمه بیکاری کرونا به شاغلان 
و کارگران آســیب دیده از کرونا را در دســتور کار قرار داد و وزارت کار در 
جهت حفظ اشــتغال بنگاهها و صیانت از نیروهای کار، ۱4 رســته شغلی 
که بیشترین آسیب از شیوع کرونا را متحمل شده و دارای لیست بیمه در 
قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی بودند، شناســایی و مشمول دریافت وام 

و مقرری بیمه بیکاری اعلام کرد.
در همین راســتا مراکز آموزشی، فرهنگی و هنری و رسانه ای از جمله 
رسته های شــغلی مشمول دریافت تســهیلات حمایتی و مقرری بیکاری 
شــناخته شدند که امکان ثبت نام در سامانه کارا و سامانه ثبت درخواست 
بیمه بیکاری وزارت کار برای آنها فراهم شد.هیات دولت آیین نامه اجرایی 
بند )ح( ماده ۹2 قانون برنامه ششم توسعه با موضوع بیمه بیکاری اصحاب 
فرهنگ و هنر و رسانه را با هدف حمایت از شاغلان این بخش ها و کمک 
به معاش آنها به تصویب رســاند. برقراری بیمه بیکاری اهالی فرهنگ، هنر 
و رسانه از جمله تکالیف قانون برنامه ششم توسعه کشور است که با مصوبه 

هیات وزیران از این پس اجرایی می شود.

 احتکار لاستیک وارداتی و پرونده های باز برای متخلفان
در پی بروز مشــکلاتی در بازار لاســتیک خودروهای ســنگین که با 
وجــود اختصاص ارز دولتی 42۰۰ تومانی برای واردات آن ها به دســت 
کامیونداران نمی رســید، مدیرکل حمل و نقل مســافر سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای از تشــکیل پرونده تعزیراتی برای این متخلفان و 
برخورد با آن ها خبر داد.چندی پیش به دســتور محمد اســلامی - وزیر 
راه و شهرســازی - قرار بود لاســتیک هایی که تا شهریور ماه امسال به 
گمرکات کشــور وارد شــدند با ارز دولتی 42۰۰ تومانی ترخیص شوند 

و نهایتا این اتفاق افتاد اما آثار چندانی روی بازار لاســتیک نگذاشــت.
چرا که به گفته آقای وزیر، تعدادی لاســتیک با دلار 42۰۰ تومانی 
وارد شــده بود اما یا در بازار پیدا نمی شــد یا بــا قیمت های نجومی به 
فــروش می رفت که نهایتاً دســتگاه های امنیتی محتکران را شناســایی 
کردند و در حال حاضر هم لاســتیک ها بر اساس پیمایش بین کامیون ها 

می شود. توزیع 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون گفت: 
طبق ارزیابی های انجام شده 2 میلیون نفر در صنایع خلاق 

کشور فعال هستند.
به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »عیسی 
منصوری« در مراسم رونمایی از پلتفرم نمایشگاه های 
مجازی فرهنگ و هنر ایران، اظهارداشت: دولت موظف 
به دخالت در بخش خصوصی نیست، رویکرد این است 
که به شــکل گیری بازار کمک کرده و ناکارآمدی های 

آن رفع شود.
وی با اشاره به اینکه این مداخله و شکل  گیری بازار 
باید به گونه ای باشد که همه بازیگران بتوانند نقش خود 
را به خوبی ایفا کنند، تصریح کرد: در این مجموعه همه 

نقش ها باید به صورت متصل دیده شود.
معاون وزیر تعاون بیان کــرد: بازدیدهای میدانی و 
تحلیل های کلی حکایت از آن دارد که بازارهای شــکل 
نیافته یا ناقص در حوزه فرهنگ و هنر وجود دارد، بنابراین 
هنرمندان از مزایای اقتصادی این حوزه ها بهره مند نیستند 
یا بهره مندی اقتصادی در این حوزه ها منسجم یا نظام 

یافته نیست.
وی تصریح کرد: مدیریت منظومه فرهنگی، تمدنی و 
هنری موجب می شود که همه بازیگران نقش خود را در 

آن به خوبی ایفا کنند.
منصوری با اشاره به اینکه متعلقات بازارهای مالی در 
صنعت هنر دیده نشده است، افزود: در حالی که صنعت 
بــه صورت دانش بنیان رو بــه جلو حرکت می کند، در 
بخش صنعت هنر مزیت های مورد نظر ایجاد نشده است.

وی تاکید کرد: برای اینکه بخواهیم متعلقات این دوره 
که همان موج چهارم صنعت محسوب می شود و فرهنگ 

و هنر اصیل خود را به جهانیان بشناسانیم باید از منظر 
فرهنگی و اقتصادی، بنیادهایی را ایجاد کنیم که از درون 
بخش خصوصی پیدا شده و این نقش ها  را بر عهده گیرند.

معاون توســعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت تعاون 
گفت: در کشور نگاه کاملا سنتی به هنر به نگاه صنعتی 
تغییر کرده اســت و چون دوره صنعتی متعلقات خاص 
خود را دارد باید نگاه بازارها و خدمات مالی نیز باید مد 

نظر قرار گیرد.
وی با اشــاره به شــکل گیری فضای جدید در حوزه 
فرهنگ و هنر تصریح کرد: در این فضا باید بستری فراهم 

شود تا  مصرف کننده به صورت آنلاین  هنرمندان را در 
تولید محصولات هنری همراهی کند.

منصوری با تاکید بر لزوم فراهم کردن بستر برقراری 
ارتباط واقعی و معنادار بین تولید کننده و مصرف کننده 
آثار هنری و فرهنگی تصریح کرد: در صورت فراهم شدن 
این بستر، احساس واقعی از هنرمند به استفاده کننده آثار 
هنری منتقل می شود.  وی به ضرورت استفاده از ابزارهای 
بلاک چین و هوش مصنوعی در این حوزه تاکید کرد و 
افزود: افراد در انتهای این زنجیره که همان مصرف کننده 
هستند باید در نهایت متوجه شوند که این محصول دارای 

اصالت بوده، کپی رایت  و  حقوق تولید کننده و هنرمند 
صاحب این هنر در  آن رعایت شده است.

منصوری صریح کرد: از سوی دیگر هنرمندان  باید 
ظرفیت پاسخگویی به این بازار بزرگ را فراهم کنند و با 
رعایت اصالت ها، قواعد بازی،  ملاحظات فنی و تکنولوژی 
در این حوزه  می توان ظرفیت های روزآمد در این حوزه 

را گسترش داد.
منصوری با اشــاره به اینکه وزارت تعاون مســئول 
کارآفرینی و توســعه اشتغال در کشــور است، افزود: از 
منظر کارآفرینی در حوزه صنایع خلاق هنری می توان 
انتظار تولید محصولات خوبی را در این حوزه داشــت و 
اشتغال خوبی نیز ایجاد می شود که نه تنها هنرمندان، 
بلکــه کارکنان حوزه فرهنگی و هنری نیز از مزایای آن 

استفاده خواهند برد.
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری هفته گذشته 
در سفر به اراک اعلام کرد که یک هزار شرکت در حوزه 
صنایع خــلاق دارد که در بخش هــای متنوع فعالیت 
می کنند و ستاد راهبردی برای صنایع خلاق پیش بینی 

شده تا فعالیت در این بخش را مدیریت کند.
صنایع خلاق به  عنوان صنایعی که خلاقیت علمی، 
هنــری، اقتصــادی و فناورانه را در بــر می گیرد دارای 
جایــگاه ویژه ای در اقتصاد کشورهاســت. تا حدود 2۰ 
سال پیش، مفاهیم صنایع خلاق و اقتصاد خلاق وجود 
نداشتند، اما امروزه به عنوان بخش پویا، مهم و در حال 
رشد اقتصاد جهانی به شمار می آیند. با این حال، رشد و 
توسعه صنایع خلاق مستلزم وجود سرمایه، مهارت های 
کارآفرینی، زیرساخت های لازم و همچنین قوانین مالکیت 

فکری است.

شمارش معکوس برای انتشار اوراق سلف مسکن در بورس کالا آغاز شده 
است؛ طرحی که از طریق آن امکان پیش خرید خانه برای متقاضیان فراهم 

خواهد شد.
موضوع معاملات مسکن در بورس کالای ایران با دو ایده در حال پیشروی 
است. معاملات در بازارفیزیکی بورس کالای ایران نخستین روش در این رابطه 
است. براین اساس، اموال مازاد دولت و بانک ها در بورس کالا عرضه می شوند.

در این راســتا تا کنون چهار عرضه ملک در بــورس کالا صورت گرفته 
اســت. شرکت عمران شــهر جدید پردیس یک باب واحد تجاری را پس از 
پذیــرش در بازار فرعی بــورس کالای ایران با قیمت پایه یک میلیارد و 6۳ 
میلیون تومان عرضه کرد  و به فروش رساند.  پس از ان ملک تجاری بانک 
اقتصاد نوین )کرمان( در 25شهریور و زمین بانک اقتصاد نوین )بندرعباس( 

در 26شهریورماه در بورس کالا عرضه شدند. آخرین عرضه در این خصوص 
هم مربوط به وزارت دفاع و پشتیبانی های نیروهای مسلح بود که یک قطعه 

زمین مازاد خود را بر روی تابلوی بورس به فروش رساند.
روش دیگر که با عرضه فیزیکی مسکن یا به عبارتی عرضه اموال فیزیکی 
غیرمنقول در بورس تفاوت دارد،  انتشار اوراق سلف استاندارد مسکن است. 
طبق اعلام مسئولان، قرار است در بازارسرمایه بستری فراهم شود تا متقاضیان 

بتوانند به راحتی مسکن پیش خرید کنند.
درواقع قرار اســت این امکان فراهم شود که افراد بتوانند حتی به اندازه 
یــک متر مربع و به میزان نقدینگی خود پیــش خرید خانه انجام دهند تا 
بتوانند قدرت خرید پس انداز خود را نگه دارند؛ بنابراین ممکن است مسکن 
به قطعات کوچک تبدیل شده و امکان فروش آن و نیز امکان انجام معاملات 

ثانویه فراهم شود.در این طرح بورس کالا به دنبال آن است که بتواند مسکن 
را به شــکل متری و در قالب اوراق سلف استانداردِ مسکن پیش فروش کند 
و این کار را در بســتری که تضامین لازم از ســازنده گرفته شود و خریدار با 
خیال راحت اقدام به خرید کند انجام دهد. همچنین اگر در سررسید، سازنده 
تعهدات خود را ایفا نکرد بتواند از ســازنده خســارت بگیرد و ضرر احتمالی 

پیش خریدار را جبران  کند.
آخرین اخبار حاکی از آن اســت که این طرح با نظر موافق کمیته فقهی 
ســازمان بورس همراه بوده و در حال حاضر در مرحله تدوین مقررات قرار 
دارد. بر این اســاس به نظر می رسد قرار است ارزش تمام شده ساخت یک 
واحــد یا یک پروژه تبدیل بــه ورقه های کوچک بهادار و  در بازار توســط 

انبوه ساز عرضه  شود.

۲ میلیون نفر در صنایع خلاق کشور فعال هستند 

از بورس، خانه پیش خرید کنید

 
 

سرپرست ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران از احیــاء و راه اندازی مجدد یک هزار و 
۱7۰ واحد صنعتی به بهره برداری رسیده غیرفعال در 
۹ ماهه سال ۹۹ در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور 
و تحقق 78 درصدی برنامه ها در این حوزه خبر داد.

به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »اصغر 
مصاحب«  افــزود: با راه اندازی مجــدد این واحدها، 
برای ۱۹ هزار و 446 نفر اشتغال زایی یا تثبیت شغل 

شده است.
وی بیان داشت: اکنون در شهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور بیش از 46 هزار واحد صنعتی کوچک و متوسط 
مســتقر هستند که نزدیک به ۹ هزار و 2۰۰ مورد از 

آن ها غیرفعال و راکدند.
مصاحب توضیح داد: امســال در مرحله نخســت 
احیــاء یک هزار و 5۰۰ واحــد صنعتی و در بازنگری 
برنامه های وزارت صنعت، معدن و تجارت، راه اندازی 
مجدد دو هزار واحد در سراســر کشور در دستور کار 
قرار گرفته اســت.عضو هیات مدیره ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران ادامه داد: با توجه 
به برنامه ریــزی احیاء 27 هزار شــغل در واحدهای 
صنعتی راکد، آمار تحقق یافته اشــتغال در واحدهای 

احیاء شــده بیــش از 72 درصد از مجموع اشــتغال 
مــورد نظر از محل این برنامه اســت.مصاحب گفت: 
رشــته صنایع شیمیایی با 2۹۰ واحد، صنایع فلزی با 

275 واحــد و صنایع غذایی با 24۰ واحد، به ترتیب 
بیشترین تعداد راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی را 
از ابتدای امســال به خود اختصاص داده اند.وی گفت: 

سرانه اشــتغال هر واحد صنعتی که مجدد راه اندازی 
شده، به طور متوســط ۱7 نفر است و سرمایه گذاری 
انجام شده برای احیاء این واحدها بیش از سه هزار و 

۳۰۰ میلیارد تومان بوده است.
سرپرست ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران اظهار داشت: راه اندازی مجدد واحدهای 
صنعتی به بهره برداری رســیده غیرفعــال از طریق 
واگذاری به ســرمایه گذار جدیــد، تامین مالی، اخذ 
شریک سرمایه گذار، تامین مواد اولیه، اجاره به شرط 
تملیک، حل مشــکلات اختلاف شرکاء و غیره انجام 

شده است.
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
و شــرکت های اســتانی تابعه آن اکنون با دارا بودن 
5۰۱ شهرک و ۳22 ناحیه صنعتی و سه منطقه ویژه 
اقتصــادی درحال بهره برداری، 77 شــهرک و ناحیه 
صنعتی تخصصی، 6 شهرک فناوری، ۳7 مرکز خدمات 
فناوری و کســب و کار، 2 مجتمع فناوری اطلاعات و 
خدمات نرم افــزاری، 87 هزار و 86۳ قرارداد منعقده 
و بهره برداری از 46 هزار و 4۱۳ واحد صنعتی و ســه 
هزار و 55 واحد کارگاهی، زمینه اشتغال مستقیم ۹۳5 
هزار و 557 نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

تحقق ۷8 درصدی بازفعال سازی واحدهای صنعتی راکد کشور

  موافقت با صادرات مواد ضدعفونی کننده به امارات
سازمان توسعه تجارت از صدور موافقت نامه های لازم برای صادرات مواد ضد عفونی کننده به امارات متحده عربی خبر داد.با گذشت حدود یک سال از شیوع ویروس کرونا، یکی از اصلی ترین موضوعاتی که مدیریت آن برای دولت ها با 
دشواری همراه بوده، مدیریت بازار اقلامی است که در مقابله با کرونا، مورد استفاده مردم قرار می گیرد.در هفته های نخست شیوع کرونا در ایران، بازار ماسک و مواد ضدعفونی کننده بر هم ریخت و همین موضوع به برخی سو استفاده ها 
و افزایش جدی قیمت ها انجامید. چند هفته پس از آن اما با فعال کردن ظرفیت تولیدی در حوزه های مختلف، بازار این اقلام در مدتی کوتاه به آرامش رســید و حتی با توجه به اشــباع بازارهایی مانند ماســک، قیمت این محصولات به 
شکل قابل توجهی کاهش یافت.در حوزه مواد ضدعفونی کننده نیز شرایط به همین ترتیب پیش رفت تا امروز بازار کمبودی را در این حوزه احساس نکند. علی نقیب - عضو اتاق بازرگانی تهران  پیش از این به ایسنا گفته بود که با فعال 
شدن تمام ظرفیت های موجود در کشور، به نظر می رسد نگرانی در زمینه تولید اقلام مربوط به کرونا وجود نداشته باشد و دیگر نگرانی های روزهای نخست شکل نخواهد گرفت.به دنبال رسیدن به این آرامش نسبی، حالا سازمان توسعه 

تجارت اعلام کرده که مجوز صادرات مواد ضدعفونی کننده به امارات متحده عربی را صادر کرده است، البته این مجوز نیز به شکلی دست به عصا صادر شده و فعلا ضد عفونی کننده های الکلی را شامل نمی شود.
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سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/01

شماره : 981

حمایت معیشــتی از اقشار کم درآمد به 
خانوار فاقد درآمــد ثابت همچنین خانوار 
تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیســتی 
بــه ازای تعداد خانوار بــه مدت چهار ماه 

پرداخت می شود.
نزدیک به یک ســال از شیوع بیماری 
کرونــا می گــذرد و دولــت در این مدت 
برای حمایت از اقشــار آسیب پذیر جامعه 
کمک هــای مختلفی همچون پرداخت وام 
یــک میلیون تومانــی در دو نوبت، کمک 
هزینــه 2۰۰ تا 6۰۰ هــزار تومانی را در 

دستور کار خود قرار داد.
آخرین حمایت معیشتی دولت پرداخت 
کمک هزینه یکصد هزار تومانی به خانوار 
فاقد درآمد ثابت اســت. براساس اطلاعیه 
وزار ت تعاون در خصوص حمایت معیشتی 
از اقشار کم درآمد و فاقد درآمد ثابت، طبق 
تفاهم صورت گرفته بین مجلس شــورای 
اسلامی و سازمان برنامه و بودجه مبنی بر 
حمایت از این قشر سازمان برنامه و بودجه 
مصوبه مذکور را به وزارت تعاون ابلاغ کرد.

شناسایی مشمولان توسط وزارت تعاون 
بــه این صورت بود که حمایت معیشــتی 
۱2۰ هزار تومانی ماهیانه به ازای هر نفر، 

بــه افراد تحت پوشــش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی، تعلق 

می گیرد.
همچنین حمایت معیشــتی ۱۰۰ هزار 
تومانی به ازای هر نفر، شامل خانوارهایی 
که هیچ یک از اعضای آن ها حقوق ماهانه 

از اعضای  دریافــت نمی کنند، هیچ یــک 
آنها بیمه پرداز نباشــند، بر اساس بررسی 
شــاخص های بانکی اعضای خانوار توسط 
بانک مرکزی، در زمــره دهک های پایین 
هســتند و خانوارهایی که بســته حمایت 
معیشتی 2۰۰ تا 6۰۰ هزار تومان دریافت 

مــی کنند را شــامل می شــود.بنابراین 
کارکنان بخش دولتی، نیمه دولتی، عمومی، 
بخــش خصوصــی و مســتمری بگیران 
دریافتی  کــه  بازنشســتگی  صندوق های 
ماهیانه دارند و به نحوی شاغل یا بازنشسته 
محســوب می شــوند، در زمره این گروه 

نیســتند.حمایت معیشــتی ۱۰۰ و ۱2۰ 
هــزار تومان از آذرماه بــه مدت چهار ماه 
پرداخت می شود. اولین مرحله واریزی نیز 
ساعت 24 پنجشنبه گذشته )27 آذرماه( 
به حســاب خانوارهای مشمول این طرح 
واریز شد.براســاس اطلاعیه وزارت تعاون، 
این وزارتخانه تنها مســئولیت شناســایی 
مشــمولان بر اســاس اطلاعات ثبتی که 
از سایر دســتگاه ها دریافت شده است را 
بر عهده دارد و تعیین تعداد مشــمولان و 
مدیریت فراینــد پرداخت مبالغ این طرح 
حمایتی، بر عهده سازمان برنامه و بودجه 
است.وزارت تعاون در اطلاعیه ای از مردم 
خواست باتوجه به شــرایط خاص حاصل 
از شــیوع کرونــا از مراجعــه حضوری به 
این وزارتخانه، ادارات کل اســتانی و سایر 
نهادها بــرای پیگیری حمایت معیشــتی 
کرونا خودداری کنند.همچنین روز گذشته 
»محمد نهاوندیان« معاون اقتصادی رییس 
جمهوری از تفاهــم دولت و مجلس برای 
اجرای مصوبه ســتاد ملــی مقابله با کرونا 
خبر داد و گفت: بر اساس این تفاهم مقرر 
شد در این طرح معیشتی 4۰ میلیون نفر 

یارانه کمک معیشتی دریافت کنند.

حمایت های کرونایی به چه کسانی پرداخت می شود؟

حکمرانی بازار سرمایه
یکی از ملزومات رشد و شکوفایی پایدار بازار سرمایه، حکمرانی موثر نهادهای 

قانونی و ناظر بر بازار است.
 به نظر می رسد با تغییر پارادایم ایجاد شده در بازار سرمایه و توسعه کمی 
قابل ملاحظه آن در ســال های اخیر، لازم است توجه سیاست گذار به توسعه 
کیفی نهاد ناظر )ســازمان بورس و اوراق بهادار( معطوف شــود و زمینه برای 

سلامت بیشتر بازار و در نتیجه رشد متوازن و ماندگار فراهم شود.
بر این اساس در این یادداشت بنا داریم با وام گرفتن از تجربیات کشورهایی 
که بازار سرمایه توسعه یافته ای دارند، پیشنهادهایی را برای بهبود و گسترش 
ســاختار نهادهای ناظر بر بازار سرمایه کشــور ارائه کنیم. نگاهی به پیشنهاد 
اخیر مطرح شــده در مجلس شورای اســلامی برای اصلاح قانون بازار سرمایه، 
لزوم بررســی دقیق تر و کارشناســی تر موضوع حکمرانی بازار ســرمایه را دو 

چندان می سازد. 
یادداشــت حاضر تلاشــی است برای شــفاف تر کردن مســاله و دعوت از 
صاحب نظــران این حوزه برای ایجاد گفتمــان موثر در جهت اصلاح روندهای 
نظارتی در بازار ســرمایه کشور. امید اســت افزایش تدریجی اما دلگرم کننده 
دانش آموختگان مالی آشــنا با علم و تجربه روز دنیا در کشــور، زمینه را برای 
ایــن تحولات مثبت فراهم آورده و نوید روزهای بهتری را برای بازار ســرمایه 

کشورمان بدهد.
وظایــف اصلی نهاد ناظــر و قانون گذار در بازار ســرمایه حفاظت از منافع 
ســرمایه گذاران، به خصوص ســرمایه گذاران خرد، تسهیل تشــکیل سرمایه 
شرکت ها و تنظیم بازارهای منصفانه و کارآمد است. در بخش حفاظت از منافع 
سرمایه گذاران، وظیفه نهاد ناظر ساده و مشخص است: با همه سرمایه گذاران، 
اعم از خرد و کلان باید برخورد منصفانه ای صورت پذیرد و همگان دسترســی 

یکسان به اطلاعات داشته باشند.
 بنابراین قوانین مربوط به افشــای دقیق و به موقع اطلاعات شــرکت های 
بورسی، صندوق های سرمایه گذاری و سایر نهادهای مالی در این راستا تنظیم 

شده است.
 بازار ســرمایه کشــور بیش از آنکه از منظر تعداد قوانین مرتبط با افشای 
اطلاعات مشکل داشته باشد، در زمینه نحوه اجرای دقیق و سخت گیرانه قوانین 

با مشکل مواجه است. 
به طور مشخص به رغم اذعان فعالان بازار سرمایه به وجود قانون شکنی های 
متعدد و استفاده گسترده از اطلاعات غیر عمومی در معاملات سهام، کمتر شاهد 
اجرای سخت گیرانه قوانین، جریمه های متناسب با تخلف و بازدارنده و پرداخت 
خســارت به سرمایه گذاران متضرر در بازار هستیم. لازم به ذکر است که نهاد 
 ناظر در بازار آمریکا )کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا یا SEC۱( تنها در 
سال مالی گذشته در نتیجه اقداماتش در برخورد با متخلفان، ضمن اخذ جرایم 
سنگین، حدود 2/ ۱ میلیارد دلار به سرمایه گذاران متضرر پرداخت کرده است.

در راســتای تسهیل گری تامین مالی و تشکیل سرمایه شرکت ها، نهاد ناظر 
باید با تنظیم مجموعه مقررات یکپارچه و شفاف، راه های مختلف برای تامین 
مالی را در اختیار شرکت ها و کارآفرینان قرار دهد تا هم موجب رونق اقتصادی 
و توسعه نوآوری در کشور شود و هم فرصت های سرمایه گذاری متعدد و جذاب 

را برای عموم مردم فراهم سازد. 
در این حوزه نیز لازم است نقاط ضعف و قوت سازمان بورس شناسایی شود 
و در جهت توســعه کیفی، اقدامات لازم صورت پذیرد. یکی از پربســامدترین 
خطاها در تحلیل بازار ســرمایه، مغالطه حجم معاملات در بازار ثانویه سهام با 

تامین مالی شرکت ها و ورود نقدینگی به فعالیت های تولیدی است. 
بدیهی اســت افزایش عمق بازار ثانویه و حجم بالای معاملات اتفاقی مثبت 
در بازار سرمایه است اما این امر به خودی خود به معنای تسهیل تامین مالی 

شرکت ها نیست. 
بنابرایــن ســازمان بــورس بایــد توجه جــدی خــود را بر رفــع موانع 
تامیــن مالی شــرکت ها با اســتفاده از ابزارهای بازار ســهام و بــازار بدهی 
معطــوف ســازد. بازار بدهی کشــور، مخصوصا بــازار بدهی شــرکتی، هیچ 
 تناســبی بــا نیاز شــرکت ها و انــدازه بازار ســرمایه نــدارد و لازم اســت 
فرآیند انتشــار اوراق تسهیل شــده و بازار اوراق بدهی متناسب با بازار سهام، 

رشد و توسعه یابد.
بازار ســرمایه کشور از نظر تنوع ابزارهای مالی معرفی شده وضعیت نسبتا 
مناسبی دارد؛ اما همان گونه که پیش تر عنوان شد، توجه به  بهبود یا بازطراحی 
این ابزارها با هدف گســترش اســتفاده از آنها و کمک به تامین مالی لازم و 

ضروری است. 
برای مثال صندوق های زمین و ســاختمان سال هاست معرفی شده اند، اما 
به ســختی بتوان نمونه های موفقی از تامین مالی صورت گرفته با اســتفاده از 
این ابزار را نام برد. این در حالی اســت که بخش مســکن نیاز مبرم به تامین 
مالی دارد و افراد زیادی با سرمایه های خرد در جامعه به دنبال پوشش ریسک 
افزایش قیمت مسکن هستند. بنابراین اگر این ابزار مالی، کارآیی لازم را داشت 

می توانست کمک فراوانی هم به سرمایه گذاران و هم به سرمایه پذیران کند. 
صندوق های پروژه وضعیت کم و بیش مشابهی دارند و این ابزار نیز به رغم 
نیاز فراوان به تامین مالی پروژه ها، نتوانســته است نقش موثری در این حوزه 
ایفا کند. در مورد کارآیی ابزارهای جدیدی همچون صندوق های سرمایه گذاری 
جسورانه و سرمایه گذاری خصوصی که به تازگی شروع به فعالیت کرده اند نیز 

تردیدهایی وجود دارد.
نهاد ناظر همچنین باید نگهبان و نگهدار بازارهای منصفانه و کارآمد باشد. 
بازار یک موجود دینامیک و زنده اســت و تحت تاثیر شرایط و ابزارهای جدید، 
پیوسته در حال تغییر و پیچیده تر شدن است. بنابراین نظارت بر بازار نمی تواند 
به صورت استاتیک و مانا باشد و تنظیم گری موثر، نیازمند نگاه تخصصی و پویا 

به قوانین و مقررات و فعالیت های نظارتی است. 
برای مثال حد نوسان در بازار 2۰ سال قبل کارکردی متفاوت از امروز داشته 
است و نمی توان با همان نگاه تنظیم گری  2۰ سال قبل، برای بازار امروز مقررات 
وضع کرد. همچنین لازم است با به روزرسانی قوانین مربوط به دستکاری قیمتی 
و معامــلات با اطلاعات نهانی و با اســتفاده از ابزارهای جدید مبتنی بر علوم 

داده، نظارتی کارآمد، متناسب با شرایط و بازیگران امروز بازار به عمل آورد.
برای اجرایی شــدن موارد فوق، علاوه بر ســازماندهی متناســب با شرایط 
جدیــد در نهاد ناظر، توجه ویژه به یک بازوی تحلیلی در ســاختار نهاد ناظر 
ضروری اســت. لازم به ذکر است پس از بحران مالی در آمریکا، بخش تحلیل 
 )SEC( 2 در کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا)DERA( اقتصادی و ریسک
ایجاد شــد که وظیفه آن مشــارکت در سیاست گذاری، وضع قوانین و بررسی 

اثرات آن بوده است.
 این بخش به عنوان اندیشکده SEC عمل کرده و در مواجهه با موضوعات پیچیده 
به نهاد ناظر کمک می کند. امید است فعالیت های نظارتی و تقنینی نهاد ناظر در بازار 
سرمایه کشور، متناسب با پیچیدگی ها و تحولات پیوسته بازار و همچنین نیازهای 
 جدید کسب و کارهای کشور، اصلاح شود و با استفاده از دانش روز و تجارب سایر 
کشــورها، شاهد توسعه کمی و کیفی بازار سرمایه در خدمت توسعه اقتصادی 

کشور باشیم.

 
 

 
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان از تولید»خمیرالکترود« 
توسط یک واحد دانش بنیان در همدان خبر داد و گفت: این محصول صنایع 

فولاد کشور را از واردات بی نیاز می کند.
حمیدرضا متین اظهار داشت: این محصول در صنایع فولادی و کوره های 

ذوب کاربرد دارد که در حال حاضر از طریق واردات تامین می شود.
او خاطرنشــان کرد: این واحدصنعتی یک شرکت دانش بنیان است که با 
حمایتهای صورت گرفته در شهرک صنعتی ویان مستقر شده و مشغول تولید 
این محصول است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان افزود: 
این واحد صنعتی با سرمایه گذاری ۳۰ میلیارد تومان تولید خود را آغاز کرده 

و نمونه محصول برای دریافت تائیدیه نهایی به آزمایشگاه تخصصی ارسال شده 
اســت.به گفته وی پس از اخذ تائیدیه محصول، پروانه بهره برداری برای این 

واحد صنعتی صادر می شود.
متین از بهره برداری این واحد در دهه فجر ســال جاری خبر داد و گفت: 
بی تردید تا پایان سال این واحد به ظرفیت اسمی تولید رسیده و صنایع مورد 

نیاز را از وابستگی به کشورهای بیگانه رها می کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان تصریح کرد: با تولید 
خمیرالکترود محدودیت واردات برای این محصول اعمال می شود و ارز برای 
این منظور اختصاص نمی یابد.او گفت: هم اینک صنایع فولاد استان همدان 

و کارخانه های فروســیلیس، خمیرالکترود مورد نیازشان را از طریق واردات 
تامین می کنند.

همدان دارای یک هزار و 6۰ واحد صنعتی کوچک و بزرگ است.
خمیرالکترود )Electrode Paste( جهت تولید الکترودهای کوره سودربرگ 
و مصرف درکوره های قوس الکتریک به منظورتولید فروآلیاژها استفاده می شود 
و نقش اصلی آن انتقال جریان الکتریکی از منبع به مواد داخل کوره می باشد 
که پس ازپخت به شــکل یک الکترود این کار را انجام می دهد. برای تولید 
خمیر الکترود از کک نفتی یا آنتراسیت کلسینه به همراه چسب های مخصوص 

استفاده می شود.

عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه تلاش برای بازپس گرفتن سهم ایران 
از بازار نفت را حائز اهمیت خواند و گفت: می توان به جای درامدهای نفتی، 

با اصلاحات ساختاری در فرایند اخذ مالیات، کسری بودجه را جبران کرد.
»هادی قوامی« با بیان اینکه لایحه بودجه ۱4۰۰ کل کشــور متناسب با 
شرایط تدوین شده است، گفت: لایحه بودجه ۱4۰۰ که در واقع آخرین بودجه 
دولت دوازدهم است که با توجه به شرایط بین المللی به ویژه انتخابات آمریکا 
و رویکرد دولت جدید این کشور برای بازگشت به برجام و از طرفی چشم انداز 
مثبت در کشــف واکسن کرونا هســت،  به صورت انبساطی و با خوش بینی 
نسبت به تحقق برخی از درآمدها تدوین، و در وقت قانونی به مجلس شورای 

اسلامی تقدیم شد.
عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه گفت: لایحه با پیش بینی تحقق برخی 
از درآمدهای نفتی با احتساب فروش داخلی و همچنین خوش بینی نسبت به 
برخی دیگر از اقلام درآمدی مانند فروش سهام شرکت های دولتی و اوراق مالی 

دولت تدوین شده است در عین حال مسائل دیگری باید مد نظر قرار گیرد.
نماینده ادوار مجلس افزود: اثرات ناشــی از طرح اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها بر آینده وضعیت تحریم ها، تغییر دولت و برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری در 28 خرداد، احتمال موکول شــدن بازگشت آمریکا به برجام یا 
حداقل لغو تحریم ها به بعد از انتخابات و مشخص شدن دولت جدید در ایران، 
امکان تداوم محدودیت های ناشــی از کنترل شیوع ویروس کرونا و اثرات آن 
بر کسب و کارها، چالش های برخی از بخش های اقتصادی ناشی از استمرار و 
رکود، اتکای دولت به بازار سرمایه برای تامین هزینه های جاری و سرمایه ای 

موضوعاتی است که باید مد نظر قرار بگیرد.
قوامی بــا بیان اینکه رقمی نزدیک به ۱6 برابری در درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت خام و میعانات گازی دیده شــده است، خاطرنشان کرد: علاوه 
براین برای پیش فروش داخلی نفت خام از طریق انتشــار اوراق سلف نفتی، 
حدود 7۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده است.وی افزود: البته منابع 
دیگری هم هست که مستقیماً با نفت ارتباط دارند. بر اساس برنامه ششم باید 
سالانه سه درصد سهم صندوق توسعه ملی اضافه می شد. بر این اساس در سال 
۱4۰۰ باید ۳8 درصد از صادرات حاصل از فروش نفت خام به صندوق توسعه 
ملی برود که این رقم در لایحه بودجه، 2۰ درصد دیده شده است یعنی ۱8 
درصد که معادل 76 هزار میلیارد تومان است، از منابع سهم صندوق توسعه 
ملی برای تامین مالی بودجه استفاده می شود.عضو پیشین کمیسیون برنامه و 
بودجه اظهار کرد: وضعیت صادرات نفت در سال ۹8، 47 هزار میلیارد تومان 
عملکرد داشت. این رقم در بودجه سال ۹۹، 57 هزار میلیارد تومان دیده شد 
که عملکرد تحقق 8 ماهه، هفت هزار میلیارد تومان بوده است و پیش بینی 

می شود تا پایان سال ۱2 هزار میلیارد تومان محقق شود.
قوامی گفت:  این در حالی اســت که در لایحه بودجه ســال آینده، ۱۹۹ 
هزار میلیارد تومان از این محل دیده شده است که نسبت به عملکرد ۱2 هزار 
میلیاردی که تا پایان امسال محقق می شود، حدود ۱6 برابر افزایش را نشان 
می دهد که با احتساب 7۰ هزار میلیارد تومان هم اوراق سلف نفتی جمعاً 26۹ 
هزار میلیارد تومان خواهد شــد.  اگر 76 هزار میلیارد تومان، منابع صندوق 

توسعه ملی را هم محاسبه کنیم، حدود ۳44 هزار میلیارد تومان از کل منابع 
عمومی بودجه سال ۱4۰۰ که) 84۱ هزار میلیارد تومان است( از نفت، سلف 
نفتی و صندوق توســعه ملی تامین خواهد شد که رقمی حدود 4۱ درصد را 
نشان می دهد.نماینده ادوار مجلس بیان کرد: این در حالی است بودجه سال 
۹۹ تقریباً از نفت جدا شده بود و حدود 2 درصد از منابع بودجه عمومی 57۱ 
هزار میلیارد تومانی سال ۹۹ از نفت تامین می شود. البته در سال ۹۹ علاوه 
بر ۱2 هزار میلیارد تومانی که از نفت تامین می شود، صندوق توسعه ملی هم 
64 هزار میلیارد به نفت کمک می کند که اگر آن را با بودجه ســال ۱4۰۰ 
شبیه ســازی کنیم به عدد 57۱ هزار میلیارد تومان تقسیم کنیم، سهم نفت 

حدود ۱۳ درصد است.

  باید برای بازپس گیری سهم ایران از بازار نفت تلاش کنیم
نماینده مردم اسفراین در مجلس دهم اظهار داشت: البته پیش بینی این 
مقدار نفت در بودجه از این جهت که علامتی اســت که ما در ســال ۱4۰۰، 
علیرغم تحریم ها و سایر بحث ها می توانیم نفت بفروشیم به عنوان یک نقطه 
قوت محسوب می شود و از طرفی به لحاظ بین المللی هم بازتاب خوبی دارد 
اما واقعیت این است که ما خیلی از مشتریان خود را در سال های ۹8 و ۹۹ از 
دست داده ایم و آنها پالایشگاه های خود را به نفت های دیگری عادت داده اند، 
شیفت دادن این پالایشگاه ها به نفت ایران ممکن است از نظر فنی ملاحظاتی 
داشته باشد ولی نهایتاً تلاش برای بازپس گیری سهم ما از بازارهای بین المللی 

نفت می تواند نقطه قوت ما باشد.
قوامی خاطرنشان کرد: اینکه این دو میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت را که 
معادل ۱۹۹ هزار میلیارد تومان است یا 7۰ هزار میلیارد تومانی که از اوراق 
نفتی می گیریم و 76 هزار میلیارد تومان هم از صندوق توســعه ملی تامین 
می کنیم )که جمعاً حدود ۳45 هزار میلیارد تومان( است، اگر بخواهیم بودجه 
جــاری را با آن تامین کنیم، خیلی جالب نخواهد بود و ما باید بتوانیم با این 
۳45 هزار میلیارد تومان زیرساخت درست کنیم و کار سرمایه ای انجام دهیم.

  باید کسری بودجه عملیاتی را از طریق مالیات تامین کنیم
وی اظهارداشت: ما باید تلاش کنیم کسری بودجه عملیاتی مان را از طریق 
پایه های جدید درآمدهای مالیاتی  تامین کنیم. این کار هم اکنون مجلس در 
حال انجام اســت و ممکن اســت تا زمان بررسی بودجه در صحن، به بودجه 
۱4۰۰ برســد، کمیسیون اقتصاد طرح مالیات بر عایدی سرمایه یا مالیات بر 

مجموع درآمدها را آماده کرده است.
نماینده مردم اسفراین در مجلس دهم با بیان اینکه مالیات گیری هوشمند 
می تواند منابع مورد نیاز بودجه را تامین کند،  خاطرنشان کرد: ما باید بتوانیم 
فرصت حضور دوباره در بازار نفت و به دست آوردن سهم دو میلیون و ۳۰۰ هزار 
بشکه نفت را به سمت زیرساخت هایی مانند برقی کردن قطار تهران- مشهد یا 
آزادراه ها، بزرگراه ها و دیگر زیرساخت ها ببریم و اگر اینها را به نتیجه برسانیم، 
فرصت خوبی برای خلق ثروت جدید در اقتصاد خواهد بود. در واقع ما باید از 

این فرصت خوب جو روانی به نحو مطلوب استفاده کنیم.

عضو پیشین کمیسیون برنامه و بودجه اضافه کرد: باید دقت کرد که ما در 
تبصره 4 هر ساله نزدیک به ۳ میلیارد دلار به بخش های دفاعی، زیرساخت های 
کشاورزی، آب روستایی و عشایر در نظر می گیریم و به ترتیب مصارفی به این 
شــکل هم از صندوق توسعه ملی علاوه بر آن کاهشی که مطرح شد، داریم. 
بنابراین ردیف هایی را هم در دل تبصره ها داریم که در سرجمع کل بودجه کل 
کشور لحاظ نمی شود. مانند جدول ۱4 مربوط به هدفمندی یارانه ها که منابع 
آن در سرجمع بودجه نیست و با درنظر گرفتن این موارد، رقم ما از 84۱ هزار 

میلیارد تومان فراتر خواهد رفت.

  منابع نفتی باید صرف توسعه زیرساخت ها و تولید ثروت شود
وی اســتفاده از فرصت فروش نفت در بازارهای بین المللی را نشان قدرت 
ایران دانســت و یادآور شد: درست است ما باید سهم خودمان را از بازارهای 
بین المللی بگیریم منتها آوردن این سهم از سال ۱4۰۰ برای تامین بودجه های 
جاری سم است و ما نباید سهم را به سم تبدیل کنیم بلکه باید این سهم را به 
ایجاد زیرساخت ها، تولید سرمایه، ایجاد زیرساخت هایی که زایش سرمایه های 
جدید و ثروت جدید در اقتصاد به همراه داشته باشد تبدیل کنیم و می توانیم 

از طریق گسترش پایه های مالیاتی کسری بودجه عملیاتی را تامین کنیم.
نماینده ادوار مجلس در بخش دیگری از اظهارات خود به رقم مالیات در 
لایحه بودجه اشاره کرد و گفت: در لایحه بودجه حدود 248 هزار میلیارد تومان 
درآمدهای مالیاتی دیده شده است.  امسال حدود ۱4 هزار میلیارد تومان از 
این مالیات از طریق بورس تامین شد که موضوع بسیار مهمی است چرا که 
مالیات بورس، مالیاتی کاملًا شــفاف و بدون هزینه وصول است و هیچ مامور 
مالیاتی برای وصول این مالیات ها مراجعه نمی کند و تشخیص این مالیات ها 
در همان روز فروش اتفاق می افتد.قوامی اضافه کرد:  این به آن معناست که هر 
کسی در بورس دستور فروش صادر می کند، چه زیان کند و چه سود ببرد، از 
هر هزار تومان، یک تومان مالیات می دهد که این مالیات مستقیماً به حساب 
سازمان امور مالیاتی می رود و هیچ مامور مالیاتی برای اخذ آن اقدامی نمی کند. 
در واقع ما برای اخذ این مالیات همانند ماده 25۱ که مکرر برای مالیات های 
مستقیم یا مالیات های ارزش افزوده است، مشکلاتی همچون هزینه جمع آوری 

و اعتراض مودیان نداریم.

 با اصلاحات ساختاری می توانیم کسری بودجه را از درامدهای 
مالیاتی تامین کنیم

وی بــا بیان اینکه با یک اصلاح ســاختاری در بحث درآمدهای مالیاتی، 
می توانیم کســری بودجه عملیاتی را به راحتی از طریق درآمدهای مالیات ها 
تامین کنیم، تصریح کرد: حتما امکان افزایش این ۱4 هزار میلیارد تومان به 
8۰۰ هزار میلیارد تومان، نه فقط از طریق بورس بلکه از طریق سایر مالیات ها 
امکانپذیر است.نماینده  ادوار مجلس خاطرنشان کرد: به فرض اینکه همه نوع 
مالیات از جمله مالیات بر حقوق، مالیات بر سود، مالیات بر ثروت و سایر مالیات ها 
لغو و فقط مالیات شبیه مالیات فروش در بورس داشته باشیم و از هر مبادله ای 
یک واحد درصد مالیات گرفته )اخذ( شود چنین موضوعی امکان پذیر است.

همدان با تولید »خمیرالکترود« کشور را از واردات بی نیاز می کند

کسری بودجه را می توان از منابع مالیاتی جبران کرد

تولید شیشه جام به بیش از ۷۳۹ هزار تن رسید
بررسی آمار واحد های تولید کننده شیشه جام) تخت( 
حاکی از عملکرد 7۳۹.2 هزار تنی است در دوره هشت 
ماهه امسال که افت ۳.۹ درصدی را نسبت به مدت مشابه 
ثبت کرد.برپایه آمارهای وزارت صنعت، معدن وتجارت 
حاکی است، تولید هشت ماهه شیشه جام سال گذشته 

رقم 768.8 هزار تن را نشان می دهد.
باستناد گزارش های رسمی وزارتخانه یاد شده، اکنون 
ظرفیت تولید شیشــه جام در کشــور به یک میلیون و 
7۰۰ هزار تن رســیده که یک میلیــون و 5۰۰ هزارتن 

تولید واقعی است.

 تولید ۱.۶ میلیون تن 
آمار های عملکرد تولید شیشه جام گویای ثبت رقم 
یک میلیون و 6۳۰ هزار تن در ســال ۹8 است و نسبت 
بــه رقم یک میلیون و 62۹ هزار تن عملکرد ســال ۹7 

تفاوت معناداری نداشت.
سال ۹۳ میزان تولید شیشه جام رقم یک میلیون و 
22۱ هزار تن را نشان می دهد که تاپایان سال گذشته 
نزدیک به ۳5 درصد رشد در این بخش بدست آمده است.

 استانهای عمده تولید شیشه جام 
بررسی وضعیت تولید شیشه جام در سطح کشور نشان 

می دهد که اســتانهای قزوین، یزد و مرکزی به ترتیب 
بیشترین سهم از ظرفیت یک میلیون و 7۰۰ هزار تنی را 

به خود اختصاص داده اند و پیش بینی شده امسال تولید 
2۰ تا 25 درصد افزایش نسبت به سال ۹8 داشته باشد.

 جایگاه ایران در بازار صادرات 
براســاس آمارهای گمرک جمهوری اسلامی ایران و 
باستناد گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، کشورمان در 
جدول صادرات شیشه جام در سال 2۰۱۹ رتبه بیست و 
هشتم با سهم ۰.6 درصد از کل را به خود اختصاص داد، 
ضمن اینکه سال قبل از آن نیز در این جایگاه قرار داشت.

داده های سازمان توسعه تجارت نشان می دهد ارزش 
صادرات شیشه جام در سال ۹8 به رقم 57.4 میلیون دلار 
رسید.صادرات شیشه جام در سال ۱۳۹۱ برابر با 55 میلیون 
دلار ثبت شــد، اما در سال ۹5 با دستیابی به ارزش 66.۹ 
میلیون دلاری نسبت به سال ۹4 که 48 میلیون دلار بود، 
بالاترین رشد به میزان ۳۹ درصدی را در این بخش ثبت 
کرد.امروز ایران با استخراج متوسط 4۰۰ میلیون تن مواد 
معدنی از پنج هزار و 4۰۰ معدن فعال که سهم 6۰ تا 65 
درصدی آن به مصالح ســاختمانی اختصاص دارد، رتبه 

پانزدهم جهان را از لحاظ ذخایر شناسایی شده  است.
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کم فروشی در جایگاه های سوخت؛ از ادعا تا واقعیت
در حالی این روزهــا در یک فیلم فردی 
مدعی کم فروشــی یا همان دزدی بنزین در 
جایگاه های سوخت می شود که بازرسی های 
دوره ای ســازمان ملی استاندارد و همچنین 
مکانیسم کار نازل های بنزین، همگی ادعای 

کم فروشی را رد می کند.
این روزها فیلمی در فضای مجازی دست 
به دست می شــود که فردی در یک جایگاه 
سوخت اعلام می کند که ـ »سیستم پمپ ها 
طوری طراحی شده که عملا شما حدود ۳ لیتر 
بنزین کمتری از آنچه که در صفحه نمایش 

نشان داده می شود، دریافت می کنید.«
این فرد البته استدلال خود را بر عملکرد 
ســه پره ای بنا کرده که در پمپ های بنزین 
تعبیه شده تا از وجود هوا در بنزین جلوگیری 
کند. اما به گفته این فرد،   »این سه پره وظیفه 
شمارش واحد بنزین دریافتی را نیز بر عهده 
دارد و از آنجا که در ابتدای شلنگ پمپ قرار 
گرفته عملا باعث می شــود تا در زمان قطع 
سوختگیری حدود ۳ لیتر بنزین به باک وارد 

نشود و در همان شلنگ بماند.«
این داستان پردازی البته به اینجا نیز ختم 
نمی شود و  این فرد مدعی است که »بعد از 
اتمام سوختگیری و در حالی که ۳ لیتر بنزین 
در شــلنگ باقی مانده، این ۳پره به صورت 
معکوس می چرخد و بنزین درون شلنگ به 

داخل مخزن باز می گردد.«
اما واقعیت چیز دیگری اســت. اگر فردی 
کمترین اطلاعی از نحوه عملکرد پمپ های 
بنزین یا همان دیسپنسرهای فروش داشته 
باشد تنها واکنش به این اظهارنظرهای غیر 

کارشناسی را خنده می داند.
در واقع این فرد هیچگونه اطلاعات فنی 
در خصوص نحوه عملکــرد توزیع کننده ها 

یا همان دیسپنســرهای فروش فرآورده های 
نفتی ندارد و صرفاً بدون هیچ گونه اســتناد 
بــه ماخذ علمی، صرفاً برداشــت و ذهنیات 
غیر واقعی خود را عنوان کرده است. آنچه به 
عنوان سه پره توسط گزارشگر ادعا می شود 
در واقع صفحه نمایش شیشه ای است که در 
سال های گذشته تلمبه های خود مکش )الکترو 
پمپ داخل تلمبه( به آن مجهز بودند و داخل 
این قطعه یک پروانه قرار دارد که با عبور سیال 
می چرخد و وظیفه آن اطمینان از عدم وجود 
هوا در ســیال است )مشاهده چشمی از نظر 

پر بودن سیال در مجرای عبوری(.
همچنین قطعه ای که در قسمت فوقانی 
شیلنگ به عنوان سه پره به آن اشاره می شود، 
Break away یک نوع فیوز مکانیکی بوده و 

هنگام کشــیده شدن بیش از اندازه شیلنگ 
مانند زمانی که نازل داخل باک بوده و خودرو 
حرکت می کند، از محل تعیین شده شکسته و 
سوپاپ آن مسیر فرآورده را قطع می کند. قطعه 
مذکور به منظور ایمنی تجهیزات مورد استفاده 
قرار می گیرد و به هنگام حوادثی از این قبیل، 
از هدر رفت فرآورده و ریخت و پاش ناگهانی 
آن جلوگیری می کند و از همین رو این قطعه 
هیچ نقشی در محاسبه سوخت دریافتی ندارد.

از سوی دیگر، میزان عبور سوخت توسط 
تجهیزات مربوطه از جمله میتر و پالســر و 
شماره انداز و غیره تعیین و دقیقاً اندازه گیری 
می شود و سه پره عنوان شده به هیچ وجه در 
آن نقشی ندارد. بازرسی های دوره ای سازمان 
ملی استاندارد نیز این موضوع را تایید می کند. 

در این بازرسی ها،  مخازن با حجم مشخص 5، 
 ۱۰ و 2۰ لیتر مورد استفاده قرار می گیرند و 
دقیقا همان حجم اعلام شده بر روی صفحه 
نمایش در آن مخازن دیده می شود. اگر این 
ادعا درست باشد، باید در آن مخازن نیز به طور 
مثال به جای 5 لیتر تنها دو لیتر بنزین قرار 
بگیرد که این از مصادیق کم فروشی به شمار 
می رود. این در حالی است که سال گذشته نیز 
»نیره پیروز بخت«، رئیس سازمان استاندارد، 
گفته بود که در آبان ســال ۹8، پنج هزار و 
۱۰۰ مورد نازل جایگاه های سوخت در سراسر 
کشور مورد بازرسی قرار گرفت و از این میان 
2۱5 مورد به علت کم فروشــی مردود اعلام 
و پلمپ شد. علت پلمپ نیز نه کم فروشی ۳ 
لیتری به دلیل ۳ پره بلکه وجود هوا در بنزین 

عنوان شــده بود. در واقع اگر ادعای این فرد 
درست باشد، تمام نازل ها باید کم فروشی را 
نشان می دادند اما آمار سازمان ملی استاندارد 
حکایــت از نقص کمتر از 5 درصد از نازل ها 
اســت که البته آنها نیز پلمپ شده اند. پیروز 
بخت با بیان اینکه کمیت و کیفیت سوخت 
بعد از افزایش قیمت آن از نگرانی های سازمان 
استاندارد است، گفت: این کم فروشی به علت 

وجود هوا، داخل نازل بود.
در ایــن صحبت ها هیچ کجا ســخنی از 
اختلاف ۳ لیتری دریافت بنزین به میان نیامده 
و این ادعا تنها از سوی این فرد مطرح می شود.

همچنیــن خروجی نازل ها مجهز به یک 
سوپاپ و فنر یا همان شیر کنترل )کنترل والو( 
است که کاملًا مسیر خروج فرآورده را بسته 
است و صرفاً پس از فشردن اهرم سوختگیری 
نازل )باز شــدن سوپاپ اصلی( با فشار پمپ 
سیال باز می شود و فشار استاتیک سیال داخل 
شیلنگ قادر به باز کردن این سوپاپ نیست، 
لذا تخلیه فرآورده داخل شیلنگ بدون فشار 

پمپ امکانپذیر نخواهد بود.
اما شاید عجیب ترین ادعا در صحبت ها 
چرخش معکوس پره پس از سوختگیری باشد. 
چرخش معکوس پره در پایان سوختگیری 
)برگشت فرآورده داخل شیلنگ( بدلیل شیر 
برقی داخل دیسپنسر و چک والوی که داخل 
»منیفولد پمپ غریق« روی مخزن نصب شده 

است، اصولا امکان پذیر نیست.
از سال های گذشــته تا کنون مسئولیت 
کنترل کمیت مقــدار فرآورده های نفتی در 
جایگاه های سراســر کشور بر عهده سازمان 
ملی استاندارد ایران است و به صورت مستمر 
همه تلمبه های فروش فرآورده های نفتی را 

مورد آزمایش و کنترل قرار می دهد.

بهره برداری از ۵۱ هزار میلیارد تومان پروژه آب و برق در سال ۹۹
وزیر نیرو گفت: پویش هر هفتــه الف_ب_ایران از 
ابتدای امسال تا کنون ۱76 پروژه مهم صنعت آب و برق 
با سرمایه گذاری 5۱ هزار میلیارد تومانی را برای کشورمان 

به ارمغان آورده است.
»رضا اردکانیان« در مراسم آنلاین افتتاح طرح های 
بزرگ صنعت آب و برق در دواســتان تهران و گیلان از 
ستاد وزارت نیرو افزود: مجموع سرمایه گذاری تاکنون 
این پروژه ها بیش از 5۱ هزار میلیارد تومان است و روند 

افتتاح طرح ها تا پایان سال تداوم خواهد یافت.
وی کالای آب و بــرق را دو کالای مهم و حســاس 
برشمرد که در افزایش امنیت و اعتماد عمومی جامعه از 
یک سو از اهمیت بالایی برخوردار است و ادامه داد: از دیگر 
سو جایگاه مهمی در تولید و توسعه و عمران کشور دارد.

اردکانیان ادامه داد: صنعت آب و برق همواره در طول 
دوران جمهوری اســلامی مورد توجه دولت ها بوده که 
البته در شــرایط ایام دفاع مقدس، تحریم ها و برهه های 
حساس فراز و فرودهایی در خدمت گزاری ها رخ داده  اما 
طی حدود 4۰ سال گذشته تجربه در جمهوری اسلامی 
با یک فضای همکارانه و حس تعلق بسیار بارز و نمایان 
دوران حاضر یکی از دوره های طلایی در این بخش است.

وزیر نیرو گفت: ما در دولت دوازدهم درشرایطی کار را 
آغاز کردیم که کشورمان یکی از خشک ترین سال های 
5۰ سال اخیر خود را تجربه می کرد و سال ۱۳۹6 -۹7 
به روایت آمار از خشــک ترین سال های 52 ساله اخیر 
بود و به دنبال آن ســال ۱۳۹7- ۹8 نیز از جمله سال 

های تر در 5۰ سال اخیر به ثبت رسید.
وی به موضوع تغییر اقلیم اشــاره کرد و خاطرنشان 
ساخت: اکنون در جامعه تخصصی آب و هواشناسی تغییر 
اقیلم از یک نظریه خارج و به عنوان پدیده مشــخص با 

علائم و نشانه مورد تجزیه و تحلیل قرار می گیرد.
وزیر نیروادامه داد: قرار گرفتن در شــرایط حدی  در 
منطقه ما از نمونه های وقوع تغییر اقلیم اســت به این 
معنا که  قرارگرفتن در  وضعیت معتدل کمتر می شود 
و ســال های خشــک و تر را پی در پی خواهیم داشت 
بنابراین باید در برنامه ریزی و  اجرا این امر مورد توجه 

جدی تر قرار گیرد.
وی خاطرنشان کرد: به اتکای سرمایه های انسانی در 
دولت، دانشگاه ها، بخش خصوصی و همکاری  خوب مردم 
دو ســال حدی را با شرایط خوبی پشت سر گذاشیم و 
عوارض این خشکسالی و ترسالی به نحو مقدور برخورد 

شده ضمن اینکه بهره خوبی هم حاصل شد.
اردکانیــان افزود: آنچیزی  که ایــن ایام را در تاریخ 

جمهوری اسلامی ثبت خواهد کرد آن است که دشمنان 
این نظام و ملت به دلایل مختلف بنا را بر این گذاشــته 
اند که جمهوری اســلامی جشن های چهلمین سالگرد 

انقلاب را برگزار نکند.
عضو هیات دولت گفت: براین اساس همه عوامل توان، 
ظرفیــت و منابع مالی خود را به کار گرفتند تا با پایین 
آوردن سطح تاب آوری جامعه وافزایش  التهاب ها آروزی  
4۰ ساله خود را که  با این رویا به بستر رفته و از خواب 

برمی خاستند جامه عمل بپوشانند.
وی سهم و نقش خدمت گزاران دولت و مردم درصنعت 
آب و برق برای  عبور ایمن از این شرایط را  نقشی مهم 
دانســت و ادامه داد:  شرایط را به گونه ای رقم زدیم تا 
از یک ســو اختلالی در تامین به موقع آب و برق مورد 
نیاز مردم ایجاد نشــود و از دیگرسو منویات مقام معظم 
رهبری به خصوص در سال رونق و جهش تولید به نحو 

شایسته ای تحقق یابد.
اردکانیان  خاطرنشان کرد: وجه دیگرماموریت این بود 
که در مجموع بتوان به سهم خود نه تنها در کاهش التهاب 
درجامعه و مردم بلکه افزایش امنیت خاطر و آسایش آنان 

گام برداشته شود.
وزیر نیرو با بیان اینکه پویش #هرهفته الف-ب -ایران 
ماموریت مشترک همه دلبستگان به نظام بوده و خواهد 
بود  خاطرنشــان کرد: وزارت نیرو یک هماهنگ کننده 

و سخنگو برای این اراده های محکم بوده و خواهد بود.
وی گفــت:  درطراحی این پویــش بیش از هر چیز 
نشــان داده شد در شرایطی که دشمنان سعی در القای 
این دارند که شرایط ایران به دلیل تحریم های هوشمند 

گسترده شرایط روزمره گی است و ناامیدی که زمینه ساز 
التهابات می شود را در جامعه اشاعه دهند، جمع توانایی 
وجود دارند که درجهت تحقق نیافتن  این اهداف دشمن 

حرکت می کنند.
اردکانیان ادامه داد: طی برنامه ریزی های شش ماهه و 
یک ساله طرح های سازوکاری و ساخت و سازی افتتاح 
شد که طی شش ماه نخست پویش 227 طرح آب و برق 
و فاضلاب با سرمایه گذاری بیش از ۳۳ هزار میلیارد تومان 
افتتاح شد و این نشان از آن داردکه مجموعه وسیعی در 
دولت و مراجع مربوط دســت به دســت هم دادند تا با 
اطمینان از تامین مواد اولیه و منابع مالی و انسانی و رفع 
موانع در زمستان و تابستان قادرند اعتبار و آبروی خود 

را گرو بگذارند تا کار عملی شود.
وزیر نیرو افزود: این موضوع  به طوری بود که در 2۰ 
اسفند ۹8 آخرین پروژه از 227 طرح افتتاح شد و در طی 
آن رییس جمهور نیز اعلام کرد آرزویم بود که کشوری 
باشیم که در زمان مقرر مراسم بهره برداری را طبق آنچه 

از قبل اعلام شده بود برگزار کنیم.
وی گفت: این امر مسئولان کشور، گروه های مرجع و 
در راس آن مقام معظم رهبری را به این نقطه رساند که 
باید در این گستره بزرگ و دلگرم به کار خود ادامه دهیم 
و توانستیم به لطف با آبرومندی این برهه را سپری کنیم 
و روسیاهی بر چهره کسانی ماند که امروز در حال ترک 
منصب و موقعیت خود هستند کسانی که به هم وعده 
جشن پیروزی در ایران را می دادند اما امروز می بینیم به 

چه وضعیتی گرفتارند.
اردکانیان افزود: پویش #هرهفته الف-ب-ایران سرمایه 

ای ماندگار برای کشورمان است و مدیریت وزارت در این 
تدارک بزرگ منجر شد تا موفقیتی بزرک حاصل شود.وزیر 
نیرو از تلاش زیادی که در زمینه اصلاح عادات مصرفی 
مردم صورت گرفت خبر داد و خاطرنشان کرد: ما با  اعتماد 
به نفس وارد عرصه اصلاح مصرف پس از سال ها شده و 

اینکار را ابتداء از خود شروع کردیم.
وی گفت: براین اســاس  در بکارگیری نیروها تمام 
توان خود را به کار گرفتیم تا در دو و نیم ســال گذشته 
مدیران بر اساس فراخوان عمومی به کار گرفته شوند  و 
نیز بیش از سه هزار و5۰۰ نفر از همکاران بازنشسته شوند 
و تا پایان سال این رقم به پنج هزار نفر خواهد رسید که 
این انگیزه ای برای تشویق نیروهای جوان به حضور در 

این عرصه است.
اردکانیان خاطرنشان  کرد:  بنده با افتخار اعلام می کنم 
در یــک هزار و  2۰۰ روز فعالیــت خود در وزارت نیرو 
هیچ نیرویی را با دســتور و توصیه و بدون مجوز قانونی 

به کار نگرفته ام.
عضوهیات دولت  در ادامه با بیان اینکه برای نخستین 
بار به جای اینکه چهار هزار مگاوات نیروگاه برای عبور از 
اوج بار احداث کنیم توانستیم رشد مصرف 5.2 درصدی 
۱۰ سال قبل را به یک درصد برسانیم گفت: همچنین 
توانستیم سرمایه گذاری وسیعی در عرصه های دیگر برق 
به کار ببریم همزمان موفق شــدیم انرژی بیشتری به 

بخش های تولیدی عرضه کنیم.
وی ادامه داد: در شــش ماه اول ســال عرضه انرژی 
به صنایع نســبت به مدت مشابه سال قبل 4.5 درصد 
افزایش داشــته همچنین ۱2 درصــد افزایش عرضه را 
در بخش صنایع بزرگ شاهد بودیم که این دستاوردها 
به اتکای خیزشــی بود که ریشه آن در پویش هر هفته 

الف - ب - ایران بوده است.
وی همچنین گفت: امســال در راستای پویش 25۰ 
پروژه به بهره برداری می رسد که تا ظهر امروز نیز یکصد 
و هفتاد و ششــمین پروژه ساخت و سازی و سازوکاری 

در گیلان و تهران به افتتاح می رسد.
وی با بیان اینکه تاکنون و برای ۱76 پروژه 5۱ هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری شده است افزود: این پویش 
تا پایان ســال و هفته به هفتــه ادامه دارد و ریل گذاری 

مناسبی برای سال های آینده و دولت بعد خواهد بود.
وی با بیان اینکه ما برنامه ها و فعالیت های خود را طی 
گزارش وعده ای که وفا شد به مسئولین ارائه دادیم یادآور 
شد: تمامی اقدامات ما با اظهار لطف با عنوان دلگرمی و 

همراهی قدردانی شد.

صفر تا صد عملکردِ صنعت گاز در پاییز ۹۹
صنعت گاز کشور در پاییز ۹۹ و با آغاز ماه های سرد سال، روزهای پرکاری 
را آغاز کرد؛ روزهایی که هرچند تولید روزانه و ذخیره ســازی گاز در کشور 
رکوردهایــی تازه  را ثبت کرد، اما ضرورت مصرف بهینه انرژی و تلاش برای 
تشویق مردم با هدف کاهش مصرف بیش از پیش در کانون توجه قرار گرفت.

به گزارش وزارت نفت، در روزهای آغازین آذرماه بود که خبر ثبت رکوردی 
تازه در مصرف گاز منتشر و اعلام شد مقدار مصرف روزانه گاز کشور از 8۱۰ 
میلیون مترمکعب عبور کرده اســت، در حالی که این مقدار در دی ماه سال 
۹8 به مرز 7۰۰ میلیون مترمکعب رســیده بود. به نظر می رسد با این روند 
در زمستان امسال و با کاهش بیشتر دمای هوا شاهد ثبت رقم هایی تازه در 
مصرف گاز طبیعی در کشور باشیم.همسو با این موضوع شرکت ملی گاز ایران 
و وزارت نفت تدابیری برای تغییر در چگونگی محاسبه مصرف گاز اندیشیدند 
و اعلام شد اگر مشترکان گاز ۱۰ تا ۱5 درصد در مصرف گاز صرفه جویی کنند 
شرکت ملی گاز به اهداف خود برای تأمین پایدار گاز طبیعی در کشور می رسد.

از اقدام های انجام شده برای یاری مردم در کاهش مصرف گاز، رونمایی از 
طرح ملی بهینه سازی موتورخانه واحدهای مسکونی و تجاری بود که همسو 
با سیاست های کلان وزرات نفت مبنی بر بهینه سازی مصرف گاز طبیعی و 
در نتیجه کاهش آلودگی هوا و هزینه مشترکان و نیز ایجاد اشتغال در کشور 
اجرایی شــد.در این طرح با حمایت مالی و فنی از آن دســته مشترکان گاز 
طبیعی که سیستم موتورخانه مرکزی گرمایشی دارند، نسبت به بررسی وضع 
فنی آنها به صورت رایگان اقدام می شود و با اختصاص و پرداخت هزینه های 

لازم توسط شرکت ملی گاز ایران، سیستم موتورخانه مشترکان در بخش های 
ســرویس و تنظیم مشعل، عایق کاری تأسیسات و نصب دستگاه ضد رسوب 
مغناطیسی ارزیابی، اصلاح و بهینه سازی خواهد شد.»حسن منتظرتربتی«، 
معاون وزیر نفت در امور گاز هم از صرفه جویی سالیانه حدود 5۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز با اصلاح و بهینه سازی موتورخانه ها در کشور خبر داد و گفت: 
برای اجرای آن 6 هزار میلیارد تومان بودجه در نظر گرفته شــده اســت که 
منابع مالی پروژه های شرکت ملی گاز از محل جایگزینی و صرفه جویی تأمین 
می شود و این موضوع کمک می کند پروژه ها بدون تحمیل مالی به دولت پیش 
برود.گام دیگر برای تشویق مشترکان گاز به کاهش مصرف، مصوبه های دولت 
در زمینه رایگان شــدن و تخفیف گازبها برای مشترکان کم مصرف و اعمال 
جریمه برای مشــترکان پرمصرف بود که از ابتدای دی ماه اجرایی می شوند.

صنعت گاز کشــور اما برای تکمیل گازرسانی به شهرها و روستاهای کشور، 
تأمین پایدار، افزایش تولید و انتقال گاز گام های مؤثری برداشته و آنچه در 
ادامه می خوانید مروری بر اقدام ها، دستاوردها و تحولات صنعت گاز در پاییز 
۱۳۹۹ اســت.آغاز فصل سرما و محدودیت های ناشی از شیوع ویروس کرونا 
خللی در روند اجرای عملیات های گازرسانی به شهرها و روستاهای کشور ایجاد 
نکرد. مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد تا پایان دولت دوازدهم، تعداد 
روستاهای متصل به شبکه گاز طبیعی به ۳5 هزار روستا می رسد.منتظرتربتی، 
درباره روند پرشــتاب گازرسانی به روستاهای کشور گفت: در ابتدای دولت 
یازدهم ۱4 هزار روســتای گازدار در کشور وجود داشت، اما امروز این تعداد 

به ۳2 هزار روســتا رسیده است و گازرسانی به 4 هزار و 2۰۰ روستا نیز در 
حال اجراســت. به این ترتیب در مجموع دولت های یازدهم و دوازدهم 2۱ 
هزار روستا به شبکه گاز کشور متصل شده و خواهند شد که تقریباً معادل 

گازرسانی به بیش از 5۰ روستا در هر هفته است.
به گفته وی، هزینه گازرســانی روستایی از ابتدای دولت یازدهم تاکنون 
2۹ هزار میلیارد تومان بوده است، مردم نیز برای لوله کشی در داخل خانه ها 
هشــت هزار میلیارد تومان هزینه کردند که همه این اقدام ها شــغل دائمی 
برای افراد زیادی به وجود آورده است.پاییز امسال مردم شهرها و روستاهای 
زیادی شاهد روشن شدن مشعل گاز در دیارشان بودند. در این باره می توان 
به آغاز عملیات اجرایی و بهره برداری ۳۰۱ طرح گازرسانی در استان کرمان 
شــامل ۱46 روستا، پنج شهر و ۱5۰ صنعت با اعتبار ۳5۰ میلیارد تومان با 
دستور حسن روحانی، رییس جمهوری و بهره برداری از ۱8۱ پروژه گازرسانی 
اســتان فارس شامل تکمیل عملیات گازرســانی به یک شهر، 55 روستا و 
۱25 طــرح صنعتی با اعتبار ۱88 میلیارد تومان با حضور بیژن زنگنه، وزیر 
نفت اشــاره کرد.آغاز عملیات اجرایی گازرســانی به چهار شهر سیستان و 
بلوچســتان هم از دیگر اخبار قابل توجه در این حوزه بود. معاون وزیر نفت 
در امور گاز در این باره این طور توضیح داد: اکنون ۹۰ درصد شــهر زاهدان 
شبکه گذاری و 4۰ درصد هم علمک گذاری شده است و امیدواریم این مقدار 
 تا پایان دی ماه به 8۰ درصد برســد؛ علمک گذاری در شهر زاهدان تا پایان

 امسال تکمیل می شود.

 بازارهای نفت را بهم نریز!
معاون نخســت وزیر روســیه اعلام کرد روسیه امیدوار است جو بایدن، رییس 
جمهور منتخب آمریکا تلاشهای کشورهای تولیدکننده نفت برای تقویت بازارهای 

نفت را از مسیر خود منحرف نکند.
روسیه به همراه اوپک و چند تولیدکننده دیگر بدنبال شیوع ویروس کرونا و ضعیف 
شدن تقاضا برای سوخت، در قالب گروه اوپک پلاس متحد شده اند و با محدودیت 
عرضه داوطلبانه در تلاش برای تقویت قیمتها و تثبیت بازارهای جهانی نفت هستند.

الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه در یک کنفرانس آنلاین اظهار کرد: ما 
امیدواریم که تغییرات در سیاست دولت آمریکا روی اقدامات مشترک تولیدکنندگان 
نفت که در وهله نخست برای ایفای یک نقش مثبت برای اقتصاد جهانی و بازارهای 

انرژی طراحی شده اند، تاثیر نگذارد.
وی گفت: مسکو متوجه شده که اظهارات دولت جدید آمریکا برخلاف سیاست 

این کشور در چهار سال اخیر است.
دونالد ترامپ، رییس جمهور آمریکا در مدت چهار سال ریاست جمهوری خود، 
علاوه بر این که آمریکا را از توافق سازمان ملل متحد برای مقابله با تغییرات اقلیمی 
که مســتلزم استفاده کمتر از سوختهای فسیلی است، خارج کرد، از توافق برجام 
با ایران خارج شــد و تحریمها علیه صادرات نفت ایران را بازگرداند و تشدید کرد. 
ترامپ در آوریل میان اعضای اوپک پلاس میانجی گیری کرد و آنها را برای توافق 

در خصوص پیمان جدید کاهش تولید پای میز مذاکره برگرداند.
انتخاب بایدن ممکن است باعث تغییر در روابط میان آمریکا و روسیه شود. وی 
روسیه را جدی ترین تهدید جهانی واشنگتن اعلام کرده است و در مبارزات انتخاباتی 

خود به ارزیابی مجدد روابط آمریکا با عربستان سعودی پرداخت.
گروه اوپک پلاس در آخرین دیدار رســمی وزیرانش با افزایش تولید به میزان 

5۰۰ هزار بشکه در روز از ژانویه موافقت کرد.
بر اســاس گزارش رویترز، نــواک اوایل ماه جاری اظهار کــرد اگر رویدادهای 
غیرمنتظــره ای روی ندهند، افزایش تدریجی تولیــد اوپک پلاس تا آوریل به دو 
میلیون بشکه در روز خواهد رسید. وی روز دوشنبه گفت: احیای تقاضا برای نفت 
به آن سرعتی که انتظار می رفت، نبوده است. قیمتهای نفت روز دوشنبه در واکنش 
به شیوع نوع جدیدی از ویروس کرونا که باعث بسته شدن اکثر نقاط انگلیس شد، 

ریزش کردند.

 تداوم عقبگرد نفت در پی شیوع ویروس جهش یافته
قیمت نفت روز سه شنبه کاهش بیشتری پیدا کرد و به کاهش شدید روز گذشته 
که تحت تاثیر شیوع نوع جدیدی از ویروس کرونا در انگلیس و تجدید نگرانیها نسبت 

به احیای تقاضا برای سوخت روی داد، افزود.
بهای معاملات آتی نفت برنت 54 سنت معادل ۱.۱ درصد کاهش یافت و به 5۰ 
دلار و ۳7 سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات آتی وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا نیز 5۹ ســنت معادل ۱.2 درصد کاهش یافت و به 47 دلار و ۳8 سنت در 

هر بشکه رسید.
هر دو شاخص روز دوشنبه حدود سه درصد سقوط کرده بودند و بخشی از رشد 
چشمگیری روزهای قبل را که با خوش بینی به عرضه واکسنهای کووید ۱۹ کسب 

کرده بودند، از دست دادند.
پس از این که دولت انگلیس هشدار داد به نظر می رسد نوع جدید مسری تری 
از ویروس کرونا شــیوع پیدا کرده است، کشورهای هند، پاکستان، روسیه، اردن و 
هنگ کنگ همانند کشورهای اروپایی پروازها از انگلیس را متوقف کردند و عربستان 

سعودی، کویت و عمان مرزهایشان را به طور کامل بستند.
استفن اینس، استراتژیست ارشد بازار در شرکت اکسی کورپ با اشاره به تردیدها 
درباره امکان انعقاد یک توافق تجاری پســابریگزیت با اتحادیه اروپا از سوی دولت 
بوریس جانسون، نخست وزیر انگلیس گفت: سناریوی کابوس پیش از کریسمس 
با ترکیبی از ویروس جهش یافته و بن بست مذاکرات بریگزیت شکل گرفته است. 
وی در ادامــه افزود: بازار نفت وضعیت بیش خرید پیدا کرده بود و بنابراین ریزش 

غیرقابل قابل اجتناب بود.
با رشد دلار آمریکا به عنوان ارز مطمئن، نفت که به دلار قیمت گذاری می شود، 
جذابیت کمتری برای خریداران غیرآمریکایی پیدا کرده و این امر به فشارهای کاهشی 

بر قیمتهای نفت افزوده است.
آوتار ساندو، مدیر ارشد کالا در شرکت فیلیپ فیوچرز در یادداشتی نوشت: پس 
از رونقی که بازار نفت تحت تاثیر عرضه واکســنهای کووید ۱۹ و حس آســودگی 
کاذبی که ویروس کرونا بزودی از بین خواهد رفت پیدا کرده بود، شیوع نوع جدید 
ویروس کرونا و واقعیت خروج بدون توافق انگلیس از اتحادیه اروپا باعث شــد که 

معامله گران به سودگیری بپردازند.
معامله گران منتظر انتشار آمار ذخایر نفت آمریکا در هفته جاری برای ارزیابی 

روند کوتاه مدت بازار هستند.
بر اساس گزارش رویترز، تحلیلگران در نظرسنجی رویترز که در آستانه انتشار 
آمار هفتگی توســط موسسه امریکن پترولیوم و اداره اطلاعات انرژی آمریکا انجام 
گرفت، پیش بینی کردند ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۱8 دسامبر احتمالا 

به میزان ۳.۳ میلیون بشکه کاهش پیدا کرده است.

 روند بهبود بازار نفت کندتر از سطح انتظار است
معاون نخســت وزیر روسیه اعلام کرد که روند بهبود بازارهای جهانی نفت خام 

کندتر از سطح انتظار است و امکان دارد دو تا سه سال به طول بینجامد.
به گزارش خبرگزاری رویترز از مسکو، الکساندر نواک اعلام کرد که عرضه نفت 
باید متناسب با افزایش تقاضا احیا شود و افزایش تولید نباید به مازاد عرضه بینجامد.

وی همچنین گفت: روند بهبود بازارهای جهانی نفت کندتر از سطح انتظار است 
و امکان دارد دو تا سه سال طول بکشد.

معاون نخســت وزیر روسیه افزود: شناســایی نوعی جدید از ویروس کرونا در 
انگلیس و به دنبال آن مجموعه ای از محدودیت های ســفر به این کشور بر قیمت 
نفت تأثیرگذار بود. نواک  در اظهارنظری جداگانه درباره دولت جدید ایالات متحده 
آمریکا گفت: امیدوارم دولت جدید رئیس جمهوری منتخب، جو بایدن، مانع اقدام 

کشورهای تولیدکننده برای تقویت بازارهای نفت نشود.
وی تصریــح کرد: امیدواریم تغییر در سیاســت دولت جدید آمریکا تأثیری بر 
اقدام های مشــترک طراحی شــده برای کمک به بهبود اقتصاد جهانی و بازارهای 

انرژی نداشته باشد.
در نشست اخیر سازمان کشورهای تولیدکننده نفت )اوپک( و متحدانش از جمله 
روســیه، در ۱۳ آذرماه، اعضای اوپک پلاس توافق کردند کاهش تولید روزانه نفت 
خود را در ماه ژانویه  5۰۰ هزار بشکه تسهیل و نشست های ماهانه برگزار کنند تا 

درباره تعدیل بیشتر تولید تصمیم بگیرند.

 سقف توسعه ظرفیت پالایش نفت چین کجاست؟
طبق گزارشــی با عنوان »محدودیت نفتی چین 2۰2۰« چین باید تا ســال 
2۰25 میلادی ظرفیت پالایش نفت خام خود را در ســطح کمتر از ۹۳۰ میلیون 

تن حفظ کند.
به گزارش خبرگزاری رویترز از پکن، »محدودیت نفتی چین 2۰2۰« نشان داد 
که این کشور آسیایی برای کاهش انتشار مجموع کربن خود پیش از سال 2۰۳۰ 
میلادی، باید ظرفیت پالایش را مهار و تولید پلاستیک را ممنوع کند و تا سال 2۰25 
می تواند مصرف نفت خام این کشور را به بالاترین مقدار یعنی 72۰ میلیون تن برساند.

در این گزارش آمده اســت که این کشــور باید ظرفیت پالایش نفت خام را تا 
سال 2۰25 در سطح کمتر از ۹۳۰ میلیون تن حفظ کند، پالایشگاه های قدیمی با 
ظرفیت سالانه کمتر از 5 میلیون تن غیرعملیاتی و ساختار فرآورده های پالایشی 

نفت بهینه شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/01

شماره : 981

زمان شهرآورد ۹۲ در دسترس نیست!

انگیزه های زیاد نعمتی برای کسب سهمیه المپیک پاریس 
مربی اختصاصی مدال آور طلایی پارالمپیک لندن و 
ریو می گوید »زهرا نعمتی« با تلاش و توان بسیار بالایی 
تمرینات خود را پیگیری می کند و انگیزه و انرژی بسیار 

زیادی برای کسب سهمیه المپیک در فرانسه دارد.
بهزاد پاکزاد افزود: دومین مرحله اردوی آماده سازی 
نعمتی از هفته گذشته آغاز شد. این اردو اختصاصی است 

و با توجه به شرایط وی پیگیری می شود.
دبیر فدراســیون تیراندازی در خصــوص اردوهای 
اختصاصی پرچمدار کاروان المپیک ایران در ریو اضافه 
کرد: زهرا نعمتی سهمیه پارالمپیک دارد و برای سهمیه 
المپیک تلاش می کند و در این شرایط تمرین با 2 مربی 
و متدهای متفاوت آنان وی را با مشکلاتی مواجه می کرد.

این ملی پوش اســبق تیم های ملی ریکرو و کامپوند 
،گفــت: بنابراین کمیته ملی پارالمپیک و فدراســیون 
تیراندازی با کمان طی یکســال گذشته به دنبال جذب 
مربی خارجی و اختصاصی برای وی بودند اما متاسفانه با 

توجه به شیوع کرونا این کار بسیار سخت بود.
پاکزاد افزود: از آنجا که من سابقه ملی پوشی و درعین 
حال مربیگری در هر 2 رشــته ریکرو و کامپوند را دارم، 
 قرار براین شد که برنامه ریزی و تمرینات نعمتی به عهده 
من باشد و باید بگویم  با توجه به جایگاه این ورزشکار در 

ایران و جهان، این مسئولیتی بسیار سخت است.
این مربی بدنساز ادامه داد: با سابقه نعمتی آشنا هستم 
و شناخت کافی از سطح فنی و روحیات وی دارم، نعمتی 
پس از گذراندن نقاهت کرونا با شــرایط خوبی وارد اردو 

شده است.
پاکزاد گفت: با توجه به شــرایط نعمتی و تشخیص 
خودم  باید ابتدا روی برنامه بدنســازی تمرکز کنیم تا 
سایز عضلانی و آمادگی جسمانی وی به شرایط پیش از 
کرونا بازگردد و برهمین اساس با کش پیلاتس و سپس 
دنبل و هالتر تمریناتش را پیگیری می کند، ضمن اینکه 

حین برنامه تمرینی و آمادگی فنی، برنامه بدنسازی نیز 
پیگیری می شود

وی ادامــه داد: برخــی تمرینات بدنســازی خاص 
کمانداران است و من با توجه به تجربیاتم در هر 2 بخش 
ورزشی و بدنسازی، تمریناتی را ابداع کرده ام که می تواند 
تاثیر بسزایی در روند آماده سازی ورزشکار داشته باشد، 

ضمن اینکه فشار زیادی به وی وارد نمی کند.
ســرمربی ســابق تیم کامپوند نوجوانان، با اشاره به 
اینکه نعمتی هیچگونه آسیب دیدگی ندارد، اضافه کرد: 
اگر برنامه تمرینات فنی و بدنســازی، با برنامه تغذیه و 
استراحت ورزشکار هماهنگ باشد، ضریب آسیب دیدگی 

بسیار کم خواهد شد.
مربی اختصاصی نعمتی گفت: هدف نهایی کســب 
سهمیه المپیک است اما باید ابتدا این کماندار به سطح 
مناسبی از آمادگی برای حضور در رقابت های کاپ آسیا 
که اردیبهشت ماه به میزبانی تایلند برگزار می شود، برسد.

پاکزاد گفت: جام جهانی شانگهای درست  8 روز پس 
از پایان رقاب های تایلند، آغاز می شود و من  پیشنهاد دادم 
که نعمتی مستقیم از تایلند راهی شانگهای چین شده تا 

با خستگی کمتر در رقابت ها حاضر شود.
این مربی افزود: حضور در این 2 مسابقه تاثیر بسزایی 
در روند آماده ســازی نعمتی دارد و علاوه بر آن محک 
خوبی برای نواقص احتمالی پیش از حضور در فرانسه و 

رقابت های کسب سهمیه است.
وی در خصوص شــانس زهرا نعمتی برای کســب 
ســهمیه المپیک گفت: با شناختی که از توانمندی های 
این کماندار دارم ، مطمئنم که وی نهایت تلاش خود را 
به کار می گیرد اما لازم است بدانیم در فرانسه در بخش 
انفرادی رشته ریکرو ده ها کماندار برای کسب سه سهمیه 
باقیمانده المپیک با هــم رقابت می کنند و این رقابتی 

بسیار سخت است.

حضور پرسپولیس تا فینال لیگ قهرمانان 
آسیا و لغو برخی دیدارهای لیگ برتر به دلیل 
ابتلای بازیکنان تیم ها به کرونا، باعث شده تا 
کماکان زمان برگزرای دیدار تیم های فوتبال 
استقلال و پرسپولیس در هفته هشتم لیگ برتر 
در هاله ای از ابهام باشد. حضور پرسپولیس در 
دیدار فینال لیگ قهرمانان آسیا و مراحل پیش 
 از آن زمانبندی صورت گرفته برای ســازمان

 لیگ را با چالش جدی مواجه کرد و کار را تا 
جایی پیش برد که سه دیدار این تیم مقابل 
تیم های فوتبال نساجی مازندران، ذوب آهن 
و ســپاهان به تعویق بیافتــد. هرچند زمان 
دیدارهای این تیم مقابل نساجی مازندران و 
ذوب آهن اصفهان به ترتیب قرار است پنجم 
و دهم دی ماه سال جاری برگزار شود اما در 
مورد زمان دیدار این تیم مقابل سپاهان هنوز 
 اطلاع رسانی از سوی سازمان لیگ فوتبال ایران 

صورت نگرفته است.

 توجه به خواسته استقلالی ها
دهــم آذر پرویز مظلومی، سرپرســت 
باشگاه اســتقلال عنوان کرده بود که باید 
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و سپاهان 
کــه به دلیل حضــور پرسپولیســی  ها در 
فینال رقابت های لیگ قهرمانان آسیا زمان 
نامعلومی مقابل آن از ســوی سازمان لیگ 
درج شده بود برگزار شود تا استقلال در هفته 
هشتم مقابل پرســپولیس به میدان برود. 
سهیل مهدی، سرپرســت کمیته برگزاری 
مســابقات لیگ برتر فوتبال در واکنش به 
این اظهارات، اعــلام کرد که پس از فینال 
لیگ قهرمانان آسیا بازی های معوقه را برگزار 
خواهیم کرد و پس از آن نیز سراغ شهرآورد 

خواهیم رفت.

 دل به دل پرسپولیس
باشگاه پرسپولیس در آستانه  مسئولان 
دیدار مقابل نســاجی مازندران با سازمان 

لیگ و باشــگاه نســاجی برای تغییر محل 
بازی این دو تیم از قائم شــهر به تهران نامه 
 نــگاری کردند تا دیدار رفت این دو تیم در 
ورزشگاه آزادی و بازی برگشت در قائم شهر 
برگزار شود؛ درخواستی که از سوی باشگاه 
نساجی برای تغییر میزبان و مهمان در بازی 
رفت و برگشــت رد و اعلام شــد با اجرای 
پرسپولیس  پذیرای  بهداشتی  پروتکل های 

در قائم شهر خواهد بود.
باشــگاه پرســپولیس از ســازمان لیگ 
درخواســت کــرده بود تا به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا و اجتناب از سفر به این شهر 
و نیز زمین چمن مصنوعی ورزشگاه شهید 
وطنی، دیدار این تیم برابر نساجی مازندران 
در تهران برگزار شود که مورد پذیرش باشگاه 

نساجی قرار نگرفت و در نهایت سازمان لیگ 
به منظور همراهی با پرسپولیس، رای به لغو 

این دیدار داد.

 ابهــام در مورد پرســپولیس - 
ذوب آهن

دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و ذوب 
آهن اصفهان در هفته ششــم لیگ برتر در 
حالی لغو شد که طبق اعلام این تیم اصفهانی 
تعداد بازیکنان مبتلای این تیم به ویروس 
 کرونا هفــت نفر بوده اســت یعنی باید بر

 اســاس قانــون 5+۱۱ دیدار ایــن دو تیم 
برگزار می شد!

بر اساس اعلام مسئولان باشگاه ذوب آهن 
به خبرنگار ایسنا، تعداد مبتلایان این تیم به 

ویروس کرونا قبل از دیدار مقابل پرسپولیس 
به هفت نفر کاهش یافت و درست شب قبل 
از بازی بود که به صورت غیر رسمی به ذوب 
آهنی ها اعلام شــد دیــدار این تیم مقابل 
پرسپولیس در هفته ششم لیگ برتر برگزار 
نخواهد شد، آن هم در شرایطی که کاروان 

ذوبی ها در تهران حضور داشتند!
سوالی که در مورد تصمیم سازمان لیگ 
برتر فوتبــال ایران وجود دارد این اســت 
کــه دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و 
ذوب آهــن با اســتناد به کــدام قانون لغو 
شده است؟ آیا تعداد بازیکنان غیر مبتلای 
ایــن تیم بــه ویروس کرونا کمتــر از عدد 
تعیین شــده بر اســاس قانون 5+۱۱ بوده 
اســت؟ یا دیدار مربوطه به دلیل مصلحت 

اندیشی ناشــی از احتمال ابتلای بازیکنان 
پرسپولیس قبل از دیدار فینال لیگ قهرمانان 
آســیا لغو شده اســت؟ موضوعی که آنقدر 
مبهم و نامشــخص اســت که حتی صدای 
 پرسپولیســی ها را درآورد و خواستار ۳ بر

 صفر شدن نتیجه دیدار این تیم مقابل ذوب 
آهن هستند.

 سازمان لیگ چه خواهد کرد؟
سرپرست کمیته برگزاری مسابقات لیگ 
برتر فوتبال با اشاره به همکاری های صورت 
گرفته با پرسپولیسی ها بیان کرد که این تیم 
نیز باید در برهه زمانی کنونی همکاری لازم 
را به منظور اجرای برنامه زمانبندی جدید 

سازمان لیگ داشته باشد. 
به این ترتیب پرسپولیسی ها به احتمال 
فراوان باید در بازه زمانی ۱2 روزه سه دیدار 
خود را مقابل تیم های فوتبال نساجی، ذوب 
آهن و ســپاهان برگــزار کنند که به نوعی 
برای این تیم قبل از شهرآورد بسیار پرفشار 

خواهد بود.
از ســوی دیگر استقلالی ها نیز به دلیل 
اینکه اعلام کرده اند قبل از برگزاری دیدار 
تیم های فوتبال پرســپولیس و سپاهان به 
مصاف سرخپوشــان نخواهند رفت احتمال 
بسیار زیاد در همین بازه زمانی که دیدارهای 
پرسپولیسی ها برگزار می شود مسابقه ای 
نخواهند داشــت و در نهایت باید به مصاف 
رقیب سنتی خود در شهرآورد پایتخت بروند.

باید منتظر ماند و دید سازمان لیگ برتر 
فوتبال که عنوان کرده تا پایان هفته جاری 
برنامه زمان بندی لیگ برتر را تا پایان هفته 
۱5 اعلام می کند چه تصمیمی در ارتباط 
با زمان دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و 
سپاهان و نیز استقلال و پرسپولیس اتخاذ 
خواهــد کرد؛ تصمیمی که بدون شــک با 
چالش هایی از ســوی مدیــران و هواداران 

این تیم ها همراه خواهد بود.

 

 

تراکتور در شیپور جنگ علیه صداوسیما دمید

بلاتکلیفی هندبال زنان در نامشخص بودن زمان مسابقات

 بایرن بهترین تیم جهان در سال 2۰2۰
بایرن مونیخ با پشــت سر گذاشتن لیورپول به عنوان بهترین باشگاه جهان در 

سال 2۰2۰ انتخاب شد.
به گزارش کلوب ســاکر، بایرن مونیخ یکی از بهترین ســالهای تاریخ خود را 

تجربه کرد.
بایرن در سال 2۰2۰ همه جام ها را درو کرد. این تیم قهرمانی در لیگ قهرمانان  
اروپا، رقابت های بوندسلیگا، جام حذفی آلمان، سوپر جام اروپا و سوپر جام آلمان 

را به دست آورد.
در نظرسنجی کلوب ساکر، بایرن مونیخ با کسب 44 درصد آراء عنوان بهترین 

باشگاه جهان را در سال 2۰2۰ به دست آورد.
بعد از بایرن تیم لیورپول با ۳۳ درصد آراء بهترین تیم جهان شد.

رئال مادرید هم با 2۳ درصد آراء در جایگاه سوم قرار گیرد. رئال در فصلی که 
گذشت توانست با زیدان عنوان قهرمانی را در لالیگا به دست آورد.

همچنین عنوان بهترین بازیکن جهان به کریستیانو رونالدو رسید.
در این نظرســنجی رونالدو با 42 درصد آراء اول شــد و روبرت لواندوفسکی و 
لیونل مسی هم به ترتیب با ۳8 و 2۰ درصد آراء در رده دوم و سوم قرار گرفتند.

البته در مراســم انتخاب بهترین بازیکن جهان که توسط فیفا برگزار شد این 
لواندوفسکی بود که عنوان بهترین بازیکن جهان را به دست آورد.

 خداحافظی الکس مورگان با تاتنهام
ستاره آمریکایی تیم فوتبال زنان تاتنهام از این تیم جدا شد.

باشگاه تاتنهام به صورت رسمی اعلام کرد که الکس مورگان، ستاره آمریکایی 
فوتبال زنان از این تیم جدا شده است.

مورگان 6 ماه در این تیم حضور داشت، پنج بازی انجام داد و دو گل به ثمر رساند.
دلیل مورگان برای جدایی از تاتنهام حضور در المپیک توکیو بوده است. او به 
کشورش برمی گردد تا در لیگ فوتبال زنان آمریکا که به زودی آغاز می شود، برای 

تیم اورلندو پراید به میدان برود.
باشــگاه تاتنهام به دلیل از دســت دادن چنین گلزن خوبی مورد انتقاد قرار 

گرفته است.

PSG توصیه دی ماریا به مدیر ورزشی 
ستاره آرژانتینی پاری سن ژرمن از باشگاه خود خواست که کاپیتان آتالانتا را 

جذب کنند.
به گزارش گاتزتا دلو اســپورت، آتالانتا با گاســپرینی به تیمی متفاوت هم در 
ایتالیا و هم در لیگ قهرمانان اروپا تبدیل شد و توانسته که در دو فصل اخیر نتایج 

درخشانی به دست آورد.
الخاندرو گومز یکی از بازیکنان خوب و تاثیر گذار آتالانتا به شمار می آید که 

بازوبند کاپیتانی این تیم را هم بر بازو می بندد.
در دیدارهای اخیر آتالانتا کمتر از این بازیکن آرژانتینی استفاده شده است و به 
نظر می رسد که با سرمربی تیم به مشکل خورده است تا جایی که حتی در بعضی 

از بازی ها در فهرست تیم هم قرار نمی گیرد.
گاتزتا دلو اســپورت از جدایی گومز آرژانتینی از آتالانتا سخن به میان آورد و 

از پاری سن ژرمن و اینتر به عنوان دو مشتری جدی این بازیکن سخن گفت.
این روزنامه معتبر ایتالیایی تاکید کرد که دی ماریا از لئوناردو مدیر ورزشی پاری 

سن ژرمن خواسته است که با گومز وارد مذاکره شود و او را جذب کند.
پیش از این هم مدیر ورزشی باشگاه اینتر اعلام کرد که به جذب گومز علاقه 
دارند و باید دید که در نهایت کدام یک از این دو باشــگاه می توانند  این هافبک 

آرژانتینی را جذب کنند.

 فلیک من را شوکه کرد
بازیکن بایرن مونیخ از دلیل ناراحتی خود بعد از تعویض در دیدار برابر لورکوزن 

سخن به میان آورد.او قول داد که به روزهای خوب خود برگردد.
به گزارش بیلد، بایرن مونیخ در حساس ترین دیدار هفته سیزدهم رقابت های 

بوندسلیگا توانست برابر لورکوزن با نتیجه دو بر یک به پیروزی دست پیدا کند.
در این بازی یک اتفاق عجیب افتاد که باعث ناراحتی سانه شد.

فلیک در  دقیقه ۳2 لروی سانه را به جای کومان مصدوم به میدان فرستاد اما 
تنها بعد از ۳7 دقیقه این بازیکن گران قیمت را که در تابستان از سیتی خریداری 

شد تعویض کرد.
سانه درباره ناراحتی و عصبانیت بعد از تعویضش گفت: قبل از هر چیز بگویم 
که همگی از این پیروزی ارزشــمند خوشحال شدیم. ما یک تیم هستیم و امید 
زیادی به آینده داریم.درباره تعویضم توســط سرمربی تیم باید بگویم که واقعا از 
این  تصمیم شوکه شدم. اصلا چنین چیزی را تجربه نکرده بود با این حال همه 

چیز حل شده است.
سانه به هیچ وجه نتوانسته که در بایرن مونیخ انتظارات را برآورده کند. او گفت: 
من به خودم اعتماد کامل دارم. قبول دارم که نتوانستم در بایرن انتظارات را برآورده 
کنم. من بیشتر از هر کسی از خودم انتقاد می کنم. می دانم که انتظارت را برآورده 

نکرده ام اما قول می دهم که این شرایط تغییر کند.
او در پایان گفت: من آسیب دیدگی شدیدی داشتم و طبیعی است که به زمان 
نیاز دارم. ویروس کرونا هم مشــکلاتی به وجود آورده است و بازی کردن در این 
شرایط سخت اســت. فعلا در کنار خانواده از تعطیلی لیگ استفاده خواهم کرد. 
نهایت تلاش خود را به کار می گیرم تا در سال 2۰2۱ این شرایط را تغییر دهم و 

دوباره اعتمادها را برگردانم.

 گواردیولا مربی قرن شد
سرمربی اسپانیایی منچستر سیتی در نظرسنجی کلوپ ساکر عنوان بهترین 

مربی قرن را به دست آورد.
به گزارش اسپورت 24، مراسم کلوب ساکر به میزبانی امارات برگزار شد.

در این مراسم پپ گواردیولا با پشت سر گذاشتن مربیان بزرگ فوتبال اروپا عنوان 
مربی قرن را به دست آورد. گواردیولا در این نظرسنجی ۳4 درصد آراء را به دست 
آورد این در حالی است که زیدان با کسب ۳۰ درصد آراء در رده دوم قرار گرفت.

سرآلکس فرگوسن، سرمربی افسانه ای شیاطین سرخ با 27 درصد آراء در رده 
سوم قرار گرفت و مورینیو هم با کسب 8 درصد آراء چهارم شد.

اما برای انتخاب بهترین مربی جهان در سال 2۰2۰ یورگن کلوپ با پشت سر 
گذاشتن فلیک در رده نخست قرار گرفت.

کلوپ توانست بعد از سه دهه لیورپول را به قهرمانی در لیگ جزیره برساند.

 تعداد دبل های رونالدو بیشتر است یا مسی؟ 
دو ســتاره پرتغالی و آرژانتینی در طول دوران ورزشی شان بیش از ۱۰۰ دبل 
داشته اند. به گزارش بی ساکر، رقابت تماشایی میان کریستیانو رونالدو و لیونل مسی 
در گلزنی وجود دارد و باید دید کدام یک می تواند گل های بیشــتری در دوران 
ورزشی اش به ثمر برساند. آمار دو ستاره پرتغالی و آرژانتینی فوق العاده است و می 
توان از جهات مختلف آن را بررسی کرد. یکی از آن ها تعداد دبل هایشان است. 

با در نظر گرفتن بازی های باشگاهی و ملی، مسی با ۱۳5 دبل بالاتر از رونالدو 
قرار دارد. مهاجم بارسلونا در 888 چنین رکوردی را به ثبت رسانده است. این در 
حالی اســت که ستاره یوونتوس با دو گلی که برابر پارما به ثمر رساند تعداد دبل 
هایش  به ۱۳5 رسید. البته مهاجم پرتغالی این آمار را در ۱۰۳۳ بازی ثبت کرده 
اســت. مسی در ۱5.2 درصد بازی ها حداقل دو بار گلزنی کرده و رونالدو در ۱۳ 

درصد دیدار ها دبل کرده است. 

باشگاه تراکتور با انتشار یک نظرسنجی در کانال رسمی خود، از هواداران 
این تیم خواست تا در خصوص ممنوع کردن ورود دوربین های صداوسیما در 
بازی های خانگی این تیم نظر دهند.علیرضا منصوریان با حضور در یک برنامه 
تلوزیونی علیه مدیریت و مالک تراکتور صحبت هایی انجام داد و از رفتار آن ها 
در زمان مربیگری اش در این تیم تبریزی انتقاد کرد. پس از آن باشگاه تراکتور 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد که آن برنامه تلوزیونی مانع شــده که مالک و 
مدیران تراکتور روی خط بیایند و  درباره صحبت های منصوریان توضیح دهند.

همین امر موجب شد که باشگاه تبریزی با انتشار یک نظرسنجی در کانال 
تلگرامی این باشگاه، از هوادارانش بخواهد که در خصوص ورود دوربین های 
صداوســیما در بازی های بعدی این تیم - که در ورزشگاه یادگار امام برگزار 

می شود - نظر دهند و در صورت موافقت دوست داران این باشگاه، تراکتور از 
ورود  دوربین های تلوزیونی در ورزشگاه اختصاصی اش جلوگیری کند؛ کاری که 
نشان می دهد جنگ تراکتور و رسانه ملی وارد فاز جدیدی شده و تراکتوری ها 

حالا می خواهند به جای تعامل با تلویزیون، شمشیر را از رو ببندند.
چندی پیش سجاد سیاح، مدیرعامل باشگاه با ارسال نامه ای به صداوسیما 
خواستار پخش بازی های این تیم از شبکه سه سیما شده بود و قصد داشت 
از این طریق تعاملی با تلویزیون داشته باشد. البته تراکتوری ها پیش از این 
نیز بارها در بازه های زمانی مختلف و از راه های متفاوت از مدیران صداوسیما 
خواســته بودند که بازی های خانگی این تیم از شبکه های پرمخاطب پخش 
شود تا »پرشورها« بتوانند راحت تر، بازی های این تیم تبریزی را تماشا کنند.

البته چالش تراکتور و صداوســیما به این نامه ها ختم نمی شود و چندی 
پیش مجری یکی از برنامه های تلویزیونی لفظی را در خصوص این باشــگاه 
تبریزی به کار برد که به مذاق هواداران و بازیکنان این باشگاه خوش نیامد و 
بازیکنان این تیم با انتشار پست هایی در صفحات مجازی خواستار عذرخواهی 
این مجری از هواداران تراکتور شدند. حتی باشگاه تراکتور نیز با ارسال نامه ای 

به رییس صداوسیما خواستار تنبیه او شد.
حــالا با جنجال اخیــر در برنامه »فوتبــال برتر« و نــدادن تریبون به 
باشــگاه تراکتور، باید دید واکنــش محمدرضا زنوزی و مدیــران این تیم 
 چیســت و آیا تیم تبریزی مانع ورود دوربین های صداوســیما به ورزشگاه 

یادگار امام می شود یا خیر.

نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال گفت: همه به اتفاق معتقدند که برنامه 
ریزی ها برای چهار سال آینده باشد و برنامه گذرا و موقت انجام نشود. ما هم 
قرار است از ملی پوشان رده بزرگسال در کنار کادر فنی تیم ها پایه استفاده 

کنیم تا نهایت استفاده را از حضور مربی خارجی ببریم.
الهام سلوکی، نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال در گفت و گو با ایسنا، 
در مورد انتخاب سرمربی خارجی برای تیم ملی دختران جوان اظهار کرد: پیش 
از این جلسات متعددی با حضور نواب رییس هیات ها برای توسعه رده های 
پایه داشتیم و همگی به اتفاق به این نتیجه رسیدیم که سرمایه گذاری بلند 
مدت برای رده های پایه بهتر است. از طرفی تیم اشتادسازه مشهد سه سال 
است که نقش پررنگی در لیگ برتر هندبال دارد، سال گذشته قهرمان و سال 
قبل تر نایب قهرمان لیگ شده بود و در این مدت حرفه ای در بخش ورزش 
فعالیت داشت. صحبت هایی شد و در نهایت به این نتیجه رسیدیم که این 

باشگاه حامی تیم ملی دختران جوان ما باشد.
نایب رییس بانوان فدراسیون هندبال افزود: ایده خوبی بود و ما هم پذیرا 
شدیم تا اشتادسازه به عنوان حامی تیم ملی جوانان برای مسابقات قهرمانی 
آسیا سال آینده در کنار ما باشد. مسابقات قهرمانی آسیا 2۰2۱ احتمالا خرداد 
یا تیر ســال آینده برگزار خواهد شد. البته هنوز میزبان مسابقات مشخص 
نیســت اما تاریخ برگزاری مسابقات پیش بینی شده است. در نتیجه بعد از 
پایان مرحله سوم لیگ برتر هندبال بانوان اولین اردوی تیم ملی جوانان در 

مشهد برگزار خواهد شد.
وی در خصوص گزینه های سرمربی خارجی تیم ملی دختران جوان گفت: 

چندین گزینه مطرح است، باید با همکاری اشتادسازه بررسی کنیم تا ببینیم 
کدام مورد واجد شــرایط است و اشتادسازه می تواند با آن مربی همکاری را 
آغاز کند. گزینه های خوبی مطرح است و سعی می کنیم تا یک مربی حرفه ای 

و سطح بالایی به خدمت بگیریم.
نایب رییس بانوان در پاسخ به این سوال که پیش از این توسط مسئولان 
وقت فدراسیون گفته شــده بود که تعداد مربیان خارجی زن کم است، آیا 
گزینه خارجی مد نظر مرد است یا زن گفت: گزینه های زیادی مطرح شده 
که در سطح حرفه ای کار می کنند. اشتادسازه تفکر بلند مدت برای بانوان 
دارد و در کنار تیم ملی خواهد بود. مطمئن باشــید سرمربی نهایی خانم و 

یک مربی سطح بالا خواهد بود.
سلوکی در مورد معرفی کادر فنی تیم های ملی دختران گفت: روز گذشته 
از لباس تیم ملی دختران جوان رونمایی شد در هفته آینده اسامی کادر فنی 
تیم ملی دختران جوان و نوجوان را معرفی می کنیم. البته تفکراتی که این 
روزها پیگیر آن هستیم استارت تیم ملی نونهالان است که آن را هم به زودی 
تشکیل خواهیم داد.وی در پاسخ به این سوال که آیا با این شرایط برنامه ای 
برای تیم ملی هندبال زنان ندارند، گفت: همانطور که گفتم طبق جلسات و 
نشست هایی که داشتیم همه اتفاق نظر داشتند تا برنامه بلند مدتی در رده 
های نونهالان نوجوانان و جوانان داشــته باشیم. برای بزرگسالان هم برنامه 
این است که آنها را در کنار این تیم قرار دهیم تا آینده نگری شود. باید برای 
کسانی که سالها در این زمینه تلاش کردند شرایط آموزش و مربیگری فراهم 
شود. از طرفی باید به فکر آینده بود و پشتوانه سازی کرد. سعی این است که 

از حضور مربی خارجی نهایت استفاده را ببریم.
نایب رییس بانوان در پاســخ به این سوال که آیا تیم ملی بزرگسالان به 
مسابقات قهرمانی آسیا اعزام نخواهد شد، گفت: برای بزرگسالان هنوز زمان 
مسابقات مشخص نیست. از طرفی همه می گویند برنامه ریزی ها برای چهار 
سال آینده باشد و برنامه گذرا و موقت انجام نشود. ما هم قرار است از بزرگسالان 

در کنار کادر فنی تیم ها پایه استفاده کنیم.
سلوکی در مورد اینکه مگر می توان یک تیم هندبال را در کنار کادر فنی 
سه تیم پایه استفاده کرد، گفت: مطمئنا نمی شود اما تعداد محدودی هستند 
که مدرک معتبر دارند و شایسته هستند که در کنار تیم ملی فعالیت کنند.

نایب رییس بانوان فدراســیون هندبال در ادامه در خصوص برگزاری دور 
رفت و برگشت لیگ برتر هندبال گفت: مسابقات در شرایط خاص برگزار شد. 
در مرحله اول برخی موارد مبهم بود. در مرحله دوم که میزبان اشتادســازه 
بود شرایط بهتری هم به لحاظ رعایت پروتکل های بهداشتی و هم آگاهی 
کادر رقم خورد. در مرحله دوم تعداد مثبت تست کرونا خیلی محدود شد که 
این اتفاق خوبی بود.وی گفت: اکنون در مرحله بعدی مسابقات که در نیمه 
دی انجام خواهد شــد تیم های اول هر گروه با تیم های سوم گروه مقابل و 
تیم های دوم هر گروه با تیم های چهارم دیگر گروه به صورت رفت و برگشت 
بازی خواهند کرد. برای مرحله رفت دور بعدی چدین باشگاه تقاضای میزبانی 
داده اند اما تهران هم یکی از گزینه های ماست. امیدوارم بتوانیم این مرحله 
را هم در تهران با حفظ پروتکل های بهداشتی برگزار کنیم و مسابقات را به 

خوبی به پایان برسانیم.
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امام صادق علیه السلام:
لتَ في عُمرِكَ یوَمَینِ فَاجعَل  إن اجُِّ

أحَدَهُما لأدَِبکَِ لتَِستَعینَ بهِ عَلی 
یوَمِ مَوتکَِ . فقیلَ لهَُ : و ما تلِکَ 

الاستِعانةَُ ؟ قالَ : تحُسِنُ تدَبیرَ ما 
تخَُلِّفُ و تحُکِمُهُ .

اگر از عمرت دو روز باقی مانده 
باشد، یکی از آن دو روز را برای ادب 

)دانشِ( خود صرف کن تا برای روز 
مردنت از آن کمک بگیری. عرض 

شد: آن کمک گرفتن چیست؟ 
فرمود: این که آنچه را پس از خود 

می گذاری تدبیر نیکو و محکم کاری 
کنی. 

الکافي : ۱32/۱5۰/8

 دلار                         259,52۰ 
 یورو                          3۱5,5۱۰ 
 پوند انگلیس           345,87۰  
 درهم امارات               7۱,47۰   

 لیر ترکیه                    33,۰۰۰
 سکه امامی          ۱2۱,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱۶,97۰,۰۰۰
 نیم سکه               ۶4,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              43,8۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           24,3۰۰,۰۰۰

طلا
 و 
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شب یلدای پرستاران رو ببینید!

فناوری

 تصویب استاندارد ملی برای سنجش و ارزیابی سمیت نانومواد 
در محیط های آبی

اســتاندارد »فناوری نانو – ارزیابی ســمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« در نودمین 
اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو تصویب و آماده انتشار شد. 
نودمین اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو به صورت مجازی 
برگزار و استاندارد »فناوری نانو – ارزیابی سمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شــور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« تصویب 
و آماده برای انتشــار شد. این استاندارد با حمایت گروه استاندارد و ایمنی 
ستاد توسعه فناوری نانو و به همت شبکه ایمنی نانو ایران و جمعی از اساتید 
دانشــگاه و متخصصان حوزه سم شناسی و کارشناسان ستاد توسعه فناوری 
نانو تدوین شــده است. منبع این استاندارد ملی، استاندارد زیر است که به 
پیشنهاد و سرپرستی ایران در کمیته فنی فناوری نانوی سازمان بین المللی 
اســتاندارد )ISO/TC 22۹( تدوین و منتشــر شده است. با افزایش توسعه و 
 )MNMs: Manufactured Nano Materials( استفاده از نانومواد ساخته شده
در محصولات مصرفی، نگرانی درباره امکان تاثیر این مواد بر سلامتی انسان 
و محیط زیست افزایش یافته است. درحال حاضر آبزیان گوناگون )همچون 
ماهی، دافنی، جلبک و غیره( برای پیش بینی اثرات احتمالی و نامطلوب مواد 

شیمیایی از جمله نانومواد در محیط های آبی استفاده می شوند.
گونه هــای میگوی ریز آب شــور یا آرتمیا )Artemia sp( در سرتاســر 
جهان در حوضچه ها و دریاچه های با شــوری بالا یافت می شــوند و یکی از 
گسترده ترین آبزیان یوری هالین و برای آزمون های اکوتوکسیسیتی مناسب 
هســتند. گونه های ناپلی آرتمیا گزینه ای بسیار مناسب برای ارزیابی اثرات 
نانومواد در بوم سازگان های  آب شور به ویژه دریاچه های آب شور هستند و 
مزایای بسیار زیادی برای استفاده از گونه های آرتمیا به عنوان مدل زیستی 

در توکسیکولوژی آبزیان آب شور وجود دارند.
در سال های اخیر، پژوهشگران متعددی در نقاط مختلف جهان از آرتمیا 
به عنوان گونه مناســب برای انجام آزمون های نانوتوکسیکولوژی در آبزیان 
اســتفاده کرده اند. با ایــن وجود، نبود یک پروتکل اســتاندارد برای انجام 
آزمون های توکسیکولوژی با استفاده از آرتمیا، قابلیت اطمینان و تکرارپذیری 
مطالعات انجام شده در این رابطه را تا حد زیادی کاهش داده است. هدف 
این اســتاندارد، ارائه یک پروتکل برای تولید داده های توکسیکولوژی قابل 
اطمینــان در محیط های آبی در زمان انجام آزمون با گونه هایی اســت که 
می تواند برای ارزیابی اکوتوکسیکولوژی نانومواد در بوم سازگان های دریاچه ای 

آب شور مورداستفاده قرار گیرد.
در این استاندارد یک روش آزمون برای تعیین پتانسیل سمیت نانومواد 
ســاخته برای آبزیان، به ویژه ناپلی گونه هــای آرتمیا به منظور به حداکثر 
رساندن قابلیت اطمینان و تکرارپذیری آزمون ارائه می شود. این استاندارد 
برای اســتفاده در آزمایشگاه های اکوتوکسیکولوژی که توانایی تخم گشایی 
و پرورش گونه های آرتمیا و ارزیابی سمیت نانومواد با استفاده از گونه های 

مختلف ناپلی آرتمیا را دارند، درنظر گرفته شده است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، در این روش از گونه های ناپلی آرتمیا و محیط 
زیست های شبیه سازی شده و آب دریای مصنوعی برای ارزیابی اثرات نانومواد 
استفاده می شود. این استاندارد برای نانومواد ساخته شده حاوی نانواشیائی 
همچون نانوذرات، نانوپودرها، نانولیف ها، نانولوله ها، نانوســیم ها و همچنین 

انبوهه ها و کلوخه های نانومواد ساخته شده کاربرد دارد.

 دستگاه ارزیابی و تعدیل سیستم پردازش حسی مبتلایان 
به اوتیسم ثبت اختراع شد

دانشجوی کاردرمانی دانشــکده علوم توانبخشی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی موفق به ثبت اختراع خود در زمینه ارزیابی سیستم پردازش 

حسی مبتلایان به اختلالات حسی نظیر اوتیسم شد. 
حمیده اسماعیلیون، دانشجوی رشته کاردرمانی موفق به دریافت تایید 
ثبت اختراع خود با عنوان »تونل تلفیق حسی برای افراد دارای اختلال در 
سیستم پردازشی حسی« شد. به گفته اسماعیلیون، طراحی و ساخت دستگاه 
اختراع شده سه سال به طول انجامیده و با راهنمایی دکتر نوید میرزاخانی 
مدیر گروه کاردرمانی دانشکده و همکاری سحر لشکری دانشجوی کاردرمانی 
صورت گرفته اســت. بر اســاس اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
شهیدبهشــتی، اسماعیلیون خاطرنشان کرد: دستگاه مذکور برای ارزیابی و 
تعدیل سیســتم پردازش حسی افراد دارای اختلالات حسی از جمله افراد 

مبتلا به اوتیسم استفاده می شود.

 ارائه آموزش کاربردی در حوزه بازاریابی دیجیتالی 
با برگزاری رویداد فناورانه از 28 آبان دوره آموزشــی در زمینه بازاریابی 
دیجیتالــی برای علاقه مندان برگزار می شــود.  »بوتکمپ آنلاین دیجیتال 
مارکتینگ، سئو و تولید محتوا« رویدادی فناورانه است که با حمایت ستاد 
توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال  هوشمندسازی معاونت علمی وفناوری 
ریاســت جمهوری و پارک فناوری پردیس و توسط بخش خصوصی برگزار 
می شــود. این دوره با هدف ارائه کاربردی ترین آموزش های حوزه دیجیتال 
مارکتینگ و آماده سازی افراد برای جذب در شرکت ها برگزار می شود. در این 
بوتکمپ بیش از ۱7۰ ساعت آموزش کاربردی در حوزه دیجیتال مارکتینگ 

و مهارت های نرم مورد نیاز، به شرکت کنندگان داده می شود.
بر اســاس اعلام معاونت علمی، این رویداد 28 آبان ماه آغاز می شــود و 

سه روز ادامه می یابد.

 جشنواره ساخت بازی های رایانه ای برای دانش آموزان
جشــنواره ســاخت بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به میزبانی 
دپارتمــان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران به صورت کشــوری برگزار 
می شــود. بر اساس اعلام سازمان آموزش فنی و حرفه ای، محمد نصیری، 
مدیر دپارتمان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران با اعلام این خبر گفت: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و آموزش های مهارتی این دپارتمان به کودکان 
ونوجوانان از ابتدای فعالیت خود، برآن شدیم تا در جهت ایجاد رقابت مثبت 
و ســازنده بین تمام دانش آموزان ایرانی، مســابقه ای تحت عنوان ساخت 
بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به صورت آنلاین برگزار کنیم تا در 
این مسابقه تمام دانش آموزان ایرانی ضمن محک زدن اطلاعات و مهارت های 

خود در این زمینه، از جوایز ارزنده این مسابقه نیز بهره مند شوند.      

 تقلید یک پهپاد از بادکنک ماهی برای پرواز ایمنر
با تلاش »هومن هدایتی« مهندس ایرانی دانشــگاه »کلرادو بولدر« یک 
پهپاد جدید با الهام از بادکنک ماهی ســاخته شــده اســت که قطر آن در 
صورت احســاس خطر مــی تواند از 2۰ اینچ تا ۳۳ اینــچ تغییر کند و به 
منظور بهبود ایمنی هوایی برای پهپادها توســعه یافته است.  به نقل از آی 
ای، اگر تا به حال یک بادکنک ماهی را دیده باشــید، می دانید که چگونه 
مــی داند از خود در برابر خطرات محافظــت کند و این کار را با باد کردن 
خود و در نتیجه بزرگ شدن اندازه خود انجام می دهد تا در مقابل دشمن، 
تهدیدکننده به نظر برسد یا باد خود را خالی می کند تا از مسیرهای تنگ 
رد شــود. اکنون محققان دانشگاه »کلرادو بولدر« با الهام از این نوع ماهی، 
پهپاد رباتیکی را طراحی کرده اند که می تواند همین کار را انجام دهد و آن 
را »PufferBot« نامیده اند. »هومن هدایتی« فارغ التحصیل این دانشگاه و 
سازنده این پهپاد رباتیک گفت: ما در تلاش بودیم یک ربات ایمن تر طراحی 
کنیم که بتواند ایمنی بیشتری داشته باشد و با بررسی چگونگی انجام این 
کار توســط حیوانات شروع کردیم. به طور دقیق تر، »هدایتی« و تیمش به 
دنبــال خنثی کردن برخورد پهپادها یا هواپیماهای بدون سرنشــین بودند 
تا بتوانند ایمنی آنها را در حال پرواز بهبود بخشــند. »هدایتی« گفت: من 
سالهاست که با پهپادها کار می کنم، اما هر وقت بیرون می روم و آنها را به 
پرواز در می آورم، خیالم از آنها راحت نیست و همیشه به این فکر می کنم 
که چه اتفاقی می افتد اگر سقوط کند و روی کسی بیفتد و موجب آسیب 
و خســارت شــود. فناوری هایی مانند »PufferBot« می توانند به رفع این 
دغدغه کمک کنند. وی افزود: تاکنون این ترس که ممکن اســت پهپادها 
باعث حادثه شوند مانع از استقبال از آنها در خانه ها شده است. به ما گفته 
شــده است که ربات ها عالی هستند و می توانند بسیاری از کارها را انجام 
دهند، اما این ربات ها کجا هستند؟ چرا آنها در خانه های ما نیستند؟ چرا 

آنها را فقط در کارخانه ها می بینیم؟ 
اینجاست که فناوری »PufferBot« وارد عمل می شود. این ربات مانند 
»کیســه هوا« عمل می کند و دارای تســمه های پلاستیکی است که می 
تواند به سرعت از قطر تقریباً 5۰ سانتیمتر تا 8۳ سانتی متر گسترده شود. 
وقتی »PufferBot« احســاس خطر می کند، در همه جهات گسترش می 
یابــد و فضای ایمنی بین قطعــات مکانیکی پهپاد و هرگونه موانع احتمالی 
ایجاد می کند. از همه بهتر، وزن آن تنها 45۰ گرم است، به این معنی که 
این کار، پهپاد را ســنگین نکرده است. این اختراع جدید می تواند به طور 
موثر در عملیات های جستجو و نجات مورد استفاده قرار گیرد و به پهپادها 
اجازه جستجوی بازماندگان در ساختمان های در حال فروپاشی را می دهد، 

در حالی که از اصابت پهپادها با آوار نیز جلوگیری می کند.

 هم افزایی نقاط کوانتومی و تصویربرداری برای درمان سرطان 
 محققان روش بالقوه ای برای درمان سرطان هم افزا با تصویربرداری ارائه 
کردند. در این روش از ساختارهای حاوی نقاط کوانتومی استفاده شده  است. 
به گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، یک گروه تحقیقاتی مشترک به 
سرپرستی وانگ هوی و لین ونچو از موسسه علوم فیزیک شهر هیفی چین، 

ترکیبی از معرف های درمانی چندکاره عاری از فلز را ساخته اند.
این معرف ها حاوی نقاط کوانتومی نیترید کربنی گرافیتی هســتند که 
درون نانوصفحات کربنی قرار داده شده  است. این ساختار کمپلکسی که به 
CNQD-CN شــهرت دارد، از طریق روش درمانی هیدروترمال مورد استفاده 
قرار می گیرند. نانومواد چندکاره عاری از فلز چشــم انداز کاربرد گسترده ای 
در تشخیص و درمان یکپارچه سرطان دارند. این گروه تحقیقاتی از فرم آمید 
که نوعی حلال آلی اســت به عنوان منبع کربن و نیتروژن استفاده کرده تا 
CNQD-CN را تولید کنند. CNQD-CN به عنوان یک سیســتم تحویل دارویی 
که به محرک دوگانه pH و امواج مادون قرمز حساس بوده و پاسخ می دهد، 
برای بهبود شــیمی درمانی استفاده می شود. این فناوری قابلیت تبدیل نور 
به گرما را داشته و می تواند در معرض تابش مادون قرمز نزدیک برانگیخته 
شــده و گونه های اکسیژن منفرد تولید کند و در نهایت برای روش درمان 
نورگرمایی استفاده شود. وانگ هوی طراح این پروژه می گوید: ترکیبی از نقاط 
کوانتومی نیترید کربن گرافیتی و نانومواد مبتنی بر کربن دو بعدی می تواند 
به دلیل عملکرد عالی از جمله ویژگی های نوری و قابلیت تبدیل کارآمد نور 

به گرما و همچنین تولید اکسیژن منفرد در درمان سرطان استفاده شود.
با این حال، سنتز نانوکامپوزیت های مرتبط شامل پیش سازهای واکنش 
متعدد، فرآیندهای ســنتز پیچیده، اثر متقابل ضعیف بالقوه، مقادیر زیادی 
پسماند ایجاد می کند. بنابراین، تولید مقیاس پذیر و تکرارپذیر آن ها محدود 
است. این پروژه گامی رو به جلو برای درک مزایای درمان سرطان سینرژیک 
با تصویربرداری اســت. روش درمانی گرمانوری به روشی گفته می شود که 
در آن از یک ماده حســاس به نور اســتفاده می شود که با تابش نور بر آن، 
ماده برانگیخته شــده و انرژی لرزشی در قالب گرما آزاد می کند. این گرما 

می تواند برای از بین بردن سلول های سرطانی استفاده شود.

 ماسکی که کرونا را می کشد
 محققان موسسه فناوری ماساچوست آمریکا ماسکی برای صورت طراحی 
کردند که دارای یک توری مســی است و با گرم شدن تا دمای ۱۹4 درجه 

فارنهایت )۹۰ درجه سانتی گراد( ویروس کرونا را در هوا می کشد. 
به گزارش روزنامه دیلی میل، این ماســک صورت به جای فیلتر کردن 
ذرات ویــروس کرونا با عبور دادن هوایی که تنفس می شــود از میان یک 
توری مسی که تا دمای ۱۹4 درجه فارنهایت )۹۰ درجه سانتی گراد( گرم 
می شــود، ذرات ویروس کرونا را می کشد. این توری مسی درون عایقی به 
نام »نئوپرین« قرار دارد. نئوپرین ماده ای عایق اســت که مانع از گرم شدن 
بیش از حد ساختار بیرونی ماسک می شود. ایده این ماسک این گونه است 
که همانطور که کاربر ماسک را می  پوشد و عملیات دم و بازدم را انجام می 
 دهد، هوا به طور مکرر از این توری مسی عبور می کند و هر ذره ویروسی که 
در این هوا وجود داشته باشد از بین می رود. چنین ماسکی می  تواند برای 
متخصصان مراقبت  های بهداشتی و افراد در شرایطی مانند اتوبوس شلوغ که 
دستیابی به فاصله اجتماعی چالش برانگیز است، مفید باشد. همچنین پس از 
استفاده از این ماسک نیازی به دور انداختن یا ضدعفونی کردن آن نیست.

وی درمورد این ماسک معتقد است درصورتی که این ماسک باتری دار 
به مرحله تجاری ســازی برســد، قیمت آن به مراتب بیشتر از ماسک های 

پارچه ای یا ماسک های جراحی و N۹5 است.

وزارت دفاع روســیه اعلام کرد که نســل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب 
گلوناس )Glonass( را با موفقیت در مدار زمین پرتاب کرده است. 

واحد اطلاعات و مطبوعات وزارت دفاع روسیه گزارش داد، این ماهواره توسط 
موشک کلاس متوسط سایوز ) Soyuz-2.۱( از پایگاه فضایی »پلستسک« در 

شمال غرب روسیه به فضا پرتاب شد.
 در این خبر آمده است: موشک سایوز در زمان تعیین شده و با موفقیت نسل 
جدید ماهواره موقعیت یاب از خانواده ماهواره ای  گلوناس  را در مدار قرار داد.

این پنجمین پرتاب سایوز -2 از پایگاه پلستسک در سال جاری است. پرتاب 
قبلی در 28 سپتامبر ) 8 مهر( انجام شد.

گلوناس )GLONASS( که ســرواژه ی عبارت »ســامانه ی ماهواره ای ناوبری 
جهانــی« )Global Navigation Satellite System( اســت، یــک ســامانه ی 
موقعیت یــاب سراســری مانند GPS ایــالات متحده ی آمریــکا و مجموعه ی 
موقعیت یاب »گالیله« )Galileo( اروپاســت. این مجموعه شــامل شبکه ای از 

 )Hurricane( به معنای توفند )Uragan( »ماهواره های جداگانه با نام »اوراگان
اســت. با پرتاب چدید، ســایوز یازدهمین پرتاب خود را طی ۱2 سال گذشته 
انجام داده اســت. قرار اســت پرتاب بعدی ماهواره جدید سایوز در ماه نوامبر 

) آبان( انجام شود.
ســامانه های موقعیت یاب )جی پی اس(  بدون وابســتگی به گیرنده های 
تلفــن یا اینترنت عمل می کنند. با ایــن فناوری ها می توان اطلاعات دریافتی 
از ســامانه موقعیت یاب را بهتر و کاربردی تر کرد. سامانه جی پی اس می تواند 
توانایی حیاتی در زمینه موقعیت یابی برای کاربری نظامی یا همگانی در سراسر 

جهان فراهم کند.
جی پی اس در هر زمان و در همه جهان قابل استفاده است و هیچ هزینه ای 
برای این خدمات گرفته نمی شــود. ماهواره های جی پی اس، هر روز دو بار در 
یک مدار دقیق به دور زمین می چرخند و ســیگنال های اطلاعات را به زمین 

می فرستند.

روسیه نسل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب را به مدار زمین پرتاب کرد 

اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد

سامســونگ برای اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد ۳ فناوری آن را 
تغییر می دهد. بر اســاس اطلاعات منتشرشده از USB Research، سامسونگ 
احتمالا برای اینکه بتواند از قلم لمسی در گلکسی فولد استفاده کند، فناوری 

آن را تغییر خواهد داد.
مدتی پیش، شــایعاتی در فضای مجازی منتشــر شده بود که ادعا می کرد 
گلکســی فولد 2 با قلم S Pen همراه خواهد بود؛ اما زمان گذشــت و متوجه 
شدیم این شایعه صحت ندارد. به تازگی، یکی از خبرگزاری های فناوری به نقل 
از USB Research، اطلاعات جدیدی درباره ی استفاده از قلم لمسی در نسل 
بعدی گوشی های منعطف سامسونگ  منتشر کرده است. براساس این اطلاعات، 
سامســونگ باردیگر سعی می کند در گلکسی فولد ۳ از S Pen استفاده کند؛ 

ولی این بار باید فناوری متفاوتی به کار گیرد.
سری گلکسی نوت از فناوری رزونانس الکترومغناطیسی )EMR( برای قلم 
S Pen اســتفاده می کند که به طورکلی ارزان تر از گزینه های دیگر است. البته 
قلم هایی که با اســتفاده از این روش در گوشــی های هوشــمند به کار گرفته 
می شــوند، درمقایسه با قلم هایی که از الکتروســتاتیکی اکتیو )AES( استفاده 

می کنند، دقت بیشتر و تأخیر کمتری دارند.

 مقایسه قلم های لمسی
دلیــل اصلی اســتفاده نکردن از قلم S Pen در گلکســی فولد 2 چه بود؟ 
براساس گزارش های منتشرشــده، سامسونگ برای یکپارچه سازی دیجیتایزر 
EMR با شیشه ی فوق العاده باریک )UTG( دچار مشکل شده است. این نکته را 
نیز نباید فراموش کرد که گلکسی فولد دستگاهی منعطف است و طراحی آن 
با ســری نوت تفاوت دارد. این مشــکلات باعث شده که سامسونگ فعلا برای 

استفاده از قلم S Pen در گلکسی فولد 2 دست نگه دارد. یکی از حدس هایی 
که USB Research درباره ی آینده ی S Pen می زند، این است که سامسونگ 
تا وقتی به فناوری جدیدی برای اســتفاده ی قلم لمســی در گوشی منعطف 
خود دست پیدا کند، اســتایلوس  الکتروستاتیکی اکتیو )AES( را در گلکسی 

فولد ۳ قرار می دهد.
فناوری AES برتری هایی درمقایســه با EMR دارد؛ ازجمله دقت بسیار زیاد. 
بر اساس محاسبات انجام شده، قلم های هوشمندی که از فناوری AES استفاده 
می کنند، دقتی در ابعاد پیکسل دارند و می توانند شیب را نیز تشخیص دهند.

پیش تر از این فناوری در تبلت های مایکروســافت  ســرفیس  و آیپدهای 
اپل  استفاده شده است. اکنون مدتی است که قلم S Pen از قابلیت تشخیص 
شیب پشــتیبانی می کند؛ اما به دلیل شیوه ی عملکرد فناوری EMR نمی تواند 

کاملا دقیق عمل کند.

 قلم لمسی نوت 2۰
به هر حال، ادغام حسگرهای موردنیاز AES در سخت افزار  Y-OCTA موجود 
در نمایشــگرهای امولد سامســونگ طراحی IC را پیچیده می کند. درضمن، 
شرکت های LG  Display و BOE در حال ساخت صفحه نمایش های تاشو مبتنی بر 
AES هستند؛ بنابراین، اگر گلکسی فولد ۳ از قلم لمسی پشتیبانی کند، احتمالا 
رقبایی نیز خواهد داشــت. بعضی از تحلیلگران معتقدند سامسونگ ضخامت 
UTG را دوبرابــر می کند و آن را از ۳۰ میکرومتر به 6۰ میکرومتر می رســاند 
تا بتواند دربرابر فشــار نوک قلم لمســی مقاومت کند. این نگرانی ها درباره ی 
 S میزان مقاومت نمایشــگر یکی دیگــر از دلایل لغو عملیات اضافه کردن قلم

Pen به گلکسی فولد 2 است. 


